
رییس سازمان غذا و دارو:

مردم بدون نگرانی شیر و لبنیات مصرف کنند
رییس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه میزان آلودگی در شیر و لبنیات بسیار ناچیز است، 
گفت: توصیه اکید ما این است که مردم به تبلیغات سوء توجه نداشته باشند و مصرف شیر را 

متوقف نکنند. 
محمدرضا شانه ساز درمورد آلودگی شیر و لبنیات اظهار کرد: یکی از معضلات اساسی کشور 
پایین بودن سرانه مصرف شیر و لبنیات است و بخش اعظمی از مردم جامعه ما در معرض آسیب 
کمبود کلسیم هستند. وی افزود: اینکه با ارائه اعداد و ارقامی گفته می شود میزان آفلاتوکسین 
در لبنیات و شیر بالا است، درست نیست و فکر می کنیم که اطلاعات رجوع شده بیشتر 
براساس کار دانشگاهی بوده و مراکز معتبر و رسمی که کار آزمایشگاهی را انجام می دهند به 
هیچ عنوان این اطلاعات را تائید نمی کنند. رئیس سازمان غذا و دارو با تاکید براینکه اطلاعات 
ارائه شده درمورد میزان آفلاتوکسین لبنیات بطور قطع غلط است، گفت: با توجه به پایین بودن 
سرانه مصرف شیر در کشور که به کمتر از یک لیوان در روز می رسد نمی توان خطر قطعی ناشی 
از کمبود مصرف لبنیات که همان پوکی استخوان است را با القای این اطلاعات غلط به یک 
خطر احتمالی تحت عنوان بالا بودن آفلاتوکسین معاوضه کرد. وی تصریح کرد: از حدود هفت 
سال پیش محصولات لبنی به صورت مرتب از این بعد پایش می شوند. آمار اداره کل غذا کمتر از 
3.5 درصد آلودگی را نشان می دهد در حالیکه بسیاری از کشورهای همسایه و کشورهای دیگر 

میزان آلودگی بسیار بالاتر است.
ابتلا به سرطان در ایران بالاتر از نرم جهانی نیست

شانه ساز با تاکید بر اینکه ابتلا به سرطان در ایران بالاتر از نرم جهانی نیست، عنوان کرد: این 
میزان نسبت به کشورهای اطراف بسیار پایین تر نیز هست. از دست اندرکاران حوزه سلامت، 
رسانه و کارشناسان می خواهیم با دقت عمل و وسواس بیشتری اطلاعاتی را به مردم منتقل 
کرده و از بیان نسنجیده مطالب و آمار و اطلاعات غیرمستند که باعث می شود مردم را نگران کند، 
خودداری کنند. وی با بیان اینکه اکنون میزان مصرف شیر در کشور یک پنجم استاندارد است، 
گفت: بدون شک در صنعت غذا و کارخانجات لبنی با حضور مسئولان فنی، آزمایشگاه های 
مجهز و نظارت مستمر سازمان غذاو دارو نگرانی به مراتب کمتر از مراکز سنتی است که لبنیات در 
آنها عرضه می شود. معاون وزیر بهداشت با بیان اینکه میزان آلودگی شیر طی سال های گذشته 
روند نزولی داشته است، افزود: 3.5 درصد در واقع میزان قابل اعتنایی نیست و نباید از این بابت 
نگران بود، توصیه اکید ما این است که مردم به این تبلیغات سوء توجه نداشته باشند و  مصرف 
شیر را متوقف نکنند.  وی خاطرنشان کرد: به مردم اطمینان کامل می دهیم که شیر و انواع 

لبنیات پاستوریزه را که تحت کنترل وزارت بهداشت است را بدون نگرانی مصرف کنند.
صنعت غذای کشور مورد هجمه قرار گرفته است

شانه ساز با بیان اینکه صنعت غذای کشور مورد هجمه قرار گرفته، عنوان کرد: به نظر می رسد 
بعد از قضیه کیک ها و دستکاری هایی که صورت گرفته بود الان صنعت لبنیات ما به عنوان یک 
صنعت بسیار موفق که نقش خوبی در صادرات غیرنفتی دارد و در منطقه شناخته شده است، 
مورد هجمه قرار گرفته، این صنایع موفق ما اکنون در هدف حمله تبلیغات است و نباید با دشمن 

همصدایی کرده و در آسیاب دشمن آب بریزیم.

عضو فراکسیون ورزش:

ایران از AFC به دادگاه عالی ورزش شکایت کند
عضو فراکسیون ورزش مجلس محرومیت ایران از میزبانی در لیگ قهرمانان آسیا را تصمیمی 
کاملا سیاسی دانست و گفت: باید از کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( به دادگاه عالی ورزش 

)CAS( وابسته به کمیته بین المللی المپیک شکایت کنیم. 
»غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی« روز یکشنبه در تشریح جلسه فراکسیون ورزش مجلس 
شورای اسلامی با حضور »مسعود سلطانی فر« وزیر ورزش و جوانان درباره محرومیت تیم های 
فوتبال ایرانی از میزبانی  لیگ قهرمانان آسیا، اظهار داشت: در این جلسه راهکارهای بسیار 

خوبی برای جلوگیری از محرومیت میزبانی ایران مطرح و بررسی شد.
عضو فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی بیان کرد: ابتدا اینکه مسئولان دولتی باید 
از ورود به این مساله اجتناب کنند،  سپس برای نشان دادن امنیت داخلی کشور، مسابقات 
دوستانه ای با کشورهای همسایه چون قطر، سوریه و عراق برگزار کرده و از ناظران بین المللی 

بی طرف برای بررسی وضعیت کشورمان در برگزاری مسابقات فوتبال دعوت کنیم.
جعفرزاده ایمن آبادی با بیان اینکه یکی از راهکارهای پیش بینی شده دراین جلسه فراکسیون 
ورزش مکاتبه  مستقیم رییس کمیته المپیک کشور با کنفدراسیون آسیا، فیفا و کمیته بین المللی 
المپیک و اشاره به اساسنامه کنفدراسیون فوتبال آسیا است، تصریح کرد: محرومیت ایران از 
میزبانی  لیگ قهرمانان آسیا مغایر بند ۷۲ این اساسنامه بوده و همچنین مغایر با ارزش های 

جنبش المپیک است.
وی افزود: از طرفی مهمترین نقش کمیته بین المللی المپیک مقابله با استفاده نابجا از ورزش 
و ترویج صلح است در حالی که تصمیم اخیر کنفدراسیون آسیا درباره محرومیت ایران از میزبانی 
در لیگ قهرمانی آسیا کاملا سیاسی بوده و مسابقات آسیایی را از یک کشور پرتماشاگر محروم 

می کند. از سوی دیگر فلسفه برگزاری این بازی ها حضور تماشاگر در ورزشگاه ها است.
جعفرزاده ایمن آبادی اظهار کرد: در این مکاتبه باید به برگزاری مسابقات بین المللی ورزشی 
روزهای اخیر و در آینده کشور همچون میزبانی ایران از کاروان های ورزش ۲5 کشور دنیا در جام 
جهانی کشتی در روزهای 3 الی ۴ بهمن ماه در شیراز اشاره شود. از طرفی باید اعلام کنیم که 
مسابقات مهمی به میزبانی کشورهای بحرین، عربستان، عراق سوریه به رغم شرایط ناامنی در 

حال برگزاری است.
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
وزیر کشور گفت: موضوع آسیب های اجتماعی در فضای مجازی جزء 
موارد نگران کننده است. عبدالرضا رحمانی فضلی روز یکشنبه در حاشیه  
یکصد و بیست و هشتمین شورای اجتماعی کشور در جمع خبرنگاران 
افزود: در مجموع تایید و تاکید به استفاده مثبت و مناسب از فضای مجازی 
است. وی ادامه داد: در این زمینه گزارشی در مورد عملکرد فضای مجازی 
تهیه و به یک کارگروه ارجاع شده است تا بتوانند با اعمال سیاستها،  روشها 
و اقدامات مناسب به کاهش تاثیرگذاری فضای مجازی در زمینه آسیبهای 

اجتماعی و استفاده مطلوب از آن و ساماندهی این مهم اقدام کنند.

 معاون سیاسی وزارت امور خارجه با بیان اینکه تاثیر شهید سلیمانی 
بیشتر از سردار سلیمانی است، گفت: ترور سردار سلیمانی یک اشتباه 
راهبردی از سوی آمریکا بود که یک نقطه عطف بزرگ در غرب آسیا و 
خلیج فارس ایجاد کرده که تبعات ژئوپولتیکی دارد.   »سید عباس 
در  دیروز  ظهر  از  بعد  خارجه  امور  وزارت  سیاسی  معاون  عراقچی« 
نشست ابعاد سیاسی و راهبردی پیامدهای ترور سردار شهید قاسم 
سلیمانی که در دانشکده روابط بین الملل وزارت امور خارجه برگزار شد، 

با گرامی داشت یاد و خاطره سردار شهید قاسم سلیمانی و همراهان

 وزیر کشور: 

 آسیب های فضای مجازی
 نگران کننده است

سید عباس عراقچی:

 ترور سردار سلیمانی اشتباه 
راهبردی آمریکا بود

2 2

آیا اشتباهات جمنا تکرار می شود؟

چند تله تکراری پیش پای
 شورای ائتلاف 

رییس مجلس: علت بسیاری از ردصلاحیت های نمایندگان اقتصادی نیست

جدال لاریجانی و کدخدایی 
درباره ردصلاحیت  ها 

2

رییس مجلس شورای اسلامی در انتقاد از علت های بیان شده در مورد رد صلاحیت نامزدهای انتخاباتی از جانب شورای 
نگهبان گفت: مطلبی از جانب سخنگوی شورای نگهبان از سوی رسانه ها منتشر شد که علت رد صلاحیت را سوء استفاده 
اقتصادی بیان می کرد. این مطلب درست نیست. در همین حال عباسعلی کدخدایی در واکنش به انتقاد لاریجانی گفت: شورای 

نگهبان ممنوعیت قانونی دارد که جزئیات پرونده ها را به افکار عمومی اعلام کند. لی لاریجانی در جلسه علنی دیروز در نطق

شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی قرار بود در این دوره 
از انتخابات با در نظر گرفتن تجربه های جمنا، سازوکاری جامع 
تر و کامل تر برای انتخابات مجلس یازدهم باشد، اما به نظر می 

رسد برخی رویه های بحث برانگیز جمنا درحال تکرار شدن 
در شورای ائتلاف است. دهه ۹۰، اوج گرفتن چنددستگی و 

اختلاف در جریان راست سیاسی کشور بود، طیف جدیدی

1
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 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: راه اندازی شهرک تخصصی فرآوری نمک 
هدف گذاری مهم استان در بهره برداری از ظرفیت های معدنی دریاچه نمک است. محسن 
بهشتی عصر شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی قم بیان کرد: احداث مسیر دسترسی 
از ظرفیت های دریاچه نمک است. وی تصریح کرد: سیاست استان در  پیش نیاز استفاده 
احداث مسیر دسترسی دریاچه نمک، استفاده از ظرفیت معدنی دریاچه نمک می باشد. 
بهشتی عنوان کرد: برای احداث مسیر دسترسی دریاچه نمک ۵۵ کیلومتر راه جدید باید 
بازسازی شود. وی تصریح کرد: در کنار ظرفیت های معدنی این دریاچه بهره برداری و استفاده از 
ظرفیت گردشگری و شیلات نیز موردتوجه است. وی اظهار کرد: برای ایجاد انگیزه لازم در بین 
سرمایه گذاران برای احداث مسیر دسترسی باید امکان استفاده از تمام ظرفیت های دریاچه به 

سرمایه گذاران ارائه شود. وی تاکید کرد: در حال حاضر صرفا امکان استفاده از ظرفیت های

یکی از مراجع تقلید شیعیان با تأکید بر اینکه مشکلات اجتماعی و ناهنجاری های اخلاقی 
حتی کم آن هم برای قم زیاد است، گفت: مقابل هنجارشکنان باید با قاطعیت ایستاد. به گزارش 
دادگستری کل استان قم، آیت الله العظمی ناصر مکارم شیرازی در دیدار رئیس کل دادگستری 
و دادستان استان قم که در دفتر این استاد سطوح عالی حوزه برگزار شد، با قدردانی از اهتمام 
دستگاه قضائی استان برای حل و فصل مشکلات، گفت: ما هرچه به قوانین اسلامی نزدیک تر 
شویم مشکلات قضائی و اجتماعی ما کمتر خواهد شد. وی دقت و قاطعیت در مسائل قضائی 
را از جمله تأکیدات مهم مولا علی )ع( دانست و بیان داشت: اگر این دو مسئله در کنار هم قرار 
گیرد مطمئن باشید که مشکلات حل خواهد شد. آیت الله مکارم شیرازی در ادامه با اشاره به 
مشکل زندانیان مالی به دلیل اعسار، گفت: زندانی کردن این افراد هیچ دردی از طلبکاران 

دوا نمی کند و از سویی دیگر باعث تحمیل هزینه های هنگفت به دولت و دستگاه ها می شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم: 

شهرک فرآوری نمک در قم احداث می شود
آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رئیس کل دادگستری استان قم تاکید کرد

لزوم برخورد قاطع با هنجارشکنان و اراذل و اوباش 

انتخابات پرشور 
تضمین کننده وحدت 
ملی است

محسن هاشمی: 
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 سخنگوی شورای نگهبان: نمی توانیم جزییات پرونده ها را اعلام کنیم

اداره کل امور مالیاتی استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یکدستگاه دیزل ژنراتور را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و 
بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران 
در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 13۹8/1۰/28 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 14:۰۰ روز سه شنبه تاریخ 13۹8/11/۰8 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 14:۰۰ روز جمعه تاریخ 13۹8/11/18

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت ۰۹:۰۰ روز شنبه تاریخ 13۹8/11/1۹
نشانی دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و اطلاعات فنی و ارائه پاکت 

الف:قم 55 متری عمار یاسر-نبش کوچه شماره ۲۲-اداره کل امور مالیاتی استان قم می باشد. 
لازم به ذکر است جهت سوالات فنی درباره دیزل ژنراتور و چگونگی مراحل نصب و راه اندازی با شماره همراه: 

091919۷9155 آقای نصرتی تماس حاصل نمایید.

خرید یک دستگاه دیزل ژنراتور
فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 

اداره کل امور مالیاتی استان قم

شفاف شدن هزینه های 
انتخابات، آغاز راه اصلاح مجلس

موضوع  دیگر  بار  می شود  که  انتخابات  از  صحبت 
شفافیت هزینه های انتخاباتی خودنمایی می کند؛  بحثی 

که از اهمیت بسیاری برخوردار است
 در آن حد که می توان آن را آغازگر اصلاح مجلس دانست. یعنی اگر بخواهیم مجلس 
آینده مانند مجالس گذشته نباشد و نمایندگان واقعی مردم بتوانند برای رفع مشکلات 
کشور سینه سپر کنند اول باید مشخص شود آیا رفتن به مجلس یک هدف است یا 

وسیله ای برای خدمت به مردم؟
 به نظر می رسد ما هدف را گم کرده ایم یعنی به هر قیمتی و با هر هزینه ای و با هر 
لابی گری باید به مجلس راه پیدا کنیم؛ وقتی چنین تفکری  بر یک جریان یا یک 
جناحی حاکم شد اول سقوط فرد یا آن جناح آغاز می شود و پس از آن اتفاقی که 

می افتد آثار این تصمیم و هدف است. 
 ما چون اعتقاداتی داریم و بر مبنای آن اعتقادات و بر مبنای آن ارزش ها انقلاب 
کردیم  و ۲۲0 هزار شهید برای این هدف داده ایم  طبیعتا باید روشن و شفاف هدفمان 
را در مقام عمل مشخص و اثبات کنیم؛ یعنی نامزدهای انتخاباتی بعد از آنکه کاندیدا 

شدند باید در جریان هزینه های انتخابات به مردم گزارش دهند. 
درست است که قانونمند کردن این شفافیت در هزینه های انتخاباتی اتفاق خوبی 
است و تا امروز هم باید این قانون تصویب می شد اما با فاصله  کمی که تا انتخابات 
وجود دارد فکر نمی کنم آنچه به تصویب نمایندگان مجلس رسیده است بتواند در 
انتخابات مجلس یازدهم ظهور و بروزی داشته باشد لذا کاندیداها اولین قدمی که بعد 
از انتخابات بر می دارند )حال می خواهد با رای مردم نماینده شده باشند و چه رای 

نیاورند( اعلام  کنند چه مبلغی و از چه طریقی هزینه انتخابات کرده است. 
نماینده مجلس باید نسبت به موکلین خود شفاف باشد و این شفافیت باید هزینه ها، 

مسائل و فعالیت های اقتصاد و حتی در رایی که در مجلس می دهد را شامل شود.
همان روزی که رفتم در انتخابات مجلس ثبت نام کنم خبرنگاری از من پرسید آیا با 
شفاف شدن هزینه های انتخابات موافقید و اینکه همه نمایندگان باید تمام دارایی و 
ثروت خود و خانوادشان به مراجع ذی ربط اعلام کنند موافقید؟ در جواب گفتم نه تنها 

با این موضوع موافقم بلکه با شفافیت رای هم موافق هستم.
واقعیت آن است که اگر ما خود را وکیل مردم می دانیم با موکلین مان باید صادق باشیم 
و به این طرح یا لایحه چه رایی داده ایم. این چه ترسی است که مردم بدانند ما به چه 
طرحی رای داده ایم این موضوع واهمه ای ندارد چراکه اگر رای فرد کارشناسی و همراه 
با آگاهی باشد نباید ابایی داشته باشد مگر انکه بخواهد مخفی کاری کند به این صورت 
که اگر قانون خوب شد بگویند این ما بودیم که رای دادیم و موفق شد و اگر این قانون 
تبعات بدی داشت می گویند ما که رای ندادیم و این از اول رابطه بین وکیل و موکل را 

غیرعقلی می کند.
در علم حقوق وقتی فردی وکیلی را تعیین می کند تا کاری را انجام دهد آن وکیل 
باید همه امور و مسائل را به اطلاع موکل برساند؛ شرایط نمایندگی هم همین است به 

عبارت دیگر نماینده باید همه موضوعات را با موکلین خود در میان بگذارد.
در شرایط امروز که مردم اقبال زیادی به شرکت در انتخابات نشان نمی دهند  اما 
کاندیداها می توانند با این رویکرد حس اطمینان را در مردم افزایش دهد. بنابراین آن 
طرحی که در مجلس به تصویب رسیده بعید است به انتخابات برسد. معنا ندارد افراد 
برای انتخاب شدن دست به اسراف بزنند مگر یک نماینده در طول ۴ سال بیشتر از 

۴00 الی 500 میلیون درآمد دارد که برخی نمایندگان میلیاردی خرج می کنند؟
وقتی با چنین موضوعاتی مواجه می شویم که این کار از ابتدا خراب است و ایراد دارد 
و در حال طی کردن یک مسیر انحرافی است. به قول معروف » خشت اول چون نهد 
معمار کج تا ثریا می رود دیوار کج«. در چنین شرایطی دو تصور بیشتر وجود ندارد و آن 
اینکه آین هزینه ها از سوی خود فرد است که در این صورت باید گفت وقتی مردم ما با 
چنین مشکلات مالی دست به گریبان هستند و نان شب را ندارند می تواند این هزینه 

را برای رسیدگی به این خانواده ها اختصاص دهد
اگر هم این هزینه های انتخاباتی از سوی شخص یا موسسه و نهادی باشد مسلم 
است که در طول انتخابات باید در خدمت آن فرد  و نهاد باشد و علاوه بر اینکه نماینده 
مجلس است باید کارچاق کن آن فرد نیز باشد و مسلم است که این موضوع در گام 
اول به شرف و حیثیت خود فرد ضربه می زند و در گام دوم به حیثیت و جایگاه مجلس 
لطمه می زند و در مرحله سوم مردم را نسبت به نظام و مسوولین بدبین می کند و این 
بین مردم و کاندیداها فاصله می اندازد و این یک معامله ای است که همه آن ضرر 

است.
باید نشان دهیم مجلس یک وسیله است، آن هم وسیله ای که می تواند با توسل 
به آن و در سایه تصویب قوانین موثر قدم های موثری برای کشور برداشت. به تعبیر 
رهبری ریل گذاری اجرایی کشور با مجلس است مسلم است کسی که قرار است این 
ریل گذاری را انجام دهد باید دارای قدرت تفکر روشن و درست باشد. در این صورت 

است که ریل گذاری می  تواند قطار اجرایی کشور را به سر منزل مقصود برساند.
*نماینده ادوار مجلس و استاندار سابق سمنان

محمد رضا خباز*
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اعتماد را دوباره به جامعه 
تزریق کنیم 

مشکل این روزهای ما چیست؟ اقتصاد؟ سیل؟ زلزله؟ نه، 
مشکل ما اینها نیست. ما درد بزرگ تری داریم و آنهم بی اعتمادی 

است. ما به هم بی اعتماد هستیم.
خیلی از ما فکر می کنیم در جامعه، کسی سر ما کلاه خواهد گذاشت. کسی از پشت به ما 

خنجر خواهد زد. ما خود را راست گو و دیگران را دروغ گو می دانیم.
این بی اعتمادی حتی فراتر از آنچه هست رفته است و تبدیل به نفرت شده است. هرکه مثل ما 
فکر می  کند، حق است و هر که نه ناحق. نه تنها ناحق است بلکه باید آبروی او را هم ببریم، به او 

تهمت بزنیم تا متوجه شود کُت تن کیست!
حال جامعه ایران خوب نیست. اخلاق در ایران سرطان گرفته است. درد ما اینجا است، آنهایی 
که باید فرهنگ سازی کنند، خود ضداخلاق تر از همه حرف می زنند. نگاه کنید یک امام جمعه 
به راحتی بخشی از مردم کشور را که از روی پرچم یک کشور رد نمی شود، ستون پنجم می خواند.
به تلویزیون نگاه کنید. آنهایی را که دوست ندارند با هزار برچسب و کنایه به مردم معرفی 
می کند، آنهم با چهره ای حق به جانب. اهالی که خود را فرهنگی می دانند، همین هستند. تا 

کسی برخلاف آنها فکر می کنند هزار برچسب بزرگ و کوچک می زنند.
متاسفانه وضعیت به گونه ای شده که "مثل ما فکر نکردن" تبدیل به یک جرم غیر قابل بخشش 
شده است. بیتی از یک ترانه  به شدت روایت کننده حال و روز ماست:» حرفِ من مُجرم نبود/

گر چه رفت بالای دار«
خیلی از ما دم از آزادی بیان و اندیشه می زنیم اما حاضر نیستیم حرف طرف مقابل را بشنویم. 

نه تنها حاضر نیستیم گوش کنیم بلکه برچسب هم می زنیم.
باید به دنبال پاسخی برای این سوال باشیم که چرا به اینجا رسیده ایم؟ این جامعه همان 
جامعه ای است که مردم همدیگر را »برادر« و »خواهر« صدا می کردند. برادر و خواهری از 

باثبات ترین و پراعتمادترین رابطه هاست.
از آن فضا رسیدیم به فضای دشمنانی که پشت دو دژ محکم پناه گرفته اند و از پشت دیوارها 
به هم تیر شلیک می کنند. این دژ هم فضای مجازی است. آدم ها این روزها خود واقعی را در 

شبکه های اجتماعی نشان می دهند.
فردی نظرش در مورد یک اتفاق را بیان می کند. سیل ناسزا و برچسب به سمت او روانه می شود. 
مگر داریم مگر می شود؟ ما همه را محکوم می کنیم اما وقتی به عرصه عمل می رسیم، چشم مان 

را بر تمام مسائل می بندیم و فقط به دنبال زین کردن اسب خود هستیم.
در جامعه ای که همه خود را »حق« می دانند، انسانیت اولین قربانی است. تقریبا همه در حال 

گل کردن آب هستیم بدون این که توجه کنیم، در فرودست انگار، کفتری می خورد آب.«
حرف زدن با هم را بلد نیستیم. همین باعث شده است که تا کسی نظر مخالف ما را می دهد، 

تیر و کمان را برمی داریم و تیرهای فحش به سراغ او می رویم.
مثل آدم هایی شده ایم که در حال صعود به کوه هستند اما برای رسیدن به قله به جای اینکه 

دست همدیگر را بگیرند، از روی هم رد می شوند.
باید دوباره اعتماد را به جامعه تزریق کنیم. باید به هم یادآور شویم که حق نیستیم و دیگران هم 
دارای اندیشه، تفکر و حق هستند. باید در مدارس به فرزندان ایران آموزش دهیم که یادبگیرند 

گوش کنند، برچسب نزنند و خود را برتر از دیگران ندانند و فقط خود را نبینند.

حسن بیادی:

حضور در ائتلاف اصولگرایان به ضرر قالیباف 
تمام می شود

 عضو شورای شهر دوم و سوم با اشاره به خروج جبهه پایداری از شورای ائتلاف اصولگرایان 
علت اتحاد و ائتلاف نیافتن اصولگرایان را تمامیت خواهی آنان دانست و گفت:  حضور قالیباف 
در ائتلاف اصولگرایان به ضرر او است. حسن بیادی کنشگر سیاسی اصولگرا ، درباره اینکه 
آیا جریان اصولگرایی به وحدتی برای ارائه لیست می رسند، با اشاره به نقل قولی از بعضی از 
مسئولان شورای ائتلاف جبهه اصولگرایان مبنی بر اینکه جبهه پایداری از ائتلاف اصولگرایان 
انصراف داده است، گفـت: از یک سو تمامیت  خواهی هایی که در جریان اصول گرایی وجود 
دارد و از سوی دیگر در نظر گرفته نشدن حقوق جامعه بزرگ اصولگرایی منجر به این می شود که 
یک ائتلاف فراگیر و مؤثر در این جریان صورت نپذیرد. وی با بیان اینکه اگرچه این نوع وحدت 
هم آثار خوبی در میان مردم ندارد، تاکید کرد: اهدافی که این ائتلاف ها پیگیری می کنند به دور 
از خواسته های مردم است و هنوز نتوانسته اند خواسته های مردم را احصاء کنند. عضو شورای 
شهر دوم و سوم تهران اظهار کرد: مسئولان این ائتلاف بر اساس خواسته های گروهی و باندی 
خودشان تصمیمات را اتخاذ می کنند، بنابراین حتی اگر برنده مجلس هم شوند، پیروز اثرگذار 
نخواهند بود و نتیجه مثبتی را در بر نخواهد داشت. وی با بیان اینکه یکی از دلایل موفق نبودن 
انتخابات و ائتلاف ها و کارکرد منفی مجالس و شوراها این است که یک سیستم انتخاباتی صحیح 
و علمی وجود ندارد که بتواند تمام مشکلات را پوشش بدهد و در عین حال فراگیر هم باشد، 
گفت: در نتیجه هر معضلی در زمینه انتخابات متصور است و همچنین هزینه های گزافی را به 
جامعه ملتهب امروزی ما تحمیل می کند. دبیرکل جمعیت آبادگران جوان ایران اسلامی تصریح 
کرد: قبول حضور آقای قالیباف در شورای ائتلاف، بیشتر به ضرر وی خواهد بود و دلیل آن هم 
این است که وقتی کسی تفکری را ارائه می دهد باید افرادی را انتخاب کند که متناسب با آن 
تفکر باشند. وی تصریح کرد:  وقتی می خواهیم سهمی را از ائتلافی بگیریم در نهایت افراد طبق 
نقطه نظرات نهایی مدنظر آن ائتلاف مأمور می شوند و در نهایت نتیجه و خروجی، مجلس آتی 
می شود؛ اما می شود همچون مجالس گذشته که روز به روز افول کرده اند تا جایی که بیشتر به یک 

مجلس فرمایشی می ماند تا یک مجلسی که باید در رأس امور باشد.
 

نوذر شفیعی:

 در حال حاضر شرایط برای گفت وگو با اروپا 
مناسب نیست

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: در حال حاضر شرایط برای گفت وگو با اروپا مناسب 
نیست چراکه سیاست اروپا در قبال ایران نسبت به گذشته تهاجمی تر شده و آنها به دنبال 
کسب امتیازات بیشتر از ایران هستند. نوذر شفیعی در مورد بیانات رهبر انقلاب در ارتباط 
با سیاست ایران جهت مذاکره با کشورهای مختلف به غیر از آمریکا اظهار کرد: مذاکرات تابع 
شرایط کشورهای مذاکره کننده و قدرت آنهاست. وی با بیان اینکه کشوری که در موقعیت 
ضعف قرار داشته باشد باید امتیازات بیشتری در عرصه مذاکره بدهد، افزود: متاسفانه در روابط 
بین الملل عنصر قدرت مولفه تعیین کننده ای است بنابراین در امر مذاکره بسیار مهم است که 
یک کشور از نظر روانی و فیزیکی در چه سطحی از قدرت قرار داشته باشد. در همین چارچوب 
در امر مذاکره باید به این موضوع نگاه کنیم که شرایط مان در مذاکره چگونه است؟ انتظارات 
طرف مقابل چیست؟ و انتظارات معقول ما چیست؟ این کارشناس مسائل بین الملل در مورد 
گفت وگوهای ایران با سه کشور اروپایی فرانسه، آلمان و انگلیس در ارتباط با برجام خاطرنشان 
کرد: اروپایی ها مکانیسم ماشه را فعال کرده اند و در موضع تهاجمی نسبت به ایران قرار دارند. 
نوذر شفیعی با بیان اینکه اروپایی ها قبل از این نیز اقدام مهمی در راستای اجرای تعهداتشان در 
برجام انجام ندادند، گفت: باید به این موضوع توجه داشت که اروپایی ها در کنار آمریکا قرار دارند 
البته اروپایی ها با قدرت نرم و آمریکایی ها با قدرت سخت و نیمه سخت  سیاست خود در مورد 
ایران را به پیش می برند و به عنوان مکمل یکدیگر عمل می کنند. این استاد دانشگاه با اعتقاد 
بر اینکه در حال حاضر شرایط برای گفت وگو با اروپا مناسب نیست، گفت: اروپایی ها احساس 
می کنند که فشار بر روی ایران است بنابراین از این موقعیت می توانند برای وارد کردن فشارهای 
بیشتر به ایران استفاده کنند گرچه حضور باشکوه مردم در مراسم تشییع سردار سلیمانی و هدف 
قرار دادن پایگاه آمریکایی عین الأسد در عراق از سوی ایران، قدرت مانور تهران را افزایش داده 
است. نوذر شفیعی با اعتقاد بر اینکه اروپایی ها در کنار اینکه تمایل به انجام مذاکره با ایران دارند 
ولی پیشنهادات قبلی را به ایران نمی دهند، افزود: ما احتیاج به مذاکره داریم ولی شرایط برای 

مذاکره فراهم نیست.

رییس ستاد انتخابات:

نگاه دوست و دشمن به انتخابات 
دوم اسفند است 

 معاون وزیر و رییس ستاد انتخابات کشور گفت: همه کسانی که ما را نگاه می کنند، چه 
دوستانمان در دنیا و چه دشمنانمان، همه نگاهشان این است که در انتخابات ۲ اسفند ضریب 
مشارکت چه عددی است.  »جمال عرف« در پانزدهمین جلسه کمیته اطلاع رسانی ستاد 
انتخابات کشور  با اشاره به نزدیک شدن به موعد انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: تحولاتی 
که در کشور شکل گرفت، تحولات پرشتاب و سریعی بود که رهبر معظم انقلاب هم در خطبه های 
نماز جمعه تهران به آن اشاره کردند. به مدت دو هفته پیاپی با برخی رویدادهای مهم مواجه بودیم 
و در پی همه این حوادث، با فرمایشات رهبری، زمینه استقرار آرامش در جامعه فراهم شده است؛ 
بنابراین وظیفه ما به عنوان مجریان انتخابات و شما عزیزان و کسانی که اهل رسانه هستید این 
است که جامعه را به سمت انتخابات ببریم. وی افزود: در فرمایشات رهبری فرازهای مختلفی بود 
که یکی از آن ها بحث انتخابات بود و ایشان اعلام کردند مشارکت مردم و حضور مردم، بیمه کننده 
کشور است. این ادبیات مستمر ایشان در این سی سال است و همواره دنبال مشارکت و مشارکت 
حداکثری بوده اند؛ بنابراین باید همه ظرفیت ها را پای کار بیاوریم و مشارکت حداکثری را شکل 
دهیم. معاون سیاسی وزیر کشور ادامه داد: نقش رسانه ها در این زمینه، نقش بسیار برجسته ای 
است، چرا که آن ها نقش مؤثری در شکل دهی به افکار عمومی دارند؛ بنابراین باید تلاش کنیم 
فضا  را به سمت انتخابات که موضوعی بسیار مهم و اساسی است ببریم. مقام معظم رهبری بارها 
تأکید کردند که انتخابات فرصتی است که باید از آن  استفاده کنیم؛ بنابراین باید مواظبت کنیم که 

مبادا دشمن از این فرصت سوء استفاده و از آن چالشی برای کشور ایجاد کند.
 

سخنگوی وزارت خارجه خطاب به رئیس جمهور فرانسه؛

خلیج فارس؛ تنها نام خلیج جنوب ایران
سخنگوی وزارت خارجه: خلیجی که در جنوب ایران است تنها یک نام دارد و آن خلیج فارس 
است. سخنگوی وزارت خارجه در فضای مجازی در واکنش به اقدام رئیس جمهور فرانسه در 
استفاده از واژه ای به غیر از واژه خلیج فارس گفت: خلیجی که در جنوب ایران است تنها یک 
نام دارد و آن خلیج فارس است. سید عباس موسوی نوشت: به جناب مکرون یادآور می شوم 
خلیجی که در جنوب ایران واقع است تنها یک نام دارد و آن خلیج فارس است. حضور نظامی 
شما در خلیج فارس به اندازه اشتباه شما در نامیدن آن اشتباه است. هر دو اشتباه بزرگ، اما 

قابل جبران  است.

پاسخ روحانی به هم وطن بلوچ:

در کنارتان ایستاده ام
»از مشکلات تان- از وضع نامناسب راه ها و آب آشامیدنی گرفته تا فقر و محرومیت- آگاهم و به 
احترام شما مردم صبور و رنج کشیده تمام قد می ایستم. در کنارتان ایستاده ام، نه فقط برای عبور 

از بحران سیل، که ان شاءالله تا زمان رفع همه مشکلات و آبادانی کامل این دیار.«
روز شنبه در روزنامه همشهری گزارشی منتشر شد که در آن از مردم سیل زده پرسیده بود: »اگر 

رییس جمهوری را ببینید به او چه می گویید؟«
در روستای »بنت« مرد میان سال سیه چرده ای می گوید: »ما که بعید است ریس جمهوری را 
ببینیم؛ اما شما اگر توانستید و دستتان می رسد به او بگویید اگر آمد با هلی کوپتر روی منطقه 
پرواز نکند، از همان چابهار سوار ماشین شود از همان جاده ای که مردم عبور می کنند رد شود و 
به اینجا بیاید. از اینجا هم به روستاها برود و ببیند وضع ما را. آبی که می خوریم را نخورد، اما یک 
لیوان برایش می آوریم فقط ببیند. بیاید اصلا با ما حرف بزند. 10 دقیقه بایستد و به حرف های 
ما گوش کند. من یکی به خدا نه داد و فریاد می کنم، نه اصلا گلایه  ای دارم، فقط یک جمله 
می خواهم بگویم، »آقای روحانی! ما مردم این کشوریم، مردم توییم، تو هم رییس جمهوری ما 

هستی؟«
حسن روحانی رییس جمهوری کشورمان در پاسخ به درد دل این هموطن بلوچ نوشت:

»هموطن عزیز بلوچم، سلام
گلایه نجیبانه ات را به گوش جان شنیدم. روزی که ردای مسئولیت به تن کردم رویای ایرانی آباد 

و سرافراز را در سر داشتم و در تمام این ۶ سال برای تحقق همان رویا  کوشیده ام.
ایران آباد و سرفراز بی تردید و بی مسامحه، رنگین کمانی از همه اقوام و شهروندان است و جز 
با توسعه همه جانبه، متوازن و بدون تبعیض به دست نخواهد آمد. از مشکلات تان- از وضع 
نامناسب راه ها و آب آشامیدنی گرفته تا فقر و محرومیت- آگاهم و به احترام شما مردم صبور و 

رنج کشیده تمام قد می ایستم.
برای توسعه استان سیستان و بلوچستان اقدامات و برنامه های زیادی در جریان است، اما 
از اینکه هنوز نتوانسته ایم گردِ محرومیتِ نشسته طی سالیان دراز را از چهره زیبای این استان 

بزداییم متاسف و شرمنده شما مردم دوست داشتنی هستم.
تا زمان رفع همه  از بحران سیل، که ان شاءالله  در کنارتان ایستاده ام، نه فقط برای عبور 
مشکلات و آبادانی کامل این دیار. هموطن عزیزم؛ من رئیس جمهور همه مردم ایرانم و به تک 

تک شما از جنوبی ترین نقطه تا شمالی ترین نقطه ایران عزیز عشق می ورزم.
حسن روحانی،   رئیس جمهوری اسلامی ایران«

 
 وزیر کشور: 

 آسیب های فضای مجازی نگران کننده است
وزیر کشور گفت: موضوع آسیب های اجتماعی در فضای مجازی جزء موارد نگران کننده 

است.
عبدالرضا رحمانی فضلی روز یکشنبه در حاشیه  یکصد و بیست و هشتمین شورای اجتماعی 
کشور در جمع خبرنگاران افزود: در مجموع تایید و تاکید به استفاده مثبت و مناسب از فضای 
مجازی است. وی ادامه داد: در این زمینه گزارشی در مورد عملکرد فضای مجازی تهیه و به 
یک کارگروه ارجاع شده است تا بتوانند با اعمال سیاستها،  روشها و اقدامات مناسب به کاهش 
تاثیرگذاری فضای مجازی در زمینه آسیبهای اجتماعی و استفاده مطلوب از آن و ساماندهی 

این مهم اقدام کنند.
و  همکاری  دینی،  نهادهای  موضوع  دیروز   نشست  در  همچنین  گفت:  فضلی  رحمانی 

تاثیرگذاری آن ها در حوزه های آسیب های اجتماعی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
وزیر کشور افزود: بر اساس گزارش و نظرسنجی های و پیمایش علمی انجام شده، تاثیرات این 

گونه نهادها در حوزه اجتماعی بسیار بالا و ارزشمند  است.
در  است  قرار  نیز  تربیتی  حوزه  در  اجتماعی  آسیب های  مباحث  گفت:  فضلی  رحمانی 
کارگروهی مورد بررسی قرار گیرد تا از این ظرفیت بزرگ در نهادهای آموزشی از جمله آموزش و 

پرورش و در مدارس مورد استفاده قرار گیرد.
وی اظهار داشت: در این کارگروه روش های علمی مشخص خواهد شد زیرا کماکان ما متعقد 
هستیم که موضوع آسب های اجتماعی را فقط به صورت اجتماعی می شود حل و فصل و 

ساماندهی کرد.
صورت  به  که  است  این  اجتماعی  حوزه  در  روش  بهترین  ارتباط  این  در  گفت:  رحمانی 
پیشگیرانه  عمل کنیم و اگر بتوانیم با این روش مبتنی بر  اجتماعی کردن موضوع مساله را پیش 

ببریم،  قطعا موفق خواهیم شد.
 

جانشین فرمانده کل سپاه:

اقتدار انقلاب و ملت ایران بیش از تصور 
دشمنان است

 جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، گفت: امروز اقتدار و عظمت انقلاب 
اسلامی و ملت ایران بیش از تصور دشمنان است.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه، دریادار پاسدار علی فدوی روز یکشنبه در آیین رونمایی از 
رادیو انقلاب، »صدای گفتمان انقلاب اسلامی و اتحاد ملی« با بیان اینکه استکبار جهانی بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی همه توان خود را برای تقابل با ایران اسلامی به کار گرفت، اظهارداشت: 
شیطان بزرگ آمریکا اتحادی علیه ما به وجود آورد تا اسلام را از میان بردارد. در مقابل ما نیز رشد 
کردیم و اقتدار خود را حفظ کردیم تا جایی که امروز اقتدار و عظمت انقلاب اسلامی و ملت ایران 

بیش از تصور دشمنان است.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: تنها انقلاب اسلامی ایران است که می تواند آمریکا 
را تهدید کند و این تهدید را نیز عملی کند و نمونه آن را در روزهای اخیر دیدیم. جبهه حق انقلاب 
اسلامی با سربلندی می تواند بگوید که به تکالیف خود عمل کرده و پیروزی هایی را بدست آورده 
است. فدوی تصریح کرد: ما باید در نهایت توان خود به وظایف خود عمل کنیم تا خداوند نیز از ما 
حمایت کند. از طرفی مردم امر امام به عنوان شاخص و تراز راه پذیرفته اند و پیروزی های بدست 

آمده مرهون همین اعتقاد است.
وی بیان کرد: حضور بیش از 50 میلیون نفر در ایران و سایر کشورها و شهرهای دنیا در 
آیین های تشییع و گرامیداشت حاج قاسم سلیمانی و شهدای مقاومت نشان از پیروزی جبهه 
مقاومت است. شهادت این سردار سربلند سپاه اسلام به نوعی تجسم کننده پیروزی امام حسین 
)ع( در روز عاشورا است. جبهه کفر هم تلاش های خود را کردند تا این حادثه را کمرنگ کنند، اما 
نتوانستند. اما جبهه حق بارها ثابت کرد که مردم در مسیر انقلاب اسلامی هستند و نمونه آن را 

در تشییع شهید حججی و شهید حاج قاسم سلیمانی دیدیم.
دریادار فدوی یکپارچگی و وحدت کلمه را رمز پویایی انقلاب اسلامی توصیف و تصریح کرد: 
وحدت کلمه در هر شرایطی پیروزی آفرین است همین امر بعد از ۴1 سال ما را به این جا رسانده 
است. آمریکایی که با ترور شهید سلیمانی عملا رودررو با ما قرار گرفته است با وحدت کلمه، به 

زانو درآمد.
 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

دست سوء استفاده کنندگان از بیت المال را 
قطع می کنیم

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: دست سوء استفاده کنندگان از بیت المال را قطع 
می کنیم.

حجت الاسلام حسن درویشیان روز یکشنبه در مراسم تکریم و معارفه بازرس کل استان 
کهگیلویه و بویراحمد افزود:   از ویژگی های حکمرانی خوب و مدیریت مطلوب این است که در 
نظام اسلامی بیشتر از سایر نظام ها به موضوع نظارت پرداخته شده است. نظارت لزوما به معنای 
نظارت های بیرونی که سازمان بازرسی و دیوان محاسبات انجام می دهند، این مساله مهم لازم 

است اما کافی نیست و باید به نظارت های درون دستگاهی توجه بیشتری شود.
حجت الاسلام درویشیان تصریح کرد: یکی از رویکردها و مطالبه سازمان بازرسی در این دوره 
جدید از مسئولین نظارت بر زیر مجموعه خودشان است و همه به نظارت به عنوان یک وظیفه 
قانونی، شرعی و ملی توجه کنند. وی ادامه داد: وظیفه اصلی ما پیشگپیری و مطالبه از دستگاه 
ها برای اقدامات پیشگیرانه است و اصلا دنبال مچ گیری نیستیم اما اگر همه مراحل طی شد و 
سوء نیت و سوء استفاده ای را بر خلاف قانون و با وجود تذکرات و هشدارها دیده ایم نه تنها مچ 

گیری می کنیم بلکه مچ و دست آنها را از بیت المال قطع می کنیم.
رئیس سازمان بازرسی کشور تاکید کرد: این که گفته می شود سازمان بازرسی جرات را از 
مدیران می گیرد و جسارت را از تصمیم گیران سلب می کند را به هیچ وجه قبول ندارم البته به 
همکارانمان در سراسر کشور توصیه کرده ایم که حتما مساعدت و همکاری در مسائلی که سوء 
جریان نیست، داشته باشند و اصلا علاقمند به تشکیل پرونده نیستیم و به دنبال از دست دادن 

نیروی انسانی و مدیران که سرمایه های عظیم کشور هستند، نیستیم.
جت الاسلام درویشیان خاطرنشان کرد: به همه مدیران دستگاه های اجرایی توصیه می کنم 
اقداماتی همچون جذب نیرو و سایر موارد که موجب رنجش مردم می شود، را انجام ندهند چرا که 
به شدت مورد رصد و نظارت مردم هستیم. وی ادامه داد: مسئولان ارتباط با مردم و شنیدن حرف 
مردم را در دستور کار داشته باشند ولو اینکه درخواست غیرقانونی داشته باشند که می توان برای 
آن ها توضیح داد از لحاظ قانونی امکان اجرا وجود ندارد. به گزارش ایسنا، رئیس سازمان بازرسی 
کشور بیان کرد: در قوه قضائیه گفتمان ضد فساد راه افتاده و اجازه دست درازی به کسی نمی 
دهیم البته در کنار این مساله از مدیران پاک دست حمایت می کنیم. سازمان بازرسی به دستگاه 

های اجرایی در حل مشکلات مردم کمک می کند.
 

محسن هاشمی: 

انتخابات پرشور تضمین کننده وحدت ملی است
رییس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران ضمن درخواست از شورای نگهبان برای 
تجدیدنظر در ردصلاحیت  نامزدهای برخی جناح های سیاسی کشور، تاکید کرد: برگزاری 

انتخابات پرشور، تضمین کننده وحدت ملی است.
»محسن هاشمی«   خاطرنشان کرد: نزدیک دهه فجر و انتخابات هستیم، مسلما داشتن 
یک انتخابات پرشور می تواند در مقابل تهدیدات دشمنان خیلی موثر باشد و باید هر کاری 
برای برگزاری پرشور انتخابات انجام دهیم. به همین دلیل امیدوارم شورای نگهبان نسبت به 

ردصلاحیت ها تجدیدنظر کند تا هر دو جناح بتوانند در انتخابات حضوری پرشور داشته باشند.
رییس شورای شهر تهران  به نقش موثر انتخابات در ایجاد وحدت ملی و تقویت سرمایه 
اجتماعی در کشور اشاره کرد و افزود: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی، هر یک تا دوسال 
انتخابات برگزار کرده ایم که این انتخابات  در حفظ و تثبیت جمهوری اسلامی بسیار موثر بوده اند.  
اگر شورای نگهبان اجازه دهد که انتخابات پرشوری داشته باشیم، این موضوع می تواند وحدت 

در کشور را تقویت کند.

رییس مجلس شورای اسلامی در انتقاد از علت های 
بیان شده در مورد رد صلاحیت نامزدهای انتخاباتی از 
جانب شورای نگهبان گفت: مطلبی از جانب سخنگوی 
علت  که  شد  منتشر  رسانه ها  سوی  از  نگهبان  شورای 
می کرد.  بیان  اقتصادی  سوء استفاده  را  صلاحیت  رد 
عباسعلی  حال  همین  در  نیست.  درست  مطلب  این 
کدخدایی در واکنش به انتقاد لاریجانی گفت: شورای 
نگهبان ممنوعیت قانونی دارد که جزئیات پرونده ها را به 

افکار عمومی اعلام کند.
از  لی لاریجانی در جلسه علنی دیروز در نطق پیش 
دستور مجلس شورای اسلامی ضمن تشکر از هیات های 
مرکزی و نظارت در انتخابات در مورد نظرات این هیئات 
ادوار  و  فعلی  نمایندگان  بعضی  صلاحیت  رد  مورد  در 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: از جانب سخنگوی 
شورای نگهبان مطلبی در رسانه ها منتشر شد که عمده 
ردصلاحیت ها را مربوط به سوء استفاده های اقتصادی 
می دانست. این مطلب درست نیست چرا که نامه های 
ارسال شده هیات نظارت به نمایندگان به بندهایی اشاره 
دارد که اقتصادی نیستند. البته برای بعضی نمایندگان 
اینگونه بوده است، چرا باید مطلب درست منعکس نشود 
که بیگانگان از آن سوء استفاده کرده و نظام را متهم به 

فساد کند.
رییس مجلس شورای اسلامی خطاب به فقهای شورای 
نگهبان و حقوق دانان گفت: از شما درخواست می کنم 
تا حقوق  باشید  را داشته  این بخش داوری لازم  که در 
افراد نادیده گرفته نشود. براساس قانون، نظرات مرجع 
چهارگانه می تواند ملاک باشد و گزارش های غیر از این 
ارائه  اغراض خاصی  با  و  افراد  از جانب  مسیر می تواند 
شود و تشخیص صحت آن نیازمند زمان است که در این 
مقطع کوتاه عملی نیست، ولی می تواند فضای قضاوت 

را مشوش کند.
وی ادامه داد: تردیدی نیست که اگر محکمه ای در مورد 
فساد در پرونده کسی چه مالی و چه غیر از آن نظر داده 
باشد، همگان تابع آن خواهند بود، اما اگر صرف گزارش 
از مرجعی باشد باید اتقان آن را بررسی کرد تا گزارش اولیه 
و خامی نباشد و با آبروی افراد بازی نشود. از طرف دیگر 
اگر سیستم های اطلاعاتی در مورد نمایندگان مجلس 
مطلبی داشتند بهتر آن بود که در طول این چهار سال 
اطلاعات را در میان می گذاشتند تا اصلاح شود نه این که 
نزدیک انتخابات آن را یک جا مطرح کنند. البته وزارت 
اطلاعات در چند مورد که شاید در حد انگشتان دست هم 
نباشد، مطالبی را درباره ی برخی به اینجانب دادند و بنده 
هم به افراد متذکر شدم و آنان نیز از طریق وزارت اطلاعات 

پیگیری کردند تا صحت مطالب روشن شود.
رییس مجلس شورای اسلامی در مورد گزارش هایی که 
وزارت اطلاعات راجع به برخی نمایندگان به او داده است، 
تاکید کرد: این گزارش ها به هیچ وجه در حد و اندازه رد 
صلاحیت نبوده و اگر بوده حداقل به بنده منتقل نشده 
است. پس بزرگنمایی اشکالات اقتصادی هم خسارت 
حیثیتی به افراد می زند و هم به کشور لطمه وارد می کند. 
در اظهارات هیات مرکزی آمده است که مبنا بر عقاید 
سیاسی نبوده است که مبنای درستی برای انتخابات 
صحیح است اما در استناد به بندهایی از ماده ۲9 که به 

نوعی التزام عملی به نظام است باید دقت داشت. بنده 
که با برخی آقایان چهار سال، با برخی هشت سال و با 
بعضی 1۲ سال همکاری روزانه داشتم عدم التزام عملی 
به نظام را در اکثر قریب به اتفاق نمایندگان تایید نمی کنم.
لاریجانی اضافه کرد: بارها دیده ام که همکارانم با دقت 
تام از حریم نظام دفاع کرده اند مثل مصوبه اخیر مجلس 
شورای اسلامی در مقابل ستم آمریکایی ها که در طرحی 
سه فوریتی بررسی شد و به اتفاق آرا تصویب شد. در موارد 
دیگر هم بنده شاهد روحیه دفاع از هویت ملی و انقلابی 
و حقوق ملت و نظام جمهوری اسلامی ایران بوده ام البته 
ممکن است در اظهارات بعضی خطاهایی صورت گرفته 
باشد. این خطاها را باید در کنار اقدامات درست و همراه با 
مسئولیت ملی قرار داد و ارزیابی کرد و برای چنین ارزیابی 
نیازمند اطلاعات دقیق تر از عملکرد نمایندگان است. 
همکاری  هرگونه  نظارت  شوراهای  موارد  گونه  این  در 
از مدیریت مجلس بخواهند ارائه خواهد شد تا پرونده 

همکاران به نحو دقیق تری بررسی شود.
وی در ادامه  سخنان خود »عدم احراز صلاحیت« بعضی 
از نمایندگان را به صلاح ندانست و گفت: در شرایط فعلی 
کشور به صلاح نیست دیدید که رییس جمهور نااهل 
آمریکا چه سوء استفاده ای از این قضیه کرد. اگرچه تعداد 
زیاد نامزدها و زمان کوتاه بررسی مشکلاتی را برای هیات 
مرکزی و هیات نظارت ایجاد کرده است که امیدواریم در 
بررسی شورای نگهبان حتی المقدور مرتفع شود. هرچه 
در این زمینه تلاش شود و عدم احرازها کاهش یابد به 
در  که  می کند  کمک  انتخابات  در  ملت  بیشتر  حضور 

شرایط فعلی انقلاب ضرورت دارد.
سخنگوی شورای نگهبان:

برای اعلام جزییات پرونده  ردصلاحیت ها 
ممنوعیت قانونی داریم

نگهبان  شورای  گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
ممنوعیت قانونی دارد که جزئیات پرونده ها را به افکار 

عمومی اعلام کند.
عباسعلی کدخدایی گفت: اعضای شورای نگهبان، 
جزئیات  و  پذیرفتند  را  شده  صلاحیت  رد  نمایندگان 

پرونده ها یکایک برای آنان روشن شد.
به  مربوط  مباحث  انتخابات  قانون  در  افزود:  وی 
سوءاستفاده های اقتصادی، اخلاقی و مقابله با حاکمیت 
را داریم و مواد ۲۸، ۲9 و 30 قانون انتخابات خارج از اینها 
نیست. انتظار این است نمایندگانی که در شورای نگهبان 
مطلع  پرونده شان  جزییات  از  و  می کنند  پیدا  حضور 

می شوند اطلاعات را در اختیار مقامات قرار دهند.
صحبت های  به  اشاره  با  نگهبان  شورای  سخنگوی 
امروز رییس مجلس درباره رد صلاحیت ها گفت: اگر 
رییس محترم مجلس در جریان قرار نگرفته اشکال از 
نمایندگانی است که مراجعه کردند، اما جزئیات را اعلام 
نکرده اند. ما به عنوان شورای نگهبان از جهت قانونی 
ممنوعیت داریم که جزئیات پرونده ها را به افکار عمومی 
اعلام کنیم. کدخدایی خاطرنشان کرد: مراجع چهارگانه 
بعد از اعلام نظر هیات های اجرایی نسبت به 15 هزار 
ثبت نام انتخابات مجلس اظهار نظر کردند. نظراتی که 
شورای نگهبان داده بسیار دقیق و مبتنی بر مستندات 
متقنی است که در پرونده وجود دارد. ممکن است اسناد 
جدیدی به دستمان برسد که می تواند درباره تغییر نظر 

اعضای شورای نگهبان هم موثر باشد.
کردند  می  اصلاح  را  انتخابات  قانون  اگر  افزود:  وی 
به چنین وضعیتی نمی رسیدیم. نمایندگان مجلس در 

اصلاح قانون انتخابات کم لطفی کردند.
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در انتقاد 
از علت های بیان شده در مورد رد صلاحیت نامزدهای 
انتخاباتی از جانب شورای نگهبان گفت: مطلبی از جانب 
سخنگوی شورای نگهبان از سوی رسانه ها منتشر شد که 
علت رد صلاحیت را سوء استفاده اقتصادی بیان می کرد، 

این مطلب درست نیست.

رییس مجلس: علت بسیاری از ردصلاحیت های نمایندگان اقتصادی نیست

جدال لاریجانی و کدخدایی درباره ردصلاحیت ها 
سخنگوی شورای نگهبان : نمی توانیم جزییات پرونده ها را اعلام کنیم

 معاون سیاسی وزارت امور خارجه با بیان اینکه تاثیر شهید سلیمانی بیشتر از سردار سلیمانی 
است، گفت: ترور سردار سلیمانی یک اشتباه راهبردی از سوی آمریکا بود که یک نقطه عطف 

بزرگ در غرب آسیا و خلیج فارس ایجاد کرده که تبعات ژئوپولتیکی دارد.  
»سید عباس عراقچی« معاون سیاسی وزارت امور خارجه بعد از ظهر دیروز در نشست ابعاد 
سیاسی و راهبردی پیامدهای ترور سردار شهید قاسم سلیمانی که در دانشکده روابط بین الملل 
وزارت امور خارجه برگزار شد، با گرامی داشت یاد و خاطره سردار شهید قاسم سلیمانی و 
همراهان شهید وی اظهار داشت: شاید تاریخ منطقه را بتوان بعد از این واقعه تقسیم کرد، به 
ویژه پس از ضربه قدرتمند ایران که در معادلات راهبردی در منطقه و مناسبات قدرت میان ایران 
و آمریکا تغییر ایجاد کرد.   این دیپلمات ارشد کشورمان با بیان اینکه ترور سردار سلیمانی سه 
تاثیر در جبهه مقاومت، مبارزه با تروریسم داعش و تکفیری و همچنین معادله قدرت در میان 
ایران و آمریکا دارد، اظهار داشت: معتقدم در بحث مقاومت، از دست دادن سردار سلیمانی بر 
خلاف ارزیابی آمریکایی ها تبعات مثبتی دارد. ما یک فرمانده بزرگ از دست دادیم که در محور 
مقاومت تاثیر زیادی داشت ولی وقتی جریان مقاومت را در کلیت نگاه می کنیم، محور مقاومت 
جغرافیایی از دست نداده، سلاح و آرمان مقاومت سرجایش است، گروه های مقاومت همچنان 

موجود هستند ولی گفتمان و فرماندهی مقاومت همچنان باقی است.  
عراقچی با بیان اینکه انگیزه های مقاومت بیشتر از دوران قبل از ترور سردار سلیمانی است، 
تصریح کرد: اثر شهید سلیمانی در پیشبرد مقاومت بیشتر از اثر سردار سلیمانی است یعنی 
کسانی که از ترور سردار سلیمانی و شهادت وی خوشحال شدند، باید بدانند شهادت ایشان 

حتما به مقاومت قدرت پیشبرد بیشتری خواهد داد.  
وی اظهارداشت: برخی فقدان سردار سلیمانی را یک پیروزی و خوشحالی برای داعش و 
عناصر داعش دانستند زیرا فرمانده اصلی مبارزه با تروریسم و داعش به شهادت رسیده است. 
به نظرم این تحلیل درست نیست. این اقدام اثرات تاکتیکی دارد ولی مبارزه با داعش، یک 
مبارزه راهبردی است که جمهوری اسلامی ایران و دیگر کشورهای منطقه و گروه های مقاومت 
آن را ادامه می دهند و خللی در این رابطه ایجاد نمی شود مگر خلل های موقت و تاکتیکی که 
به زودی جبران خواهد شد.   معاون سیاسی وزارت امور خارجه با اشاره به معادلات امنیتی در 
غرب آسیا و خلیج فارس ابراز داشت: در مقطعی انگلیسی ها در منطقه بودند. بعدا آمریکایی ها 
وارد شدند. سیاست آمریکایی ها دو پایه ای بود که ایران و عربستان در آن نقش آفرین بودند که با 

انقلاب اسلامی این معادله به هم خورد.  
عراقچی افزود: انقلاب اسلامی اولین تاثیر خود را در معادلات منطقه ای گذاشت زیرا آمریکا 

مهمترین متحد منطقه ای خود را از دست داد و مجبور شد حضور فیزیکی در منطقه پیدا کند.  
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران بعد از جنگ با اتکا و اعتماد به نفس بیشتر به 
توانمندی و قدرت دفاعی خود ادامه داد، عنوان کرد: ایران بدون جنگ به رویکرد استراتژیک 
مبنی بر اتکای به توانمندی داخلی برای دفاع خود نمی رسید که براساس آن دشمنان به ایران 
فکر ضربه زدن و جنگ نیفتند. این مسئله ای بود که موجب تغییر موازنه منطقه ای به سود ایران 
شد.   این دیپلمات ارشد با اشاره به حمله آمریکا به افغانستان و عراق یادآور شد: از بین رفتن 
دو دشمن اصلی ایران در شرق و غرب یعنی طالبان و صدام و ظهور دولت های دوست در شرق 
و غرب ایران، نقطه عطفی در تاریخ معادلات منطقه ای بود چراکه ظرفیت های منطقه ای ایران 

آزاد شد و محور مقاومت تقویت شد.  
وی با بیان اینکه آمریکا برای مقابله با ایران از برجام خارج شد و تحریم ها را اعمال کرد، 
اظهار داشت: علاوه بر تحریم ها، آمریکا از همه عرصه ها فشار آورد. در مقابل سیاست فشار 
حداکثری ایران سیاست مقاومت حداکثری را در پیش گرفت و از هشت ماه پیش سیاست فعال 
اجرایی شد که موجب شکست سیاست فشار حداکثری شد چراکه آمریکایی ها فکر می کردند 

سیاستشان موجب فروپاشی ایران یا به پای میز مذاکره آمدن ایران می شود.  
معاون سیاسی وزارت امور خارجه با بیان اینکه بزرگترین اشتباه آمریکا در چهل سال گذشته 
ورود به برخورد نظامی با ایران بود، تصریح کرد: آنها فکر می کردند که با یک ضربه نظامی 
شدید، ایران قادر به پاسخگویی نیست و سیاست فشار حداکثری شان تکمیل می شود. وقتی  
ترور سردار سلیمانی با شلیک موشک به پایگاه های آمریکایی پاسخ داده شد و آمریکا قادر به 

پاسخگویی نبود، بزرگترین تغییر معادله  منطقه ای بعد از ترور سردار سلیمانی رخ داد.  
عراقچی افزود: آمریکایی ها فکر می کردند که با ترور سردار سلیمانی محور مقاومت شکسته 
می شود ولی ایران با دو اقدام این تفکر را به شکست رساند؛ یکی با تشیع جنازه میلیونی مردم 
که با ابزار اعتقاد و خشم شان بود که عزم ملی شکل گرفت و در ادامه آن، یک ضربه راهبردی به 

آمریکا زده شد که 15 موشک قدر و سنگین به بزرگترین پایگاه آمریکا شلیک شد.  
ایجاد  موازنه راهبردی و بازدارندگی راهبردی میان ایران و آمریکا 

وی پاسخ ایران را یک ضربه راهبردی دانست و خاطرنشان کرد: به نظر من، میزان تلفات مهم 
نیست. مهم این بود که آمریکایی ها به این رسیدند که نمی توانند به اقدام ایران پاسخ دهند که 
این مسئله منجر به ضربات بیشتری می شود. نتیجه این مسئله موازنه راهبردی و بازدارندگی 
راهبردی میان ایران و آمریکا بود که مسئله کوچکی نیست. آنها یک سیلی محکمی خوردند و 
هیمنه آنها شکسته شد. در واقع یک موازنه راهبردی و بازدارندگی راهبردی میان ایران و آمریکا 
شکل گرفته است.   این دیپلمات ارشد با بیان اینکه در تئوری بازدارندگی تهدیدات دشمن 
براساس توانمندی داخلی رفع می شود، ابراز داشت: وقتی این بازدارندگی موثر است که بتوانی 
ضربه ای بزنی و ضربه دوم را نخوری. اینکه می گویند تلفات ندادیم یک بهانه است. مگر می شود 
به یک پایگاه ضربه بزنی و تلفات نداده باشد. ما با یک تحول بزرگ در ژئوپولتیک در منطقه روبرو 

هستیم که یک توازن قدرت و بازدارندگی میان ایران و آمریکا در منطقه است.  
عراقچی اضافه کرد: اسرائیل در یکی دو سال اخیر تلاش کرد با اقداماتش در سوریه ایران 
را تحریک کرده و وارد بازی جدیدی کند تا یا درگیری جدیدی در سوریه ایجاد کرده یا پای 
آمریکا را بازی کند ولی ایران گفت طرف من تو نیستی بلکه آمریکا است. قد و قواره اسرائیل 
به حدی است که دیگران پاسخ آن را بدهند و نه ایران.   وی با بیان اینکه آمریکا در چهل سال 
گذشته اشتباهات راهبردی داشته است که هر کدام دستاوردهای زیادی برای ایران داشته 
است، عنوان کرد: اشتباه اخیر آنها بزرگترین دستاورد را برای ایران داشته است. البته فقدان 
سردار سلیمانی بسیار بزرگ است ولی شهادت ایشان برکات راهبردی دارد که به نظرم، برابری 
راهبردی ایران و آمریکا در قدرت بود. به اصطلاح، ایران چک آخر را در این معادله به آمریکا زد.

سید عباس عراقچی:

 ترور سردار سلیمانی اشتباه راهبردی آمریکا بود

اینکه  بیان  با  هاشمی رفسنجانی  اکبر  مشاورمرحوم   
ردصلاحیت اصلاح طلبان، عملا نرخ مشارکت در انتخابات 
ارائه  برای  اصلاح طلبان  اجماع  درباره  می آورد،  پایین  را 
به  بخواهند  که  نمانده  کسی  کرد:  تاکید  واحد  لیست 
لیست واحد برسند. »غلامعلی رجایی«   درباره اظهارات 
در  نگهبان  شورای  سخنگوی  کدخدایی«  »عباسعلی 
پاسخ به درخواست رییس جمهوری برای تجدیدنظر در رد 
صلاحیت ها افزود: این شخصی کردن قضیه است و بدترین 
پاسخی که آقای کدخدایی می توانست بدهد همین بود 
که بگوید اعتراض رییس جمهوری به دلیل ردصلاحیت 
بستگانش است. مشاور رسانه ای شهردار تهران خاطرنشان 
کرد: حسن روحانی رییس قوه مجریه، رئیس نهاد مجری 
و اظهارات  از رهبری است  بعد  قانون اساسی و شخص 
سخنگوی شورای نگهبان به نظر من رد گم کردن و پاک 
کردن صورت مساله است. وی به این سئوال پاسخ دهد 
وی  شدند.  ردصلاحیت  استان ها  در  اصلاح طلبان  چرا 

یادآور شد: ردصلاحیت اصلاح طلبان، عملا مشارکت در 
انتخابات را پایین می آورد و تنور انتخابات را سرد می کند. 
صحبت هایی با عبدالواحد موسوی لاری داشتم و وی هم با 
اسحاق جهانگیری و در نهایت قرار شد که رییس جمهوری 
با مقام های مربوطه درباره ردصلاحیت ها صحبت کند. 
رجایی با یادآوری نقش مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی 
رییس پیشین مجمع تشخیص مصلحت نظام در ایجاد 
وحدت در کشور به ویژه در ایام انتخابات، گفت: یکی از 
کارکردهای وی چانه زنی در این مسائل بود و رایزنی هایش 
تاثیرگذار بود. این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره  هم 
اجماع این جریان سیاسی برای ارائه لیست واحد تاکید 
به لیست واحد برسند.  نمانده که بخواهند  کرد: کسی 
رجایی درباره اهمیت ایجاد وحدت در کشور با توجه به 
حساسیت شرایط منطقه ای و بین المللی نیز گفت: به دلیل 
اجماعی که بیرون از کشور، علیه ما شکل گرفته است و در 
شرایطی که مقابل رفتارهای غیرمنطقی ترامپ از اروپا کاری 

ساخته نیست باید به فکر وحدت و انسجام داخلی باشیم. 
افزود: وحدت  رفسنجانی  مرحوم هاشمی  مشاور سابق 
ملزوماتی دارد و برای ایجاد وحدت، این ملزومات باید در 
نظر گرفته شود. به طور مثال مرحوم هاشمی وقتی صحبت 
دادگاه فرزندش پیش آمد، گفت اهل دعوا نیستم و گذاشت 
دادگاه سیر طبیعی خود را طی کند و فرزندش به مجازات 
محکوم شد و الان هم در حال گذراندن زندان است. وی 
افزود: برای رسیدن به وحدت باید حتما تکلیف تندروها 
مشخص شود؛ تندروهایی که رسانه و تریبون و آزادی عمل 
دارند و متاسفانه این آزادی عمل هم به رسمیت شناخته 
شده است. رجایی به حضور دهها میلیون نفری مردم در 
تشییع پیکر سردار سلیمانی اشاره کرد و گفت: تندروها 
جریان عظیم فراملی را جناحی و سلیقه ای می کنند که 
تاکید  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  شود.این  چنین  نباید 
کرد: اگر تکلیف تندروها مشخص شود به اجماع رسیدن و 

وحدت در داخل، شدنی است.

غلامعلی رجایی:

 برای رسیدن به لیست واحد اصلاح طلبی، کسی نمانده است

مصطفی داننده*
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این ۱۴ گزینه غذایی، التهاب را از بدن
 دور می کند

التهاب مزمن زمانی رخ می دهد که سیستم ایمنی به سلول های سالم بدن حمله کرده 
و سبب بروز بیماری های خودایمنی می شود. برخی از این بیماری ها عبارتند از: آرتریت 
روماتوئید، بیماری کرون و برخی بیماری های پوستی مانند پسوریازیس. از سوی دیگر، 

التهاب مزمن از علل زمینه ای بیماری های قلبی، دیابت و بیماری آلزایمر به شمار می رود.
این نکته را فراموش نکنید که سلامت بدن شما به آنچه می خورید مرتبط است. مصرف 
غذاهای سرشار از قند، کلسترول، فقر ویتامین ها و مواد معدنی و ... بدن شما را در معرض 
التهاب مزمن قرار می دهد. التهاب مزمن با علائمی از جمله ضعف و خستگی همراه است. 
پس اگر این علائم را به طور مداوم داشتید، باید جدی تر به تغییر رژیم غذایی تان فکر کنید.
رژیم غذایی ضد التهابی هزاران سال است که با مصرف محصولاتی با شاخص گلیسمی 
پایین همراه است. این محصولات عبارتند از میوه ها، سبزیجات، منابع سالم پروتئین و 
اسیدهای چرب امگا 3 مانند روغن زیتون. پیام اصلی رژیم غذایی ضد التهابی این است که 
هرگز سراغ مواد غذایی فراوری و کنسرو شده نروید، نشاسته و غلات فراوری شده نخورید، 
چربی های اشباع را از رژیم تان حذف کنید و به جای مصرف گوشت قرمز، ماهی های 

چرب، گوشت مرغ و گوشت بوقلمون را انتخاب کنید:
روغن زیتون: محققان دانشگاه پنسیلوانیا دریافته اند که ماده شیمیایی موجود در روغن 

زیتون به نام اولئوکانتال، آنزیم های التهابی بدن را به همان روش ایبوپروفن مهار می کند.
آناناس: حاوی آنزیمی به نام بروملئین است که خاصیت ضد التهابی دارد. مطالعات نشان 
می دهند که مصرف آناناس در بیماران مبتلا به آرتروز زانو، روماتیسم و سندرم تونل کارپ، 
منجر به کاهش التهاب می شود. بروملئین موجود در آناناس به هضم غذا نیز کمک می کند.
سیب: این میوه محبوب حاوی کورستین است؛ یک آنتی اکسیدان ضد التهاب. جای 

تعجب نیست که پزشکان توصیه می کنند روزانه حداقل یک سیب بخورید.
آجیل و دانه ها: حاوی مقادیر خوبی منیزیم و ویتامین ای هستند که ممکن است در 
کنترل التهاب نقش داشته باشد. گزینه ایده آل، آجیل خام و بدون نمک است. گردو، بادام 
زمینی، بادام، پسته، تخم کتان و دانه های چیا خاصیت ضد التهابی برای مبتلایان به 

آرتریت روماتوئید دارند.
آنتی  حاوی  و  دارند  التهابی  ضد  خاصیت  سبزیجات  این  رنگ:  تیره  سبزیجات 

اکسیدان هایی به نام کاروتنوئیدها هستند.
شکلات تیره: شکلات تیره حاوی مواد شیمیایی و آنتی اکسیدان هایی است که به مبارزه 
با التهاب کمک می کنند. شکلات تیره ۷0 درصد بهترین نوع شکلات است و بیشترین 

میزان کاکائوی خالص را دارد.
برنج قهوه ای: این نوع برنج به همراه سایر غلات سبوس دار حاوی فیبر است و به کاهش 

التهاب در بدن کمک می کند.
انگور: حاوی رسوراترول است و آنزیم های التهابی را به همان روش آسپرین، مهار می کند. 

انگور همنین حاوی آنتوسیانین است که منجر به کاهش التهاب در بدن می شود.
گیلاس: طبق تحقیقات، گیلاس حاوی مواد شیمیایی به نام آنتوسیانین ها است که 
مسئول رنگ قرمز این میوه نیز هستند. آنتوسیانین ها همان اثر آسپرین را در بدن دارند و 

به مبارزه با التهاب می روند.
چای سبز و سیاه: سرشار از آنتی اکسیدان ها و فلاونوئیدها بوده و نوشیدن آنها از آسیب 

سلولی که منجر به ورم مفاصل می شود، پیشگیری می کند.
کلم بروکلی: این سبزی حاوی ویتامین های Cو K، فولات، فیبر و آنتی اکسیدان ها است. 
تحقیقات نشان می دهد که کلم بروکلی، سرشار از سولفورافان است. سولفورافان با کاهش 
میزان سیتوکین ها با التهاب مبارزه می کند. سایر میوه ها و سبزیجات سرشار از سولفورافان 

شامل گل کلم و جوانه بروکسل است.
ماهی: ماهی هایی مانند قزل آلا و سالمون سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 هستند و 
غذاهای ضد التهابی قدرتمندی به شمار می روند. مطالعات محققان دانشگاه پیتسبورگ 
نشان داده که مصرف این اسیدهای چرب به مدت سه ماه در مبتلایان به گردن درد و کمر 
درد، التهاب را به میزان قابل توجهی کاهش می دهد. حداقل هفته ای دو بار ماهی های 

چرب بخورید و برای مبارزه با درد ناشی از التهاب، روزانه یک عدد مکمل امگا 3 بخورید.
پروتئین سویا: محققان دانشگاه ایالتی اوکلاهما دریافتند که مبتلایان به استئوآرتریت، 
به ویژه مردانی که ۴0 گرم پروتئین سویا در روز به مدت سه ماه می خورند، درد کمتری دارند 
و راحت تر از کسانی که این پروتئین را دریافت نمی کنند، حرکت می کنند. تحقیقات دیگر 

شان می دهد که مصرف سویا با کاهش التهاب در زنان نیز ارتباط دارد.
و  کرده  جلوگیری  التهاب  از  آووکادو  در  موجود  ای  ویتامین  و  کاروتنوئیدها  آووکادو: 

می توانند خطر ابتلا به برخی از انواع سرطان ها را کاهش دهد.
 

۶ وضعیتی که شما را در معرض سرطان کبد 
قرار می دهد

اگر شما در معرض خطر ابتلا به سرطان کبد هستید، باید مطمئن شوید که آزمایش های 
لازم را برای جلوگیری از این بیماری انجام می دهید.

از سال 1990 به بعد، خطر ابتلا به سرطان کبد به طور نسبی دو برابر شده است. علائم 
این سرطان معمولا خود را نشان نمی دهند مگر این که به مراحل پیشرفته برسد. با این 
حال انجام آزمایشات مکرر شانس جلوگیری از این بیماری و میزان زنده ماندن در مبتلایان 
را افزایش می دهد. در اینجا ۶ وضعیتی که شما را بیشتر در معرض خطر سرطان کبد قرار 

می دهد، معرفی شده است:
چاقی: شایع ترین علت بالا رفتن آنزیم های کبدی، کبد چرب است که البته علت آن هنوز 
نامشخص است. یکی از عوامل موثر بر این بیماری پرخوری و چاقی است؛ به خصوص در 
کسانی که چاقی شکمی دارند و اندازه کمربند شکمی شان بیشتر از حد طبیعی است. 
پزشکان هشدار می دهند که کبد چرب غیرالکلی می تواند به سرطان منجر شود. به عقیده 
پزشکان گرایش به مصرف موادالکلی و شیوع چاقی در عصر حاضر به حدی افزایش یافته 
که اگر از هم اکنون اقدامات ضروری و پیشگیرانه صورت نگیرد می تواند موجب افزایش 

موارد جراحی در بیماران مبتلا به عارضه کبد چرب در آینده شود.
از دست دادن وزن: از دست دادن وزن و اشتها بدون داشتن رژیم غذایی خاص، با 
انواع بیماری های مختلف از جمله تعدادی از سرطان ها از جمله سرطان کبد ارتباط دارد. 
اگر در حال از دست دادن وزن بدون تلاش و رژیم هستید، با پزشک تان برای بررسی انواع 

بیماری ها و جلوگیری زودرس از آنها مشورت کنید.
زرد شدن چشم ها و پوست: این علائم زردی می تواند نشان دهنده سرطان کبد باشد 

ضمن این که شاید نشانه ای از ابتلا به سرطان لوزالمعده نیز باشد.
ابتلا به هپاتیت سی: برخی ویژگی های خاص ممکن است شما را در معرض خطر 
سرطان کبد قرار دهد. افراد با سابقه ویروس هپاتیت سی جزو افراد در معرض خطر هستند. 
با این حال درمان به موقع و زودرس هپاتیت سی از بروز سرطان کبد تا حد زیادی پیشگیری 

می کند.
ابتلا به هپاتیت ب: اگرچه این نوع هپاتیت با هپاتیت سی ارتباطی ندارد اما می تواند 
منجر به سرطان شود. کودکانی که در بدو تولد واکسن این هپاتیت را دریافت نمی کنند، در 
معرض خطر سرطان کبد قرار می گیرند. مادر مبتلا به هپاتیت ب از طریق زایمان می تواند 
فرزند خود را مبتلا کند. افرادی که تزریق دارو با سرنگ مشترک انجام می دهند، شانس 
ابتلای بیشتری دارند. پرسنل شاغل در مراکز بهداشتی و درمانی و کسانی که با مبتلایان به 
هپاتیت مزمن زندگی می کنند، مستعد این بیماری هستند. واکسن هپاتیت ب برای تمام 
نوزادان در بدو تولد و بالغین پر خطر توصیه می شود. همچنین تزریق واکسن هپاتیت بی 
مهم ترین عامل پیشگیری از سرطان بوده که در همه کودکان در بدو تولد و بالغین با ریسک 

بالا توصیه می شود.
نوشیدن الکل: مصرف کنندگان الکل در معرض خطر سیروز کبدی و از بین رفتن بافت 

کبد هستند. این وضعیت می تواند به سرطان کبد منجر شود.

رئیس انجمن علمی فیزیوتراپی ایران  هشدارداد

 تایپ با گوشی همراه ممنوع
رئیس انجمن علمی فیزیوتراپی ایران، تایپ زیاد با گوشی همراه را برای سلامت ستون 

فقرات مضر خواند و گفت: گوشی تلفن همراه، وسیله مناسبی برای تایپ نیست.
احمد موذن زاده افزود: تایپ طولانی مدت و مکرر با گوشی همراه به انگشتان، گردن و 
چشم فشار وارد می کند. علاوه برآن مطالعه و خم شدن زیادی روی گوشی همراه و لپ تاپ 

نیز به گردن فشار می آورد و موجب بروز مشکلاتی برای ستون فقرات می شود.
وی خاطرنشان کرد: هنگام تایپ در گوشی همراه، سر و گردن خم می شود و باید توجه 
داشت هر 15 تا ۲0 درجه خم کردن ستون فقرات گردنی، میزان فشار به مهره های گردن 
را به دو برابر  افزایش می دهد. رئیس انجمن علمی فیزیوتراپی ایران درباره تاثیر فیزیوتراپی 
برای رفع مشکلات مربوط به ستون فقرات گفت: فیزیوتراپی در سه مرحله می تواند نقش 
ایفا کند. در مرحله اول، نقش پیشگیرانه از بروز بیماری دارد. در این مرحله می توان آموزش 
های لازم را به آحاد مردم ارائه داد. موذن زاده اضافه کرد: این آموزش ها باید درمورد نحوه 
استفاده از گوشی همراه، نحوه خوابیدن، درس خواندن، نحوه مطالعه و مسائلی که تحت 
عنوان ارگونومی آنها را می شناسیم، باشد؛ ارگونومی به معنای تطبیق شرایط فیزیولوژیک 

بدن با محیط اطراف است. 
وی درباره بُعد درمانی فیزیوتراپی نیز گفت: این حوزه انجام ورزش های مناسب و ارائه 
خدمات درمانی و مدالیته های لازم برای بیماران را شامل می شود؛ مدالیته به معنای 
استفاده از هرگونه روش برای درمان بیماری های مربوط به فیزیک پزشکی است. رئیس 
انجمن علمی فیزیوتراپی ایران ادامه داد: تاکید ما در این حوزه بر تمرین درمان های دستی 
مانند ماساژ و همچنین روش های درمانی مانند سوزن خشک است. موذن زاده گفت: 
فیزیوتراپی در مرحله بازتوانی و بازگشت بیمار به محیط کار و زندگی و خانه و فعالیت های 
روزمره نیز موثر است. وی افزود: متاسفانه مشکلاتی مانند کمردرد عامل مهمی است که 
فرد را از زندگی، کار و خانه جدا می سازد و فرد مجبور می شود به خاطر مشکلی که در ستون 

فقراتش ایجاد شده، استراحت کند و استعلاجی داشته باشد.
موذن زاده تاکید کرد: هرچه سریع تر بتوانیم این بیماران را به محیط فعالیت طبیعی 
بازگردانیم به همان اندازه تاثیرات فیزیوتراپی در چرخه فعالیت حرفه ای، خانوادگی و 

اجتماعی فرد کمک کننده تر خواهد بود.

سلامت 

قهوه حاوی شش ماده فعال است که فواید مختلفی را برای مغز ارائه می کنند و کافئین 
یکی از آنها است.

زمانی که با کمبود خواب مواجه هستیم یا نیاز داریم که برای انجام کارهای خود بیدار 
بمانیم، قهوه یکی از شناخته شده ترین نوشیدنی های است که برای افزایش سطح 
هوشیاری به آن پناه می بریم. از سوی دیگر، مصرف شکلات می تواند به بهبود خلق و 
خوی انسان کمک کند. اما مشخص شده است که این خوراکی ها ممکن است به مغز 

ما نیز کمک کنند.
زمانی که درباره مواد شیمیایی مشترک موجود در قهوه و کاکائو فکر می کنیم، کافئین 
نخستین چیزی است که به ذهن ما خطور می کند. ما معمولا تمام فواید قهوه را با کافئین 
مرتبط می دانیم و در مورد کاکائو یا شکلات ممکن است گزارش هایی درباره فواید 
فلاونوئیدها را به خاطر آورید. اما قهوه و شکلات دارای مواد شیمیایی دیگری هستند که 

نقش آنها در تقویت توانایی شناختی انسان و محافظت از مغز ثابت شده است.
قهوه به عنوان یک تقویت کننده و محافظ عملکرد شناختی

قهوه حاوی شش ماده فعال است که فواید مختلفی را برای مغز ارائه می کنند و کافئین 
یکی از آنها است. در ادامه با این شش ماده بیشتر آشنا می شویم.

کافئین
کافئین حاوی آلکالوئیدی به نام متیل گزانتین است. باور بر این است که این ماده 
شیمیایی در کافئین گیرنده های آدنوزین یا گیرنده هایی که به ما می گویند چه زمانی 
به خواب برویم را مختل می کند. در واقع، این همان چیزی است که هوشیاری، تمرکز 
و حافظه بهتر موقتی پس از نوشیدن یک فنجان قهوه را موجب می شود. این اختلال 
و وقفه به دوپامین اجازه می دهد که برای مدت زمان طولانی تری در بدن باقی بماند و 
به حفظ احساس خوب کمک کند. با این وجود، نوشیدن بیش از حد قهوه می تواند به 

تحریک پذیری و عصبی شدن فرد منجر شود.
اسید کلروژنیک

این ماده شیمیایی در دانه های سبز قهوه یا دانه های بو داده نشده وجود دارد. زمانی 
که دانه ها بو داده می شوند، اسید کلروژنیک عملا از بین می رود. بسیاری بر این باروند 
که این ماده به کاهش جذب کربوهیدرات ها در دستگاه گوارش انسان کمک می کند، 
از این رو، به کاهش قند خون و تولید انسولین کمک می کند. برخی مطالعات با حضور 

سوژه های حیوانی توانایی در کاهش جذب چربی و ذخیره آن را نیز نشان داده اند.
اسید کینیک

زمانی که اسید کلروژنیک طی فرآیند بو دادن شکسته می شود، اسید کینیک تولید 
می شود. این اسید به تولید تریپتوفان و نیکوتینامید در روده کمک می کند که برای 

ترمیم دی ان ای ضروری هستند.

اسید کافئیک
اسید  در  ریشه  قهوه  اکسیدانی  آنتی  برخی خواص  که  باورند  این  بر  دانشمندان 
کافئیک دارند. این اسید بخشی از خانواده پلی فنول ها است که به واسطه خواص آنتی 

اکسیدانی و ضد التهاب خود مشهور هستند.
کوئرستین

کوئرستین یکی دیگر از انواع پلی فنول و فلاونوئیدهای موجود در قهوه است. این ماده 
در خواص آنتی اکسیدانی، ضد سرطان، ضد ویروس، ضد التهاب قهوه نقش دارد. 
همچنین، کوئرستین با رادیکال های آزاد مقابله کرده و به تقویت جریان مواد مغذی در 

رگ های خونی کمک می کند.
فنیلیندان

به نظر می رسد فنیلیندان موجود در قهوه می تواند به مهار دو پروتئین آمیلوئید بتا و تائو 
که با بیماری های آلزایمر و پارکینسون پیوند خورده اند، کمک کند. این پروتئین ها می 
توانند موجب تشکیل پلاک و گوریده هایی روی اعصاب مغز شوند که فعالیت سیناپس 
ها و ارتباط بین نورون ها را دچار اختلال می کند. فعالیت آمیلوئید بتا و تائو می تواند به 
نابودی یا بیماری نورون ها منجر شود. این شرایط در عملکرد نورون ها که امکان پردازش 
اطلاعات، برقراری ارتباط و دسترسی به حافظه و موارد دیگر را ممکن می سازند، اختلال 

ایجاد می کند.
قهوه و تقویت عملکرد شناختی

اگرچه مواد فعالی که در بالا به آنها اشاره شد، هر یک به واسطه برخی ویژگی های 
خاص شناخته شده هستند، این که در کنار هم چه عملکردی ارائه می کنند یا کدام 
یک کارایی بیشتری در تقویت مغز دارند همچنان در حال مطالعه و بررسی است. با این 

وجود، مطالعات مختلف برخی همبستگی های احتمالی را نشان داده اند.
مطالعه ای جدید یک عامل جالب توجه را در مورد فنیلیندان و مهار دو پروتئین مرتبط 
 Frontiers با بیماری های آلزایمر و پارکینسون نشان داده است. این مطالعه که در نشریه
in Neuroscience منتشر شد، نشان می دهد که تولید فنیلیندان با فرآیند بو دادن دانه 
های قهوه مرتبط است. در همین راستا، هرچه بو دادن دانه های قهوه بیشتر طول 
بکشد، فنیلیندان بیشتری تولید می شود که نشان می دهد دانه های بو داده تیره قهوه 

دارای بیشترین میزان تراکم از این ماده هستند.
مطالعه ای دیگر نقش اسید کافئیک و اسید کلروژنیک را در توانایی محافظت از مغز 
و هوش انسان نشان داده است. پژوهشگران در دانشگاه اوکایاما در ژاپن مطالعه ای را 
درباره تاثیر اسید کافئیک و اسید کلروژنیک بر روتنون انجام دادند. روتنون یک مهارکننده 
میتوکندری است که در زمان ترشح سموم می تواند موجب علائمی مشابه با بیماری 

پارکینسون شود.

دانشمندان به موش ها روتنون تزریق کرده و سپس آنها را با اسید کافئیک و اسید 
کلروژنیک تیمار کردند تا آثار این موارد را بررسی کنند. پژوهشگران دریافتند که اسیدها 
واکنش آنتی اکسیدانی سلول های گلیال را افزایش داده و بر همین اساس، روتنون را از 

ایجاد انحطاط در مغز باز داشتند.
به طور کلی، مواد شیمیایی غالب در قهوه یا مواد مرتبط با کافئین نشان داده اند که 
عمکلرد شناختی را تقویت کرده، به واسطه واکنش آنتی اکسیدانی از نورون ها محافظت 
کرده و التهاب را کاهش می دهند. هرچه نورون های ما سالم تر باشند، توانایی و انعطاف 

پذیری در ایجاد ارتباطات جدید و یادگیری بهتر خواهد بود.
شکلات هوش ما را افزایش می دهد

شکلات، به ویژه شکلات تلخ یا کاکائو دارای فواید شگفت انگیز مشابه با مواردی است 
که به واسطه مصرف کافئین می توانیم از آنها بهره مند شویم. افزون بر این، شکلات 
آنتی  به عنوان  از خانواده فلاونوئیدها است. فلاوانول ها هم  حاوی فلاوانول هایی 

اکسیدان و هم عامل ضد التهاب عمل می کنند.
همچنین، فلاونوئیدها قادر به عبور از سد خونی-مغزی هستند و خود را در بخش 
هایی از مغز که بر یادگیری و حافظه تاثیرگذار هستند، مانند هیپوکامپ، قشر مغز، مخچه 
و جسم مخطط ذخیره می کنند. فلاونوئیدها می توانند به طور مستقیم با نورون ها و 
سیناپس ها در مغز ارتباط برقرار کنند. این به محافظت و بهبود شرایط مغز از طریق 
افزایش تولید پروتئین های مورد نیاز برای تولید نورون های جدید یا محافظت از نورون 
های موجود کمک می کند. بر همین اساس، به پیشگیری از بیماری های آلزایمر و 

پارکینسون کمک می شود.
پژوهش ها در گذشته ثابت کرده بودند که فلاونوئیدها به تقویت سلامت قلب و عروق 
کمک می کنند. جریان خون سالم نه تنها برای بدن ضروری است، بلکه برای رشد و 

سلامت مغز نیز اهمیت دارد.
پژوهشگران طی یک مطالعه در دانشگاه لاکویلا در ایتالیا به بررسی آثار کاکائو بر 
عملکرد شناختی در زمینه های های توجه، حافظه، و عملکرد اجرایی پرداختند. تیم 
پژوهشی به بررسی چندین مطالعه که در گذشته انجام شده بودند و تجزیه و تحلیل نتایج 

اقدام کردند.
در همین راستا، پژوهشگران دریافتند:

مصرف شکلات تلخ همانند قهوه ممکن است بهبود فوری در عملکرد شناختی را 
موجب شود.

سطوح بالای فلاوانول در شکلات تلخ بهبود در عملکرد حافظه فضایی و کاهش 
زمان های واکنش را نشان داده است.

سطوح بالای فلاوانول پردازش اطلاعات دیداری را بهبود بخشیده است.
هنگام محرومیت از خواب، برای بهبود توانایی شناختی در انجام وظایف مفید بوده 

است.
شکلات تلخ واقعی یا سطوح بالای فلاوانول ها بهبود چشمگیر عملکرد شناختی در 

مقایسه با شیرکاکائو یا دیگر نوشیدنی ها با محتوای فلاوانول کم را نشان داده است.
در تمام موارد، بهبود جریان خون در مغز و عملکرد رگ های خونی در مغز مشاهده 

شده است.
هیچ نشانی از تغییرات رفتاری منفی ناشی از مصرف کاکائو گزارش نشده است.

یکی از مهم ترین عواملی که باید به آن اشاره داشت این است که فواید در موارد مرتبط 
با مصرف شکلات تلخ و درصد بالاتر کاکائو قوی تر بوده اند. شیر کاکائو، شکلات سفید، 
یا نوشیدنی های شکلاتی حاوی فلاوانول کمتری هستند، از این رو، نقش کمرنگ تری 

در بهبود عملکرد شناختی داشتند.
سخن پایانی

قهوه و شکلات تلخ نشان داده اند که اثر چشمگیری بر توانایی های شناختی انسان 
دارند. افزون بر این، آنها به محافظت از نورون ها در مغز انسان کمک می کنند. قهوه و 
شکلات تلخ دارای خواص آنتی اکسیدانی و ضد التهاب هستند که به کاهش آسیب 
ناشی از استرس، سن، و حتی آسیب دیدگی مغز کمک می کنند. مواد شیمیایی 
مختلف موجود در آنها با پروتئین ها تعامل داشته و به تولید نورون های جدید کمک 
کرده، توانایی نورون ها برای برقراری ارتباط با یکدیگر را افزایش داده و سیناپس های 

جدید برای یادیگری بهتر ایجاد می کنند.
اگرچه پژوهش ها در زمینه توانایی قهوه و شکلات بر افزایش هوش انسان ادامه دارند، 

اما نتایج پژوهش های صورت گرفته از بسیاری جهات جالب توجه هستند.  

ارتباط "قهوه و شکلات" با هوش انسان

یکی از دلایلی که کارشناسان حوزه ی سلامت توصیه می کنند 
بیشتر میوه و سبزی مصرف کنیم، دریافت ویتامین ها و مواد 
معدنی بیشتر از جمله ویتامین C است. انسان ها بر خلاف بیشتر 
حیوانات خودشان نمی توانند ویتامین C بسازند و باید آن را از 

طریق رژیم غذایی دریافت کنند.
ماده ی مغذی دچار  این  و کمبود  کافی   C ویتامین بدون  ما 
عارضه ی  یک  که  شد  خواهیم  اسکوربوت  نام  به  بیماری 
بسیار جدی بوده و می تواند منجر به مرگ شود. زمانی مردم 
نمی دانستند که اسکوربوت ناشی از کمبود ویتامین C است. این 
روزها نسبت به گذشته، ما نگرانی کمتری بابت این بیماری داریم 
زیرا غذاهای گیاهی، منابع خوبی از ویتامین C هستند و به وفور 

نیز در دسترس ما قرار دارند.
لثه  خونریزی  معمولًا  هستند  اسکوربوت  دچار  که  افرادی 
دارند و زخم هایشان به سختی التیام می یابد. در واقع اگر شما 
است  باشید، ممکن  داشته   C ویتامین  کمبود  طولانی  مدت 
دندان هایتان را از دست بدهید و لثه هایتان خونریزی کنند. زیرا 
شما به ویتامین C برای حفظ سلامت بافت های همبند بدنتان، 
خصوصاً کلاژن که بافت همبند را می سازد و البته برای حفظ 

سلامت سیستم ایمنی تان نیاز دارید.
ویتامین C یک آنتی اکسیدان قدرتمند نیز هست که از آسیب 
اکسیداتیو به سلول ها و بافت ها پیشگیری می کند. خانم ها به 
۷5 میلی گرم ویتامین C در روز و آقایان به 90 میلی گرم از این 
 C ویتامین  بالای  دوزهای  مصرف  دارند.  نیاز  روز  در  ویتامین 
به صورت مکمل می تواند سبب ناراحتی های گوارشی شده و 

احتمال سنگ کلیه را افزایش بدهد.
C منابع ویتامین

سبزیجات و میوه ها هر دو منابع خوبی از ویتامین C هستند. 
برخی از سبزیجات مانند کلم فندقی، منبع عالی این ویتامین 
باارزش اند. اما بیشتر افراد کلم فندقی را به صورت پخته مصرف 
می کنند. سبزیجات به صورت پخته شده یا تفت داده شده، 

طعم بهتری دارند اما پختن سبزیجات، مقدار قابل توجهی از 
 C موجود در آن ها را از بین می برد. در واقع ویتامین C ویتامین
 C یکی از ناپایدارترین ویتامین هاست. وقتی شما منابع ویتامین
را در معرض نور یا گرما قرار می دهید، بخشی از این ویتامین را از 
دست می دهید. بنابراین میوه ها و سبزی ها به صورت خام، منابع 

بهتری از ویتامین C هستند.
قرار  حرارت  معرض  در  وقتی  بروکلی  دریافته  مطالعه ای 
می گیرد، تقریباً 50 درصد از ویتامین C خود را از دست می دهد. 
از  کردند،  آزمایش  را  پز  و  پخت  گوناگون  شیوه های  محققان 
جمله بخارپز کردن، پختن در آب، تفت دادن و ماکروویو کردن. 
یافته ها نشان دادند بخارپز کردن باعث می شود کمترین مقدار 
ویتامین C نابود بشود. برخی یافته ها نیز حاکی از آن هستند که 
ماکروویو کردن بروکلی، اسفناج و کاهو منجر به از دست رفتن 
مقدار کمتری از ویتامین C نسبت به آب پز کردن می شود اما باز 
هم بخارپز کردن، بهترین راه حفظ ویتامین C است. دانشمندان 

می گویند تمام میوه ها و سبزی ها به صورت خام نسبت به انواع 
پخته شده، منابع بهتری از ویتامین C هستند.

C مقایسه ی میوه ها با سبزی ها از جهت ویتامین
 C ویتامین  توجهی  قابل  مقدار  حاوی  سبزیجات  هرچند 
هستند؛ اما اگر آن ها را بپزید یا برای مدت طولانی در معرض 
حرارت زیادی قرار دهید، بیشتر این ویتامین را دریافت نخواهید 
کرد. اگر عادت دارید همیشه سبزیجاتتان را بپزید، پس میوه ی 
که  مطمئن شوید  تا  بگنجانید  خود  غذایی  رژیم  در  بیشتری 
ویتامین C کافی دریافت می کنید، یا اینکه هر روز یک وعده 

سالاد با سبزیجات خام مصرف کنید.
برخی از بهترین منابع ویتامین C ممکن است شما را شگفت زده 
کنند. مثلًا چه کسی فکر می کند یک سالاد تند که در رستوران 
مکزیکی می خورید، منبع سرشاری از ویتامین C است؟ در واقع 
فلفل های تند در بالای لیست منابع ویتامین C قرار دارند. مثلًا 
یک عدد فلفل سبز تند می تواند 1۲0 درصد از نیاز روزانه ی شما 

به ویتامین C را تأمین کند. فلفل قرمز تند، اندکی کمتر ویتامین 
C دارد اما باز هم منبع خوبی از بتاکاروتن است.

کلم برگ نیز منبع قوی دیگری از ویتامین C است. یک فنجان 
کلم برگ خام تقریباً 90 درصد از نیاز روزانه تان به ویتامین C را 
 C تأمین می کند. اما اگر آن را بپزید، حدود 30 درصد از ویتامین
آن را از دست می دهید. بنابراین کلم برگ را فقط کمی با حرارت 
ملایم بپزید یا اینکه آن را خام مصرف کنید. ضمناً می توانید یک 
چربی سالم نیز به سبزیجات برگ دار و سبز اضافه کنید تا جذب 
بتاکاروتن آن ها بیشتر شود. بتاکاروتن یک ماده ی مغذی محلول 

در چربی است.
میوه هایی که بیشترین ویتامین C را دارند

میوه ها منبع عالی ویتامین C هستند. وقتی به ویتامین C فکر 
می کنیم، یاد مرکباتی مانند پرتقال می افتیم اما میوه های دیگری 
هم وجود دارند که بیشتر از پرتقال ویتامین C دارند. مثلًا یک 
پرتقال متوسط تقریباً 50 میلی گرم ویتامین C دارد اما یک فنجان 
توت فرنگی ۸5 میلی گرم و یک کیوی متوسط، ۷0 میلی گرم 

ویتامین C دارند.
ویتامین C نسبت به نور حساس است. وقتی میوه ها و سبزی ها 
روی قفسه های فروشگاه ها قرار می گیرند، بخشی از ویتامین 
C خود را از دست می دهند و اگر قرار باشد این میوه ها بعد از 
طی مسافت های طولانی به شما برسند احتمالًا بخش زیادی از 
ویتامین C شان از دست رفته است. بنابراین سعی کنید میوه ها و 

سبزی ها را به طور محلی خریداری کنید.
کلام آخر

به طور کلی، میوه ها نسبت به سبزی ها منابع بهتری از ویتامین 
C اند چون سبزی ها وقتی پخته می شوند مقدار قابل توجهی 
 C از این ویتامین شان از دست می رود. اگر می خواهید ویتامین
بیشتری در رژیم غذایی تان بگنجانید، هر روز یک یا دو عدد میوه 
بیشتر بخورید. مصرف انواع و اقسام میوه ها و سبزی ها، مواد 

مغذی فراوانی را به بدنتان می رساند.

تاثیر پخت سبزیجات بر میزان ویتامین ث موجود در آن ها

برای دریافت ویتامین C کدام بهتر است؟ میوه یا سبزی؟

رژیم کتوژنیک یک رژیم غذایی پُرچرب، کم کربوهیدرات و متوسط از جهت پروتئین است 
که با توصیه های کلی دیگر برای سلامتی تفاوت هایی دارد. بسیاری از غذاهای سرشار از مواد 
مغذی، منابع کربوهیدرات هستند مانند میوه ها، سبزی ها، غلات کامل، شیر و ماست. در 
رژیم کتوژنیک یا کتو، کربوهیدرات ها از تمام منابع به شدت محدود شده اند، با این هدف که 

مصرف کربوهیدرات کمتر از 50 گرم در روز باشد.
رژیم غذایی کتوژنیک این روزها به شدت مُد شده و اینترنت پُر است از ماجراهای لاغری 
از  برخی  بشوند.  لاغر  توانسته اند  کتوژنیک  رژیم  با  که  عادی  افراد  و  سینما  ستاره های 
کارشناسان می گویند رژیم کتوژنیک می تواند برای کنترل دیابت و پیشگیری از آلزایمر نیز 
مفید باشد. بالاخره رژیم کتوژنیک واقعاً یک الگوی خارق العاده برای کاهش وزن است یا 

اینکه فقط مُد روز است؟
رژیم کتوژنیک چگونه عمل می کند؟

رژیم کتوژنیک یک رژیم غذایی پُرچرب، کم کربوهیدرات و متوسط از جهت پروتئین است 
که با توصیه های کلی دیگر برای سلامتی تفاوت هایی دارد. بسیاری از غذاهای سرشار از 
مواد مغذی، منابع کربوهیدرات هستند مانند میوه ها، سبزی ها، غلات کامل، شیر و ماست. 
در رژیم کتوژنیک یا کتو، کربوهیدرات ها از تمام منابع به شدت محدود شده اند، با این هدف 
که مصرف کربوهیدرات کمتر از 50 گرم در روز باشد. افرادی که تحت رژیم کتوژنیک هستند 
معمولًا نان و غلات مصرف نمی کنند و حتی مصرف میوه و سبزی نیز محدود شده است زیرا 
این ها نیز کربوهیدرات دارند. برای بیشتر افراد، رژیم کتوژنیک نیازمند ایجاد تغییراتی بزرگ 

در شیوه ی تغذیه و مواد غذایی مصرفی است.
چرا در رژیم کتوژنیک مصرف کربوهیدرات محدود شده است؟

کربوهیدرات ها منبع اصلی انرژی برای بدن هستند. بدن ما بدون کربوهیدرات کافی برای 
تأمین انرژی، مجبور است چربی را تجزیه و به کتون ها تبدیل کند. بنابراین کتون ها، منبع 
اصلی سوخت برای بدن می شوند. کتون ها برای قلب و کلیه ها و سایر عضلات، انرژی تأمین 

می کنند. بدن از کتون ها به عنوان منبع جایگزین انرژی برای مغز استفاده می کند.
رژیم کتوژنیک برای بدن ما در واقع چیزی شبیه روزه داری است. در یک روزه ی کامل یا در 
فاز گرسنگی، بدن هیچ منبعی برای انرژی ندارد. از این رو توده ی عضلات بدون چربی را به 

عنوان سوخت تجزیه می کند. در رژیم کتوژنیک، کتون ها یک منبع جایگزین برای سوخت 
ارائه می دهند. رژیم کتوژنیک برخلاف یک روزه داری کامل، به حفظ توده ی عضلانی کمک 

می کند.
رژیم کتوژنیک برای سلامتی خطری ندارد؟

این الگوی تغذیه برای موارد زیر مناسب نیست و توصیه نمی شود:
. بیماری التهاب پانکراس . بیماری های کبدی . مشکلات تیروئیدی . اختلالات تغذیه ای 
یا سابقه ی اختلالات تغذیه ای . بیماری کیسه صفرا یا آن هایی که کیسه صفرای شان برداشته 

شده است
ضمناً برای تمام افرادی که رژیم کتوژنیک را در پیش می گیرند، هم عوارض کوتاه مدت و هم 

عوارض بلندمدت وجود دارد: 
عوارض کوتاه مدت شامل علائمی شبیه آنفلوانزا می شود. مثلًا ناراحتی معده، سردرد، 
خستگی و سرگیجه. به این علائم، آنفلوانزای کتو می گویند. برخی از افراد نیز ممکن است 
دچار مشکلات خواب شوند. محدود کردن مصرف سبزیجات پُرفیبر، میوه ها و غلات کامل 
نیز می تواند احتمال یبوست را افزایش بدهد. معمولًا افرادی که تحت رژیم کتوژنیک هستند 
باید مکمل فیبر مصرف کنند تا اجابت مزاجشان منظم باشد. البته این کار باید حتماً با 
مشورت پزشک انجام شود. عوارض بلندمدت رژیم کتوژنیک شامل سنگ کلیه، بیماری کبد 
و کمبود ویتامین ها و املاح در بدن می شود. در رژیم کتوژنیک مصرف بسیاری از سبزی ها 
و میوه های مغذی محدود شده است، بنابراین سطح ویتامین A، ویتامین C، ویتامین K و 

اسیدفولیک معمولًا پایین می آید.
ماهیت پُرچرب رژیم کتوژنیک بسیار ضد و نقیض است. تحقیقات زیادی نشان داده اند که 
رژیم های غذایی پُر از چربی های اشباع می توانند خطر بیماری قلبی و سایر عوارض مزمن 

سلامتی را افزایش دهند.
علم در مورد رژیم غذایی کتوژنیک چه می گوید؟

رژیم کتوژنیک در گذشته برای کنترل بیماری صرع ارائه شده بود. تحقیقات اخیر به 
ارزیابی رژیم کتوژنیک به عنوان یک جایگزین غذایی برای درمان چاقی و دیابت پرداختند 
و یافته ها حاکی از آن هستند که رژیم کتوژنیک برای این بیماری ها تأثیرات بسیار محدودی 

دارد. مطالعاتی که در مورد میزان تأثیر رژیم کتو انجام شده مربوط به گروه کوچکی از افراد 
است و بیشتر تحقیقات در مورد بیماری آلزایمر، روی حیوانات آزمایشگاهی بوده است. برای 
اینکه بتوان بی ضرر بودن این الگوی غذایی را کاملًا ارزیابی کرد، به تحقیقات گسترده تری 
نیاز است. ضمناً مطالعات باید به بررسی عوارض بلندمدت رژیم کتو بپردازند تا یافته های 

دقیق تری ارائه بدهند.
شاخص توده بدنی و نرخ متابولیک تعیین می کند که بدن هر کسی با چه سرعتی کتون 
تولید کند. یعنی در رژیم کتوژنیک، برخی از افراد با سرعت کمتری وزن کم می کنند، حتی 
اگر دقیقاً همان اصولی را در پیش بگیرند که بقیه گرفته اند. برای این دسته از افراد، رژیم 
کتوژنیک می تواند خسته کننده بوده و بر انگیزه شان برای ایجاد تغییرات سالم غذایی اثر 
بگذارد. ضمناً خیلی از افراد نمی توانند رژیم کتوژنیک را ادامه بدهند و بعد از برگشتن به 

الگوی غذایی معمول خود، فوراً وزن از دست رفته را دوباره به دست می آورند.
رژیم کتوژنیک نسبتاً محدودکننده است. تحقیقات نشان می دهد این الگوی تغذیه ای 
برای افراد مبتلا به صرع زمانی جواب می دهد که در کنار تیم درمانی قرار بگیرد، زیرا درمان 
این بیماری بسیار پیچیده است. اما در مورد رژیم کتوژنیک برای کاهش وزن و سایر موارد 

سلامتی، هنوز اتفاق نظر چندانی وجود ندارد.
اگر قصد کاهش وزن دارید باید تحت نظر یک متخصص رژیم درمانی و تغذیه این کار را 
انجام دهید. هر کس ویژگی های فیزیکی و عادات سبک زندگی خاص خودش را دارد و یک 

نسخه را نمی توان برای همه ی افراد پیچید.

لاغری با خوردن چربی!

رژیم کتوژنیک چیست؟
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مدیر جمعیت خدمت رسانی فاطمی های قم  خبرداد

حضور گروه های مردمی قم برای کمک به 
سیلزدگان سیستان و بلوچستان 

حضور گروه های مردمی قم برای کمک به سیلزدگان سیستان و بلوچستان، اقدامی به 
هنگام برای بهره گیری از خدمات و تخصص هایی است که آمادگی دارند تا درحد توان دراین 

امر خداپسندانه شرکت داشته باشند. 
از حضور طلاب و روحانیون که تا مجموعه هایی که در سیل فروردین ماه در لرستان و اهواز 
اقدام به خدمات گسترده خود کرده و علاوه بر کمک های غذایی درتعمیر و ساز و ساخت 
منازل و دیگر اماکن شهرهای سیلزده مشارکت جدی داشتند.  یکی از این مجموعه ها، 

جمعیت خدمت رسانی فاطمی های قم است.
مدیر این جمعیت در این رابطه گفت:  نیروهای مردمی این جمعیت در مناطق سیل زده 
دشتیاری و پلان استان سیستان و بلوچستان مستقر شده اند و مشغول خدمات رسانی به مردم 

سیل زده هستند.
محمد خامه یار در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، افزود: پس از پیام رهبر معظم انقلاب مبنی بر 
ضرورت حضور نیروهای مردمی در مناطق سیل زده،  نیروهای مردمی به این منطقه اعزام 

شدیم و پیش بینی می شود تا چند ماه آینده حضور داشته باشیم.
وی با بیان این که گروه پزشکی قم در منطقه سیل زده دشتیاری و پلان مستقر خواهد شد، 
اضافه کرد: حدود 30 روستا از جمله دلگان موردبررسی اعضای جمعیت قرار گرفته و با کمک 

اهالی منطقه نیاز خانواده ها احصا شده است.
وی ادامه داد: درحال حاضر قول ساخت 10 مسکن به خانواده های بی بضاعتی که مسکن 

خود را در سیل ازدست داده اند، داده  شده و نخستین آن به  زودی به اتمام خواهد رسید.
خامه یار گفت: حدود 500 میلیون ریال به خانواده هایی که ضرر مالی متحمل شده اند نیز 

کمک شده است تا کمکی برای امرار معاش آن ها باشد.
وی با اشاره به راه اندازی آشپزخانه ای برای پخت غذای سیل زدگان، بیان کرد: این طرح در 
چند روز آینده عملیاتی خواهد شد تا بتوانیم روزانه ۲ هزار پرس غذا به دست مردم سیل زده 

برسانیم.
دولت زمینه حضور و رفت وآمد داوطلبان در مناطق سیل زده فراهم کند

وی با بیان این که به کمک بانک رفاه سراسر کشور 1۲ هزار بسته لوازم التحریر آماده خواهد 
شد،  افزود: از مسئولان ذیربط درخواست دارم زمینه حضور و کمک نیروهای مردمی را در 

مناطق سیل زده فراهم نمایند و داوطلبان با مشکلات رفت وآمد در این مناطق مواجه نشوند.
مدیرجمعیت خدمت رسانی فاطمی های قم از شهروندان درخواست کرد: وسایلی که برای 
کمک به مردم سیل زده به منطقه ارسال می کنند، دسته دوم نباشد، زیرا هزینه حمل ونقل 
وسایل به منطقه سنگین است و در صورت قابل استفاده نبودن وسایل، ضرر مالی متوجه 
ویژه  تلفن 093۶9۶۸۸01۴  بیان کرد: شماره   دستگاه های خدمات رسان می شود. وی 
جمعیت خدمت رسانی فاطمی های قم می باشد که علاقه مندانی که دارای تخصص در 
زمینه های مختلف می باشند، می توانند برای خدمت در مناطق سیل زده اعلام آمادگی 
نمایند. بر اساس برآوردهای اولیه ۲0 هزار واحد مسکونی تحت تاثیر سیل بوده و خسارت وارده 
به زیرساخت های استان حدود سه هزار میلیارد تومان برآورد شده که به جاده ها، تاسیسات 
آب و برق، بخش کشاورزی، منازل مسکونی و ... آسیب زده است؛ افزون بر هفت هزار راس  

دام در مناطق سیل زده تلف شده اند   .
 

مدیرکل بنیاد مسکن استان قم  خبرداد

ورود بنیاد مسکن به نوسازی بافت فرسوده 
در شهر قم 

مدیرکل بنیاد مسکن استان قم گفت: این بنیاد، پنج محله شهر قم را مورد بررسی قرار دارد 
و با امضای تفاهم نامه ای با استانداری و شهرداری قم برای نوسازی بافت فرسوده منطقه 

خاکفرج ورود خواهد کرد.
با اشاره به وضعیت نوسازی مسکن روستایی در استان قم اظهار کرد:  داریوش بلدی 
طرح بهسازی مسکن روستایی از سال 13۷۴ توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آغاز شد. 
تسهیلات ۴0 میلیونی تومان با سود پنج درصد و مدت بازپرداخت 15 ساله با ضمانت سفته 
زنجیره ای به روستاییان برای بهسازی مسکن داده می شود و هشت هزارمین واحد مسکونی 

روستایی مقاوم سازی شده استان در هفته دولت در قم افتتاح شد.
وی ادامه داد: سالیانه ۲00 هزار واحد مسکونی روستایی باید در کشور نوسازی شود و هدف 

گذاری شده است که هر سال هزار واحد مسکونی روستایی در استان قم نوسازی شود.
مدیرکل بنیاد مسکن استان قم افزود: برای روستاییانی که مشکل مالی دارند، تا میزان 
هشت میلیون تومان تسهیلات بلاعوض از محل حساب 100 حضرت امام خمینی)ره( برای 
نوسازی مسکن کمک می شود. 900 میلیون تومان برای تکمیل واحدهای مسکونی مقاوم 

سازی شده محرومین در استان از این حساب پرداخت کردیم.
بلدی با اشاره به اقدامات بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در سیل لرستان اظهار 
کرد: این بنیاد هشت دستگاه کامیون، یک دستگاه لودر، یک دستگاه غلطک و یک دستگاه 

گریدر به مناطق سیل زده پلدختر اعزام کرد.
وی ادامه داد: با توجه به شرایط خاص قم و قرار گرفتن آن در منطقه زلزله خیز و دارا بودن 
11 گسل فعال به منظور جلوگیری از بروز حوادث ناگوار جانی و مالی در بافت های فرسوده 
به خصوص هسته مرکزی، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، پنج محله شهر قم را مورد بررسی 
قرار دارد و این بنیاد با امضای تفاهم نامه ای با استانداری و شهرداری قم برای نوسازی بافت 

فرسوده منطقه خاکفرج ورود خواهد کرد.
مدیرکل بنیاد مسکن استان قم خاطرنشان کرد: برای سازماندهی و بهسازی بافت های 

ناکارآمد شهری و روستایی استان در حال پیگیری جذب 30 میلیارد تومان اعتبار هستیم.
 

معاون محیط زیست استان قم:

خشک سالی روند فرونشست در جعفریه را 
سرعت بخشیده است

معاون فنی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت:  خشک سالی سال های اخیر 
باعث برداشت بیش ازحد آب از منابع زیرزمینی بخش جعفریه استان شده که این موضوع 

روند فرونشست زمین در این منطقه را سرعت بخشیده است. 
سید احمد شفیعی ، بیان کرد: بر اساس گفته کارشناسان طی 50 سال اخیر میزان 
میانگین بارش در ایران از ۲50 به ۲00 میلی متر رسیده است که این کاهش ۲0 درصدی 
تامین  از سفره های زیرزمینی برای  افزایش سطح برداشت  و  بارش موجب خشک سالی 

مصارف آبی به خصوص در بخش کشاورزی شده است.
وی افزود: زمانی که میزان برداشت از سفره های زیرزمینی به دلیل خشک سالی افزایش 
یابد،  خطر وقوع پدیده فرونشست جدی می شود که بهترین راه برای جلوگیری از وقوع آن، 

کنترل سطح برداشت آب از این منابع حیاتی است.
وی ادامه داد: سفره های آب زیرزمینی ازجمله مهم ترین منابع تامین آب شیرین است و به 

همین علت اکثر شهرها و زمین های کشاورزی بر روی این مخازن طبیعی شکل می گیرد.
شفیعی گفت:  وقتی میزان برداشت آب از سفرهای زیرزمینی افزایش یابد و حجم آب 
استفاده شده جایگزین نشود، همانند آنچه در جعفریه شاهد هستیم، شرایط برای فرونشست 
مهیا  می شود؛ به خصوص که آب ورودی به بخش جعفریه از طریق رودخانه قره چای نیز 
نزدیک به صفر است. وی بیان کرد: اگر حقابه رودخانه قره چای محقق شود تا حدی می تواند 

حجم سفره منطقه را جبران و از وقوع خطر جدی فرونشست زمین جلوگیری کند.
سازه های  و  تاسیسات  که   است  خطرآفرین  پدیده ای  زمین  فرونشست  داد:  ادامه  وی 
ایجادشده در منطقه ازجمله ساختمان ها را در معرض آسیب جدی قرار می دهد و باید 
به سرعت ضمن کنترل حجم آب مصرفی از سفرهای زیرزمینی، از گسترش این پدیده  

جلوگیری شود.

در قم انجام شد؛

اهدای شمشیر قدرت اندونزی به آستان 
مقدس کریمه اهل بیت)ع(

شمشیر »keris« که نماد قدرت کشور اندونزی محسوب می شود به حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه)س( اهدا شد.

به گزارش خبرگزاری مهر، شمشیر »keris«؛ نماد قدرت اندونزی از سوی یکی از علمای 
اهل سنت این کشور به حرم مطهر بانوی کرامت اهدا شد. این شمشیر اهدایی آقای »هرتانو 
لیمین« از علمای اندونزی است که به واسطه ارادت او به مقام اهل بیت )ع( به ویژه حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیها به آستان مقدس کریمه اهل بیت )س( تقدیم شده است. 
شمشیر »keris،« نماد قدرت اندونزی نیز به شمار می رود که همه پادشاهان این کشور قبل از 
اسلام آن را داشتند و همه علما و بزرگان نیز بعد از اسلام این نوع شمشیر را در اختیار دارند. این 
شمشیر دارای دنده های بسیار در سمت دو لبه است که دنده های یک سمت آن نشانه قدرت 
حاکمان و رهبران کشور و دنده های سمت دیگر نیز نشان دهنده قدرت علمی این افراد است. 
اندونزی بزرگ ترین کشور مسلمان در دنیا است که بیش از ۲۷0 میلیون جمعیت دارد و بیش 
از ۲00 میلیون نفر از جمعیت این کشور مسلمان هستند و فاصله این کشور تا ایران اسلامی 

حدود 10 هزار کیلومتر است.

فرماندار شهرستان شهریار تاکید کرد

لزوم ایجاد پشتوانه های اقتصادی در 
مجموعه آموزش و پرورش

نماینده عالی دولت در شهرستان شهریار گفت:با توجه به شرایط فعلی کشور و کمبود 
اعتبارات ملی و استانی آموزش و پرورش نیاز دارد تا با ارائه طرح هایی موثر و قابل قبول 
نسبت به تجاری سازی برخی زمینهای خود بتواند پشتوانه اقتصادی و درآمدی را برای داخل 
مجموعه خود ایجاد کند. مهندس طاهری با اشاره به کسب رتبه نخست شورای آموزش و 
پرورش شهرستان شهریار در استان تهران افزود: کسب این رتبه در استان ماحصل تلاش و 
همکاری همه اعضای این شورا میباشد و از بابت اینکه همه مسئولین نسبت به مسائل این 
حوزه در شهرستان اهتمام و دغدغه لازم را دارند و پیگیر اجرایی شدن مصوبات و حل مشکلات 

هستند صمیمانه قدردانی می کنیم .

اجتماعی

یکی از مراجع تقلید شیعیان با تأکید بر اینکه مشکلات 
اجتماعی و ناهنجاری های اخلاقی حتی کم آن هم برای 
قم زیاد است، گفت: مقابل هنجارشکنان باید با قاطعیت 

ایستاد.
به گزارش دادگستری کل استان قم، آیت الله العظمی 
و  دادگستری  کل  رئیس  دیدار  در  شیرازی  مکارم  ناصر 
دادستان استان قم که در دفتر این استاد سطوح عالی 
حوزه برگزار شد، با قدردانی از اهتمام دستگاه قضائی 
هرچه  ما  گفت:  مشکلات،  فصل  و  حل  برای  استان 
و  نزدیک تر شویم مشکلات قضائی  اسلامی  قوانین  به 

اجتماعی ما کمتر خواهد شد.
جمله  از  را  قضائی  مسائل  در  قاطعیت  و  دقت  وی 
تأکیدات مهم مولا علی )ع( دانست و بیان داشت: اگر این 
دو مسئله در کنار هم قرار گیرد مطمئن باشید که مشکلات 

حل خواهد شد.
مشکل  به  اشاره  با  ادامه  در  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
زندانیان مالی به دلیل اعسار، گفت: زندانی کردن این 

افراد هیچ دردی از طلبکاران دوا نمی کند و از سویی دیگر 
باعث تحمیل هزینه های هنگفت به دولت و دستگاه ها 

می شود.
اندیشی  چاره  لزوم  بر  تأکید  با  کریم  قرآن  مفسر  این 
داشت:  اظهار  مشکل،  این  حل  برای  قضائی  دستگاه 
همان گونه که دستگاه قضا به مشکل زندانیان مهریه ورود 
و آن را حل و فصل کرد، در این زمینه نیز باید اقدام و تدابیر 

جدی اندیشیده شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جایگاه 
ویژه و ممتاز دینی و فرهنگی شهر مقدس قم، هرگونه 
ناهنجاری اجتماعی و اخلاقی را زیبنده این جایگاه و 
موقعیت ندانست و بر لزوم برخورد قاطع با هنجارشکنان 
مشکلات  کرد:  نشان  خاطر  و  تأکید  اوباش  و  اراذل  و 
اجتماعی و ناهنجاری های اخلاقی حتی کم آن هم برای 
با قاطعیت  باید  قم زیاد است، در مقابل هنجارشکنان 

ایستاد.
به  آمران  از  قضائی  حمایت  شیرازی  مکارم  الله  آیت 

معروف و ناهیان از منکر را امری پسندیده و لازم دانست 
و در عین حال بر لزوم ارائه آموزش های دقیق و علمی به 

گروه های فعال در این عرصه تأکید کرد.
وی با بیان اینکه متأسفانه این دو فریضه مهم الهی مورد 
بی مهری واقع شده است، گفت: در اسلام همه نسبت 
به منکرات وظیفه دارند و اجرای این دو فریضه الهی تنها 
انتظامی  نیروی  و  پلیس  نیروهای  و  دستگاه ها  متوجه 

نیست؛ لذا باید در این خصوص حساس بود.
نباید کسی بابت مهریه یا دِین به زندان بیفتد

به  این دیدار  نیز در  رئیس کل دادگستری استان قم 
پرداخت  قم  استان  قضائی  دستگاه  وضعیت  تشریح 
و  الهی  فضل  با  مربوط  موانع  و  مشکلات  گفت:  و 
رفع  وقت  اسرع  در  تقلید  عظام  مراجع  مساعدت های 
خواهد شد. حجت الاسلام مظفری در خصوص وضعیت 
کنونی دادگستری قم اظهار کرد: طی گفتگویی که در 
دیدار قبلی در خصوص چند موضوع تمرکز کردیم یکی 
اصلاح تشکیلات، تعداد نیرو، افزایش شعب، ساماندهی 
اوقات دادرسی، ملاقات های مردمی و… دوم برخورد با 

اراذل و اوباش که در دستور کار دادستانی قم قرار گرفت.
وی در ادامه گفت: در رابطه با روند رسیدگی به پرونده ها 
با قضات جلسات متعددی گذاشته شد تا جهات شرعی 

نسبت به جهات قانونی بیشتر مد نظر قرار گیرد.
خصوص  در  قم  استان  دادگستری  کل  رئیس 
دغدغه های مراجع تقلید در مسائل اجتماعی از جمله 
مهریه افزود: در این خصوص مطالعات لازم در مورد رفع 
مشکلات اداری و دیگر زمینه های موجود در حال انجام 
است و اقدامات برای عدم بازداشت موارد مالی با توجه 
به رویکرد و بخشنامه جدید رئیس قوه قضائیه مورد توجه 

مجموعه دستگاه قضائی استان قرار گرفت.
که  دینی  یا  مهریه  بابت  کسی  نباید  گفت:  مظفری 
از پرداخت آن معسر است به زندان بیفتد، زندان برای 
خطر  به  را  مردم  امنیت  که  است  کسانی  و  مجرمین 
قضائیه  قوه  کلی  سیاست های  جزو  این  و  می اندازند 
غریب،  حجت الاسلام  دیدار  این  پایان  در  می باشد. 
دادستان قم نیز گزارشی از اقدامات تأمینی و امنیتی و 

برخورد با ناهنجاری های موجود در سطح شهر ارائه کرد.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رئیس کل دادگستری استان قم تاکید کرد

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز :لزوم برخورد قاطع با هنجارشکنان و اراذل و اوباش 

کرج نیازمند مصون سازی از سیلاب است
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز با اشاره به اجرا نشدن 
طرح های آبخیزشهری در کرج گفت: این کلانشهر نیازمند طرح های مصون سازی از 

سیلاب و آبگرفتگی است.
اصغر بیات به اجرای طرح های آبخیزداری در استان  البرزاشاره کرد و افزود: یکی از ضروری 

ترین طرح ها بایستی در حوضه آبخیز شهری کرج و در کوه عظیمیه اجرا شود.
وی اظهار داشت: بررسی ها نشان می دهد که  با احداث خیابان طالقانی شمالی  بین 
تقاطع غیر همسطح آزادگان تا کوه عظیمیه کرج  از سال 13۶۴ مسیل سیلاب ها مسدود 

شده که با بارش شدید باران احتمال بروز سیل در این کلانشهر دور از انتظار نیست .
بیات  گفت:  این خیابان در حالی شکل گرفت که در مسیر سیل بوده و مستقیم به دهانه 

مخروطه افکن کوه عظیمیه رفته است.
وی  در توضیح  بیشتر  این موضوع گفت:  باید همیشه  فاصله  بین شهرسازی و مناطق 
مستعد بروز سیل رعایت شود تا سیلاب خارج شده از کوه فضایی را برای پخش شدن و 

کاهش سرعت در مسیر خود داشته باشد.
ادامه داد:  متاسفانه اشتباه  البرز  وآبخیزداری استان  آبخیزداری منابع طبیعی  معاون 
محاسباتی  مدیریت شهری کرج این بود که این فاصله را رعایت نکرده  و مسیل رودخانه 

محدوده  و خیابان را در این مسیل قرار داده است.
وی  در عین حال بیان داشت : اداره  کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز برای 
جلوگیری از بروز سیل های احتمالی در شمال کرج  اقدام به ساخت حدود 30 سازه آبخیز در 

ارتفاعات عظیمیه کرده است.
همچنین  در سال 139۴ در  پی انعقاد یک تفاهم نامه با شهرداری کرج و با نظارت اداره 
کل منابع طبیعی  30 سازه دیگر از سوی مدیریت شهری کرج   در این محدوده ساخته شد.

بیات تاکید کرد که با وجود ساخت این تعداد سازه ، به دلیل بارندگی و حرکت ماسه ها، مرتب 
این سازه ها پر شده و عملکردش در مقابل کنترل سیل کاهش می یابد.

وی گفت:  برای بهبود عملکرد این سازه ها اقداماتی همچون افزایش ارتفاع سازه ها انجام 
شده اما ذات طبیعت رسوب است و آبخیزداری یکی از کارهایش رسوب گیری است ولی 

وقتی سازه ها پر از رسوب می شود، 30 درصد کارکردش را کم خواهد کرد.
بیات با اشاره به تغییر اقلیم و تغییر زمان و نوع بارش ها، تاکید کرد: در خصوص سیل، 
درمان و چاره اصلی این است که مسیر گذر آب را باز کنند زیرا بروز فاجعه ای همچون سیل 

شیراز دور از انتظار نیست و باید منتظر اینچنین واقعه ای باشیم.
وی با بیان اینکه یکی از نکات مهم برای کنترل سیلاب کوه عظیمیه اجرای عملیات 
آبخیزداری است، افزود: چاره و درمان اساسی جلوگیری از بروز سیل احداث کانال و غیره 
است. معاون فنی آبخیزداری و منابع طبیعی استان البرز اضافه کرد: سازه های ایجاد شده 
در سال های گذشته پررسوب شده و با نگاه به حوضه آبخیزشهری، در پایین دست این حوضه 
هیچ مسیری برای عبور سیلاب باقی نمانده و یک بارش شدید در شهر کرج، به طور قطع این 

شهر را با بحران مواجه می کند.
بیات با بیان اینکه متاسفانه این موضوع از سوی شهرداری جدی گرفته نمی شود، ادامه 
داد: کوهستان عظیمیه حدود ۲00 هکتار وسعتی با شیب زیاد دارد که مستقیم به بلوار 
طالقانی منتهی می شود و شهرداری بر این تصور است که این منطقه خارج از محدوده 
شهری است در حالیکه اینگونه نیست و تغییرکاربری ها وضعیت طبیعی حوضه را برهم زده 

است.
اختصاص اعتبار 44 میلیارد تومانی برای طرح های آبخیزداری

معاون آبخیزداری منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز در ادامه به اجرای طرح های 
آبخیزداری در اراضی ملی استان اشاره کرد و گفت: امسال از محل صندوق توسعه ملی ۴۴ 
میلیارد تومان اعتبار برای اجرای طرح های مکانیکی، بیومکانیکی و کاداستر اختصاص یافته 

است.
وی افزود: در سال جاری اجرای طرح های آبخیزداری در ۴۷ هزار هکتار از مناطق بحرانی 
استان مصوب شده که 33 هزار هکتار آن از محل اعتبارات ملی و مابقی از محل اعتبارات 
استانی اجرا می شود. طرح مکانیکی همچون ساخت سازه های خاکی و گابیونی ۸0 درصد 
و طرح های بیولوژیک همچون بذرکاری، کپه کا ری و جنگل کاری نیز بیش از ۸0 درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته است.
بیات به اجرای مناطق تحت پوشش این طرح ها اشاره کرد و گفت: در شهرستان  کرج در 
حوزه های کندر، ارنگه، نشترود، تکیه سپهسالار و آزادبر، در شهرستان ساوجبلاغ در حوزه 
های مشرف به شهر که پیش از این درگیر سیل شده بودند همچون سرهه، کوشک زرد، تالیان 

و کردان و در شهرستان اشتهارد نیز در روستاهای ایپک و قره ترپاق طرح اجرا شده است.
وی با بیان اینکه طرح هایی نیز در شهرک صنعتی اشتهارد و شهرک دارویی برکت در حال 
اجرا است، افزود: در شهرک صنعتی اشتهارد و شهر اشتهارد مطالعات پخش سیل انجام می 
شود. در شهرستان طالقان نیز در حوزه های زرکش، لمبران، مهران، جوستان گراپ و ناریان 

دهدر اجرا شده است.
معاون آبخیزداری منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز به اعتبار استانی اجرای طرح های 
آبخیزداری اشاره کردو گفت: متاسفانه برای 1۴ هزار هکتار طرح استانی فقط ۷00 میلیون 

تومان آن هم به تازگی اختصاص یافته است.
وی خاطرنشان کرد: در کاری مشارکتی با بنیاد مسکن در حال اجرا است که تاکنون حدود 
500 تا ۶00 میلیون تومان طرح های سازه های مکانیکی گابیونی و سنگی ملاتی اجرا کرده 
اند که کار نظارت با منابع طبیعی و اجرا با بنیاد است و به زودی در حدود ۴00 تا 500 میلیون 

تومان دیگر نیز اجرای طرح خواهند داشت.
 

برای اولین بار در کشور و توسط اداره کل راه وشهرسازی استان اصفهان انجام می شود

انجام خدمات شهرسازی و معماری با 
استفاده از سامانه الکترونیك 

در راستای دولت الکترونیك و رعایت حقوق شهروندی، نسخه اولیه سامانه امور زیربنایی و 
شهرسازی توسط اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان ارائه شد.

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان با اعلام این خبر اظهارداشت :از فناوری اطلاعات و 
ارتباطات به منظور توزیع خدمات دولتی به صورت مستقیم و ۲۴ ساعته به مردم می باشد. در 
ارائه خدمات عمومی به شهروندان دیگر نیاز به مراجعه حضوری برای انجام کارها و خدمات 

دولتی نیست و البته این خدمات با سرعت و اطمینان بیشتری به مردم ارائه می شود.
علیرضا قاری قرآن با توجه به اینکه حجم بسیار زیاد ارباب رجوع به این اداره کل مربوط 
به حوزه معماری و شهرسازی است، افزود: با استفاده از سامانه ایجاد شده، پاسخگویی و 
ایجاد ارتباط الکترونیکی در تمامی فرایندهای حوزه شهرسازی و معماری می تواند  با کمترین 

هزینه ، سریع ترین شیوه و بالاترین کیفیت انجام پذیرد .
وی با توجه به اهمیت الکترونیکی نمودن فرایندها در سیستم اداری، اظهار داشت : با نظر 
به رشد فناوری اطلاعات، رشد استفاده از اینترنت بین مردم و به منظور صرفه جویی در وقت و 

انرژی، حرکت به سمت الکترونیکی نمودن فرایندها بسیار حائز اهمیت است.
وی افزود: سامانه امور زیربنایی و شهرسازی پس از یکسال کار مطالعاتی و فنی انجام و 
نسخه اولیه )دمو( این سامانه به عنوان اولین سامانه در حوزه معماری و شهرسازی وزارت 
راه وشهرسازی در کشور آماده شده که خوشبختانه مورد استقبال مسئولین استانی نیز قرار 

گرفته است.
  

معاون اداره کل آموزش و پرورش مازندران:

۱۷۶ پروژه نیمه کاره آموزشی در مازندران 
وجود دارد

 معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش مازندران بر ضرورت تکمیل پروژه های 
نیمه کاره آموزش و پرورش تاکید کرد و گفت: 1۷۶ پروژه نیمه کاره آموزش وپرورش با 

پیشرفت فیزیکی بیش از 50 درصد در استان وجود دارد.
اسفندیار نظری روز شنبه در حاشیه همایش شوراهای آموزش و پرورش در کانون شهید 
باهنر نوشهر  افزود: ۷۶ پروژه از 1۷۶ پروژه نیمه کاره آموزش و پرورش در مازندران توسط 
خیرین در حال ساخت و تکمیل است. وی ادامه داد: برای تکمیل یکصد پروژه نیمه کاره 
باقی مانده که توسط آموزش و پرورش در حال ساخت است حداقل به بیش از ۸00 میلیارد 
تومان اعتبار نیاز است. معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش مازندران با اشاره 
به اعتبارات کم این اداره و تجهیزات و امکانات مورد نیاز خواستار محقق شدن پرداخت 5 
درصد عوارض شهرداری ها به آموزش و پرورش شد. نظری به تعامل خوب شهرداری ها، 
شوراهای اسلامی شهر و روستا ، دهیاران، بخشداران و فرمانداران اشاره کرد و گفت: حدود 
90 درصد تعهد شهرداری ها در سال تحصیلی گذشته محقق شده است.  وی با اشاره به 
کمبودها در حوزه هنرستان افزود: در حال حاضر حداقل ۲0 میلیارد تومان اعتبار برای فراهم 
شدن حداقل استاندارد نسبی در هنرستان های مازندران نیاز است. نظری تصریح کرد: هم 
اکنون 5/۴1 درصد دانش آموزان متوسطه دوم مازندران با جمعیت ۴۴ هزار نفری در حوزه 
فنی و حرفه ای و کار و دانش مشغول تحصیل می باشند.   وی با اشاره به نگاه ویژه دولت برای 
افزایش مهارت آموزی دانش آموزان اظهار داشت: تجهیز هنرستان ها به همراه تامین نیروی 
انسانی با توجه به تغییر کتاب درسی براساس سند تحول بنیادین این وزارتخانه ، ضروری 
است. معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش مازندران افزود: بزودی  ۸ میلیارد 
تومان از محل ۲ درصد درآمد فروش گاز برای تجهیز هنرستان های مازندران اختصاص 
خواهد یافت. نظری با اشاره به استاندارد نبودن 50 درصد از هنرستان های مازندران ، از 

خیرین خواست به منظور استاندارد سازی هنرستانها، این نهاد را کمک کنند.
 

توسط اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شهریار برگزار شد 

نشست خبری رئیس اداره با اصحاب رسانه
بر اساس این گزارش آقای نیکخواه رئیس اداره به بیان گزارشی از فعالیت های انجام 
شده از زمان تصدی مسئولیت خود در حوزه های مختلف پرداخت و نیز خواستار ایجاد 
شور انتخاباتی و حضور حداکثری مردم در انتخابات اسفند ماه و همراهی با دولت از سوی 
خبرنگاران شد . در ادامه اهالی مطبوعات به طرح سوالات در حوزه های کاری خود از جمله 
هزینه های اضافی و سرسام آور دفاتر،وضعیت کیوسکهای مطبوعاتی و نحوه توزیع آگهی ها 
از سوی ارگانها به افرادی خاص را بیان داشته و خواستار اجرای عدالت در این زمینه شدند 
و در پایان رئیس اداره به همراه مسئول امور مطبوعاتی خانوم بهاری پاسخهای خود را ارائه 

نمودند.

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: راه اندازی شهرک تخصصی فرآوری 
نمک هدف گذاری مهم استان در بهره برداری از ظرفیت های معدنی دریاچه نمک است.

محسن بهشتی عصر شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی قم بیان کرد: احداث مسیر 
دسترسی پیش نیاز استفاده از ظرفیت های دریاچه نمک است.

وی تصریح کرد: سیاست استان در احداث مسیر دسترسی دریاچه نمک، استفاده از ظرفیت 
معدنی دریاچه نمک می باشد.

بهشتی عنوان کرد: برای احداث مسیر دسترسی دریاچه نمک 55 کیلومتر راه جدید باید 
بازسازی شود.

وی تصریح کرد: در کنار ظرفیت های معدنی این دریاچه بهره برداری و استفاده از ظرفیت 
گردشگری و شیلات نیز موردتوجه است.

وی اظهار کرد: برای ایجاد انگیزه لازم در بین سرمایه گذاران برای احداث مسیر دسترسی باید 
امکان استفاده از تمام ظرفیت های دریاچه به سرمایه گذاران ارائه شود.

وی تاکید کرد: در حال حاضر صرفا امکان استفاده از ظرفیت های گردشگری و شیلات به 
سرمایه گذران داده شده که برای آن ها توجیه اقتصادی لازم را ندارد.

تصمیم قاطع برای احداث راه دسترسی به دریاچه نمک گرفته شود
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی  نیز دراین جلسه با تأکید گرفتن تصمیم قاطع برای 
احداث راه دسترسی دریاچه نمک گفت: متأسفانه پیمانکار خود را مالک کامل دریاچه نمک 

می داند و اجازه ورود به سرمایه گذاران دیگر نمی دهد 
احمد امیرآبادی فراهانی با تأکید گرفتن تصمیم قاطع برای احداث راه دسترسی دریاچه 
نمک اظهار داشت: متأسفانه پیمانکار خود را مالک کامل دریاچه نمک می داند و اجازه ورود 
به سرمایه گذاران دیگر نمی دهد، باید به آن ها بفهمانیم تنها بخشی از دریاچه نمک دست 

شماست.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه احداث راه دسترسی دریاچه نمک 
زمینه خوبی را برای اشتغال زایی و درآمدزایی استان به وجود می آورد، افزود: اگر شرکت های 
دیگری هستند که بهتر از شرکت امداد معدن می توانند راه دسترسی دریاچه نمک را ایجاد 

کنند باید زمینه را برای ورود آن ها ایجاد کنیم.
طرح جامع مطالعات دریاچه نمک در حال انجام است

رییس سازمان برنامه وبودجه قم نیز بیان کرد: طرح مطالعات بهره برداری از ظرفیت های 
اقتصادی دریاچه نمک 30 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

محمود نوربخش اضافه کرد: عدم وجود مطالعات زیست محیطی، مطالعات گردشگری و 
توریستی، مطالعات راه دسترسی، ظرفیت های شیلات و مطالعات ذخیره آب از کمبودهای 

استفاده از منابع این پهنه معدنی است.
وی تصریح کرد: ایجاد شهرک فرآوری نمک مهم ترین هدفی است که باید در رابطه با دریاچه 

نمک و احداث مسیر دسترسی دنبال شود.
رییس سازمان برنامه وبودجه قم عنوان کرد: منابع معدنی مهم ترین ظرفیت دریاچه نمک 

بوده و ظرفیت گردشگری و شیلات در درجه اهمیت بعدی قرار دارد.
وی در ادامه ابراز کرد: برنامه های اقتصاد مقاومتی قم در قالب 1۴ محور و 3۴ طرح اقتصادی 

دنبال می شود
وی تاکید کرد: در قالب کارگروه های اشتغال،ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه 
گفت وگوی بخش خصوصی و دولت مشکلات واحدهای صنعتی و پیشرفت طرح های اقتصاد 

مقاومتی پیگیری می شود.
نوربخش تصریح کرد: از 3۴ طرح اقتصاد مقاومتی قم ۲0 طرح در سطح ملی و 1۴ طرح در 

سطح اختیارات و منابع داخل استانی در حال اجراست.
باند دوم محور  وی اضافه کرد: ایجاد بازارچه کفاش ها، احداث کمربندی دوم، احداث 
کهک-پردیسان، حمایت از تولید داخلی پلی کلراید آلومینیوم و بومی سازی قطعات صنعتی 

از مهم ترین طرح های زیربنایی اقتصاد مقاومتی قم است.
خطوط ریلی قم مزیتی در حمل بار نسبت به جاده ندارد

رییس اتحادیه صادرکنندگان قم نیز در ادامه بیان کرد: هزینه حمل بار توسط کامیون و 
راه آهن در وضعیت کنونی برابر است و استفاده از ریل مزیت اقتصادی ویژه ای ندارد.

حسن آقاجانی اضافه کرد: در بسیاری از کشورهای خارجی قیمت حمل بار توسط راه آهن 
یک پنجم حمل بار توسط کامیون های جاده است. وی افزود: همچنین حمل بار توسط 

کامیون ازنظر بازده زمانی برای فعالان اقتصادی صرفه اقتصادی بیشتری دارد.
وی تاکید کرد: برای رونق گیری خطوط ریلی در حمل بار باید تسهیلات و مزیت های 

بیشتری برای راه آهن در نظر گرفته شود.
اراده ای برای اتصال منطقه ویژه اقتصادی به راه آهن سراسری نیست

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان نیز ابراز کرد: طبق قانون زیرسازی طرح اتصال 
خطوط ریلی به منطقه ویژه سلفچگان باید توسط استان انجام بگیرد.

گذشته  سال  دو  در  طرح  این  زیرسازی  از  درصد  کرد: ۷0  اضافه  طباطبایی  رضا  سید 
انجام گرفته اما به دلیل مشکلات اعتباری امسال پیشرفت خاصی در آن صورت نگرفته است.

وی خاطرنشان کرد: برای اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن سراسری اراده 
جدی در سطح استان وجود ندارد.

وی ابراز کرد: برآورد هزینه روزانه راه آهن جمهوری اسلامی در اتصال این طرح بیشتر از 
ضریب تورم سالانه است و همین مساله سبب راکد ماندن طرح شده است.

در 1۸5  هکتار  وسعت ۲000  به  محدوده ای  در  قم،  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه 
کیلومتری تهران در سال 13۷۶ به تصویب هیات وزیران رسید؛ این منطقه، به عنوان مهم ترین 
منطقه ویژه اقتصادی که به مرکز سیاسی اقتصادی کشور نزدیک است، در چهارراه جاده های 
ترانزیت، جاده ابریشم، مجاورت راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال، جنوب ، شرق 
و غرب ایران واقع شده است، به همین علت برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای آسیای میانه و 
خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز و منحصربه فرد داشته و 

قادر است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان کشور ایفا نماید.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم: 

شهرک فرآوری نمک در قم احداث می شود

مدیرکل محیط زیست استان قم با بیان اینکه قم شهری 
است که دائم مهاجر پذیر است، گفت: در حالی شاهد 
افزایش مهاجرت پذیری در قم هستیم که زیرساخت های 

لازم برای این جمعیت در این شهر آماده نشده است.
سید رضا موسوی مشکینی دیروز در نشست خبری 
با اصحاب رسانه که در سالن جلسات اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان برگزار شد، آمایش و پایش را دو رویکرد 
اصلی این سازمان عنوان کرد و اظهار داشت: نوع نگاه این 

سازمان در آمایش توسعه پایدار بوده است.
بیان  با  قم  استان  محیط زیست  حفاظت  مدیرکل 
ویژگی های خاص جغرافیایی و مذهبی استان قم گفت: 
در حال حاضر با یک کلان شهری که یک میلیون و 250 
هزار نفر جمعیت و بالاترین ضریب شهرنشینی را دارد، 

مواجه هستیم.
وی بیان کرد: جانمایی فعالیت ها در استان قم به نحوی 
بوده که محورهای استان مملو از فعالیت های صنعتی 
هستند و این مسائل در نظر گرفتن آمایش سرزمین در 

برنامه ریزی ها را صدچندان می کند.
موسوی مشکینی با تأکید بر لزوم در نظر گرفتن پایش در 
برنامه ریزی ها ابراز کرد: در آذرماه امسال، حدود 200 مورد 
پایش روزانه داشته ایم، 30 مورد اخطار به صنایع آلاینده 
داده ایم و حتی 33 مورد را به عنوان صنایع آلاینده اعلام 

کرده ایم.
تشکیل ستاد ساماندهی ضایعات با همکاری 

شهرداری قم 
تشکیل  از  قم  استان  محیط زیست  حفاظت  مدیرکل 
ستاد ساماندهی ضایعات با همکاری شهرداری خبر داد 

و اظهار داشت: یک مورد آلاینده در منطقه سلفچگان 
شناسایی شده است، همچنین سه مورد پایش شبانه در 
سلفچگان و  9 مورد پایش شبانه در شهر قم انجام شده و 

9 پرونده به مراجع قضایی معرفی شده است.
وی با اشاره به افتتاح یک ایستگاه سنجش آلودگی هوا 
در قم اظهار داشت: تا پارسال و یک سال قبل تر اعلام 
می کردیم که تنها کلان شهری هستیم که به صورت جدی 
درگیر آلودگی هوا نیستیم، اما اتفاقی که امسال افتاد نشان 
داد که خطر بیخ گوش ما بوده و باید آلودگی هوا را جدی 

بگیریم.
موسوی مشکینی در مورد اجرا نشدن قانون هوای پاک 
در قم نیز گفت: قانونی نسبتاً خوب و جامع بوده و بخش 
ابلاغ شده  نیز  قانون  این  آیین نامه های  از  قابل توجهی 
است، برای آن بودجه خاصی در نظر گرفته نشده و این 

قانون بنا به دلایلی در قم اجرایی نشده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مطرح کرد: در 
خارج از رده کردن موتورسیکلت ها توفیقی حاصل نشده 
است و مجوز پلاک گذاری برای همان موتورهای قدیمی 

را مجدد اخذ کرده اند.
هنوز  شهری  محیط زیست  در  اینکه  بیان  با  وی 
نتوانسته ایم همگرایی لازم را داشته باشیم، تصریح کرد: 
در ماده 16 قانون هوای پاک بحث به کارگیری کارشناسان 
هوای پاک مطرح بود مبنی بر اینکه واحدهای صنعتی 
بالای 50 نفر باید یک کارشناس به کار بگیرند اما این 

واحدها در استان قم زیاد نیستند.
به گفته مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در حال 
حاضر بیش از 300 هزار موتورسیکلت در قم در حال تردد 

هستند که یکی از موارد جدی ایجاد آلودگی هوا بوده و 
باید فکر جدی برای آن شود.

موسوی مشکینی مطرح کرد: بخش صنعت عموماً از 
سوخت پاک استفاده می کنند، ما در شهرک های صنعتی 
بعضاً شاهد هستیم که سوخت آن ها استاندارد است اما 
وقتی به صورت کارشناسی و محیطی شهرک را بررسی 
می کنیم اثرات تجمعی این شهرک دارای بار آلودگی است.
با  مردم نهاد  سازمان های  همکاری  با  ارتباط  در  وی 
سازمان محیط زیست هم گفت: انتظارمان این است که 
تشکل های مردم نهاد مشارکت بیشتری با ما داشته باشند 
و به مسائل چالشی استان بیشتر بپردازند، اما در عمل 

این گونه نبوده است.
استان قم به 1۰ ایستگاه سنجش آلودگی هوا 

نیاز دارد
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان نداشتن 
مطالعات زیست محیطی در بهره برداری از دریاچه نمک 
پیرامون  ارائه شده  طرح های  با  ارتباط  در  کرد:  عنوان 
ایجاد راه دسترسی به دریاچه، نگرانی هایی داریم که باید 
برطرف شود. موسوی مشکینی با تأکید بر لزوم داشتن 
پیوست زیست محیطی ایجاد راه دسترسی دریاچه نمک 
قم خاطرنشان کرد: با توجه به بافت باتلاقی دریاچه، ایجاد 
راه دسترسی خیلی کار ساده ای نیست و سازمان حفاظت 

محیط زیست خیلی خوش بین نیست.
ایستگاه  ده  به  قم  استان  اینکه  بیان  با  پایان  در  وی 
سنجش آلودگی هوا نیاز دارد، گفت: در حال حاضر دو 
ایستگاه فعال و یک ایستگاه غیرفعال در استان داریم و تا 

سال آینده یک مورد دیگر هم ایجاد می شود.

مدیرکل محیط زیست استان قم :
زیرساخت های قم برای روند پرشتاب مهاجرپذیری آماده نیست
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مدیرعامل فرابورس اعلام کرد

تنظیم نرخ سود در بازار صکوک کشور با 
عملیات بازار باز

مدیرعامل فرابورس ایران گفت: عملیات بازار باز یکی از سیاست های پولی بانک 
مرکزی است  که با استفاده از این عملیات، این بانک تلاش  می کند با خرید و فروش 

گروهی از اوراق بهادار، نرخ سود در بازار صکوک کشور را تعدیل و تصحیح کند.
مهم ترین  از  یکی  عنوان  به  باز  بازار  عملیات  راه اندازی  به  اشاره  با  هامونی  امیر 
همکاری های  چهار دهه گذشته بین ارکان بازار سرمایه و بانک مرکزی، افزود: به کمک 
توسعه ابزارهای بازارمحور  سیاست های پولی،    تنظیم نرخ سود در بازار صکوک کشور و 
همچنین مدیریت نقدینگی از سوی بانک مرکزی از  طریق عملیات بازار باز امکان پذیر 

خواهد شد. 
وی با بیان اینکه بازار ابزارهای نوین مالی فرابورس، بستری را برای تامین مالی دولت، 
 نهادهای عمومی غیردولتی و نیز بخش  خصوصی فراهم می کند، اظهار داشت: بر 
اساس تبصره 5 قانون بودجه سال 139۸ کل کشور بانک مرکزی اجازه دارد به  انجام 
عملیات بازار باز و خریدوفروش اوراق مالی اسلامی منتشر شده دولت از طریق بازارهای 
موجود در  فرابورس ایران بپردازد که این طرح از  ۲۸ دی ماه از طریق بازار ابزارهای نوین 

مالی فرابورس کلید خورد. 
هامونی با اشاره به اینکه در برهه هایی، بازارهای سهام و صکوک تحت تاثیر نوسانات 
یکدیگر قرار می گیرند، اظهار کرد: بانک مرکزی به عنوان یک بازیگر مستقل و بازارگردان 
بزرگ می تواند در بازار ابزارهای مالی اسلامی ورود کرده و به تنظیم نرخ کمک کند. از 
این رو هم بازار صکوک به تعادل نزدیک  می شود و هم بازار سرمایه نیز از این موضوع 
منتفع خواهد شد.  مدیرعامل فرابورس در ادامه با بیان اینکه بانک مرکزی می تواند از 
طریق عملیات بازار باز برای کنترل و یا افزایش  نقدینگی، به خریداری یا انتشار اوراق 
بهادار دست بزند، گفت: در بسیاری از کشورها نیز مهم ترین وظیفه بانک  مرکزی کنترل 
نرخ تورم است که این کنترل می تواند از طریق عملیات بازار باز صورت  گیرد. از سوی 
دیگر  بانک های مرکزی کشورها از این عملیات یعنی خریدوفروش اوراق قرضه دولتی 
برای گسترش یا انقباض  میزان پول در  سیستم بانکی بهره  می گیرند که زمینه های رشد 

اقتصادی را فراهم می سازد. 
مدیرعامل فرابورس با بیان اینکه بانک مرکزی می تواند با خرید یا فروش اوراق مالی 
اسلامی، اجرای سیاست های پولی  خود را کنترل کند،  افزود: همچنین بانک ها نیز به 
منظور  تامین کسری وجوه خود می توانند با فروش این اوراق به بانک مرکزی،  نقدینگی 
لازم را تامین کنند؛ چرا که  مشتریان معامله گر مستقل بانک مرکزی، تمامی بانک های 

دارای مجوز  از بانک مرکزی هستند. 

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین :

بازگشت ارز صادرات به چرخه اقتصاد
 حق جامعه است

 رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین اظهار داشت: باید توجه داشت که عموم صادرات 
ما بیشتر شامل دریافت سوبسیدی است که در فرایند تولید به تولیدکنندگان پرداخت 
می شود. بنابراین این حق دولت است که نسبت به بازگشت ارز حاصل از آن حساس 

باشد.
مجیدرضا حریری در مورد مهلت بازگشت ارز حاصل از صادرات سال 9۷ تا اواخر 
دی ماه گفت: البته این موضوع به معنای تحویل ارز نیست بلکه باید صادرکنندگان 
سیاست  نظرم  به  و  کنند  تکلیف  تعیین  را  خود  صادرات  از  حاصل  ارز  هزینه کرد 
بی ربطی هم نیست. بالاخره صادرکنندگان باید پس از گذشت یک سال، عملیات 
صادراتی خود را تسویه کنند. وی ادامه داد: باید توجه داشت که عموم صادرات ما 
بیشتر شامل دریافت سوبسیدی است که در فرایند تولید به تولیدکنندگان پرداخت 
می شود. بنابراین این حق دولت است که نسبت به بازگشت ارز حاصل از آن حساس 
باشد. البته من ندیدم که دولت قیمتی برای این ارز تعیین کند بلکه براساس توافق 
صادرکنندگان و واردکنندگان صورت می گیرد. در مجموع این حق جامعه است که این 

ارز به چرخه اقتصاد برگردد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین تصریح کرد: در مجموع ما در شرایطی نیستیم که 
نسبت به خروج سرمایه تعلل کنیم. اگر به آمارهای کشور ترکیه توجه کنیم، همیشه رتبه 
اول یا دوم خرید آپارتمان در این کشور را داریم یا این حجم قاچاق که صورت می گیرد 
بوسیله ارز انجام می شود. بنابراین باید این ارز در یک جایی ثبت و ضبط شود تا هم 
صرف قاچاق نشود و هم از کشور خارج نشود البته باید نسبت به این موضوع بین طرفین 

توافق صورت بگیرد تا آسیب کمتری متوجه طرفین باشد.
به چین گفت: عمده صادرات  ارز صادرکنندگان کشور  بازگشت  مورد  در  حریری 
غیرنفتی ما بیشتر شامل پتروشیمی و میعانات گازی است که توسط 10 شرکت بزرگ 
دولتی و خصولتی انجام می شود که کشور چین نیز شامل آن می شود، البته به برخی 
کشورها مثل عراق کالاهای ساخته شده نیز صادر می شود. بنابراین ما خیلی در مورد 

بازگشت ارز حاصل از صادرات به چین مشکلی نداریم.
این فعال اقتصادی در مورد تاثیر توافق تجاری آمریکا و چین بر ایران گفت: بعید 
می دانم جنگ تجاری آمریکا و چین که مجموع آن ۷00 میلیارد دلار را شامل می شود 
بر مبادلات ما با چین که 35 میلیارد دلار است، تاثیرگذار باشد. این رقم در مقایسه با 
آن بسیار اندک است. البته در روزهای اخیر شامل تهدید دوباره آقای پمپئو در مورد 

شرکت های چینی بودیم.
  

برای کشیدن کارت سوخت عجله نکنید

زدن دکمه خروج کافی نیست
 نازل را بگذارید!

غیب شدن سهمیه بنزین موضوع داغ این روزهاست که طبق آنچه اعلام شد، تنها 
راه جلوگیری از آن انتخاب روش درست سوخت گیری است؛ در غیر این صورت شاهد 

کاهش یک تا سه لیتری سهمیه خواهید بود.
یکی از باورهایی که درباره استفاده از دستگاه نازل بنزین وجود دارد، این است که اگر 
پس از اتمام فرایند سوخت گیری، دکمه خروج را بزنید و کارت سوخت را خارج کنید 
کافی است، اما باید گفت که اینگونه نیست و اگر می خواهید ضرر نکنید، حتما باید نازل 

را در جای خود قرار داده و سپس کارت سوخت خود را خارج کنید.
فاطمه کاهی - سخنگوی شرکت پخش فراورده های نفتی - با تایید این موضوع به 
ایسنا گفت: نحوه درست سوخت گیری موضوعی است که تا کنون شرکت پخش به آن 

تاکید داشته لذا لازم است تا افراد نسبت به این مساله دقت کافی داشته باشند.
به گفته وی، لازم است در ابتدا فرد  کارت را در کارتخوان گذاشته رمز را وارد کرده و 
سوخت گیری را آغاز کند و در پایان سوخت گیری نیز نازل را قطع کرده و پس از مشاهده 
علامت و پیغام  "کارت خود را بردارید"  کارت خود را خارج کند که در این صورت هیچ 

سهمیه ای از افراد کم نمی شود.
او علت کم شدن سهمیه بنزین را در صورت عدم رعایت این مراحل جلوگیری از 
تخلف دانست و افزود: اگر این سیستم پیش بینی نمی شد، وقتی فرد کارت را خارج 
می کرد، تا هر میزانی می توانست سوخت گیری کند، بدون این که از سهمیه او کاسته 
شود؛ به همین دلیل برای جلوگیری از چنین مواردی این طرح در سامانه اجرا شده 

است.
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با تاکید بر اینکه این موضوع یکی از 
شرایطی است که ایمنی سیستم را برای جلوگیری از تخلف افزایش می دهد، تصریح 
کرد: اگر در حین سوخت گیری، فرد کارت سوخت خود را بیرون بیاورد، ممکن است 
بین یک تا 3.99 لیتر از سهمیه سوخت وی کم شود اما اگر کارت را حین سوخت گیری 

خارج نکند، هیچ اتفاقی نمی افتد و نیاز به هیچ محاسبه ای نیست.

لزوم صرفه جویی در مصرف گاز؛

مصرف گاز خانگی رکورد زد
 سخنگوی شرکت ملی گاز ایران گفت: مصرف گاز خانگی با توجه به بارش سراسری 
برف در کشور و برودت هوا به 59۲ میلیون متر مکعب در روز رسید و رکورد جدیدی ثبت 

کرد.
»محمد عسگری« با بیان اینکه سرد شدن هوا باعث افزایش مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری شده، ادامه داد:  با توجه به این شرایط مصرف بخش خانگی و تجاری 

به عدد بی سابقه 59۲ میلیون متر مکعب رسیده است.
وی افزود:  اگر روند فعلی مصرف ادامه پپدا کند، مصرف گاز بخش خانگی به بالای 

۶00 میلیون متر مکعب در روز افزایش پیدا خواهد کرد.
رییس روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران بر لزوم توجه به صرفه جویی در مصرف گاز 
تاکید کرد و گفت:   اگرچه گاز بخش خانگی با توجه به افزایش تولید گاز در پارس جنوبی 
و همچنین توسعه شبکه گاز کشور به طور کامل تامین است،  اما افزایش مصرف در 

بخش خانگی باعث قطع گاز صنایع،  نیروگاه ها و پتروشیمی ها خواهد شد.
به گفته عسگری برای جلوگیری از قطع گاز سایر بخش ها لازم است تا مشترکان 

خانگی گاز صرفه جویی کنند.
به گزارش ایرنا،   در حال حاضر  حدود  30 هزار روستا با ۴.۶ میلیون خانوار و یک هزار 
و 1۸۴ شهر با 1۸ میلیون خانوار به شبکه گاز متصل هستند، همچنین توسعه شبکه گاز 

برای بخش های تولید، صنایع و نیروگاهی نیز پیوسته ادامه دارد.
اگرچه گازرسانی به بخش خانگی همواره در اولویت شرکت ملی گاز ایران قرار دارد 
اما برای جلوگیری از قطع احتمالی گاز لازم است مشترکان گاز طبیعی از گرم کردن 
محیط هایی که استفاده نمی کنند، بپرهیزند و دمای رفاه را 1۸ تا ۲۲ درجه نگه دارند تا 
بخش های نیروگاهی، تولیدی و صنعتی نیز با جریانی ایمن و پایدار، سوخت مورد نیاز 

خود را دریافت کنند. 

 عملیات بازار باز از سوی بانک مرکزی آغاز شده است. آیا این نهاد به تدریج با مدیریت 
نرخ سود در بازار بین  بانکی موفق می شود بیماری چندین ساله اقتصاد ایران را درمان 

کند؟
بانک مرکزی هفته گذشته از آغاز اجرای عملیات بازار باز خبر داد؛ گام آغازین انجام این 
عملیات در انتهای شهریورماه امسال و با تعیین کمیته اجرایی آن برداشته شد. کمیته 
اجرایی عملیات بازار باز در آخرین روز شهریور به دستور رئیس کل بانک مرکزی با هدف 
فراهم سازی بسترها و الزامات مورد نیاز تشکیل شد. بر اساس گزارش بانک مرکزی، طی 
ماه های اخیر با همکاری دستگاه های مربوطه، بسترهای سخت افزاری و نرم افزاری مورد 
نیاز اجرای عملیات به همراه تدارک ابزارهای مورد نیاز فراهم شد. از همین رو، از نظر این 
گزارش در حال حاضر زمینه برای اجرای تدریجی عملیات بازار باز جهت مدیریت نرخ 
سود در بازار بین بانکی و هدایت نرخ سود در این بازار در چارچوب سیاست گذاری پولی 

فراهم شده است.
از سوی  نقدینگی  از سیاست های اصلی مدیریت  به عنوان یکی  باز  بازار  عملیات 
بانک های مرکزی کشورها اعمال می شود. در ایران هم این سیاست قبل از اجرای قانون 
عملیات بانکداری بدون ربا در سال 13۶3 از سوی بانک مرکزی به کار گرفته می شد. 
اما بر اساس این قانون، استفاده از اوراق قرضه جهت عملیات بازار باز ناصحیح اعلام 
شد. بعد از این قانون بسیاری از ابزارهای متعارف سیاست گذاری پولی از دسترس بانک 
مرکزی خارج و این بانک جهت ارائه ابزارهای سازگار با تعالیم بانکداری اسلامی تلاش 

کرده است.
با این حال، طی این سال ها بسیاری از کارشناسان اقتصادی بر استفاده مجدد از این 

ابزار برای کنترل نرخ بهره و تورم تأکید می کردند، تا جایی که برخی اعلام می کردند 
ممنوعیت استفاده از این ابزار اتفاقاً موجب افزایش قیمت پول و به تبع آن بانکداری ربوی 

می شود.
مدیریت عرضه و تقاضای پول

منظور از عملیات بازار باز، فعالیتی است که در آن بانک مرکزی با خرید و فروش گروه 
خاصی از اوراق بهادار، تلاش می کند اهداف سیاستی خود را در بازار بین  بانکی اعمال 
نماید. وجه تسمیه بازار باز، آزاد بودن عوامل اقتصادی در ورود به این بازار و خروج از آن 
و همچنین مشارکت عملیاتی بانک مرکزی است. یعنی از یک سو، بانک مرکزی اختیار 
دارد به خرید و فروش اوراق اقدام ورزد و از سوی دیگر، بانک ها )که طرف دیگر معامله 

هستند( نیز اختیار دارند این اوراق را بخرند یا بفروشند.
ماهیت عملیات بازار باز را می توان ابزار مدیریت بانک مرکزی در بازار بین  بانکی دانست. 
بانک مرکزی در بازار بین  بانکی وارد شده و از طریق عملیات بازار باز )خرید و فروش 
اوراق(، عرضه و تقاضای این ذخایر را به نحوی مدیریت می کند که نرخ بهره رایج بازار به 

سمت نرخ بهره سیاستی )هدف( رهنمون شود.
از همین رو، هدف اصلی عملیات مذکور، مدیریت نرخ های بهره کوتاه مدت در بازار 
بین بانکی )ابزار یا هدف عملیاتی( در راستای دستیابی به اهداف غایی مانند کنترل تورم 
است. در واقع هدف بانک مرکزی از خرید و فروش اوراق، هدایت کردن نرخ های موجود 
بازار به سمت نرخ بهره هدف است. در نتیجه مدیریت نرخ بهره کوتاه مدت، تورم موجود 
نیز به سمت تورم هدف بانک مرکزی هدایت شده و این هدف غایی سیاست گذار پولی 

را تأمین می کند.

عملیات بازار باز در بازار ثانویه
عملیات بازار باز در اکثر کشورهای پیشرفته که دارای بازارهای ثانویه ساختاریافته در 
رابطه با اوراق بهادار دولتی هستند، از طریق ورود و خروج بانک مرکزی در این بازار 
صورت می گیرد. در واقع زمانی که اقتصاد به جهت عرضه کم پول با نرخ بهره بالا روبه رو 
است، بانک مرکزی به خرید اوراق بهادار از مردم می پردازد و به این وسیله پایه پولی را 
افزایش می دهد. در مقابل، زمانی که اقتصاد به جهت بالا بودن حجم نقدینگی با تورم 
روبه روست، بانک مرکزی با فروش اوراق بهادار به جمع آوری نقدینگی می پردازد. در 
برخی کشورهای در حال توسعه که فاقد بازارهای ثانویه کارای عرضه اوراق قرضه دولتی 
هستند، بانک مرکزی اقدام به انتشار مستقیم اوراق کرده و عملیات بازار باز را از این طریق 

سامان می دهد.
عدم وجود بازار ثانویه عمیق در ایران، موجب شده برخی به موفقیت این بازار با چشم 
تردید نگاه کنند؛ استدلالی که هادی حق شناس، اقتصاددان آن را به طور کامل رد 

می کند.
هادی حق شناس در گفت وگو با ایرناپلاس به زمانی اشاره می کند که بازار بدهی در 
ایران گام اول خود را آغاز کرده بود. به گفته وی، وقتی بازار بدهی شروع شد، گفته می شد 
که این بازار عمق ندارد، در حالی که الان می بینیم رقم بسیار بزرگی برای بازار بدهی و 
اسناد خزانه وجود دارد. بنابراین روزهای اول طبیعی است که عمق نخواهد داشت، اما 
اگر درست اجرا شود، بعد از مدتی حتماً عمق پیدا خواهد کرد. یادمان نرود که ما باید 
مشکل اصلی را حل کنیم. مشکل اصلی تورم دو رقمی است و تا زمانی که تورم یک 

رقمی نشود، سایر کارها، ساختاری و زیربنایی نخواهد بود.
واقعی شدن قیمت پول

حق شناس در مورد مزایای این بازار برای اقتصاد کشور اظهار کرد: بازار ایران یک بازار 
بزرگ است؛ حجم نقدینگی تقریباً به رقم دو میلیون میلیارد تومان رسیده و از سمت 
دیگر، تولید ناخالص ملی کشور هم نزدیک به 500 میلیارد دلار است و بر طبق آمارها 
ایران جزو ۲0 کشور نخست به لحاظ بزرگی اقتصاد است. این شاخص ها بیش از هر 
چیزی بر لزوم واقعی شدن قیمت پول در اقتصاد کشور صحه می گذارند، به ویژه در 
شرایطی که ما سال های طولانی تورم دو رقمی تجربه کرده ایم، از همین رو، ما به عملیات 
بازار باز نیاز داریم. وی افزود: تا زمانی که قیمت پول واقعی نشود، سرمایه گذاری در 
بازارهای مختلف با چراغ روشن نخواهد بود. اگر امروزه مردم بدون نیاز واقعی و مصرفی به 
سمت بازار طلا، زمین، خودرو و مسکن هجوم می آورند، برای این است که این کالاهای 
سرمایه ای برای پول پناهگاه شده تا ارزش خود را از دست ندهد. اما وقتی که قیمت پول 
واقعی شود، پول در همین بازار باقی می ماند. برای همین است که عملیات بازار باز برای 

اقتصاد مفید خواهد بود.
این اقتصاددان در پاسخ به کسانی که معتقدند در کشورهای با تورم بالا، هدف گذاری 
نرخ بهره صحیح نیست، گفت: اتفاقاً عکس مطلب درست است؛ اگر نرخ تورم ما یک 
رقمی بود شاید عملیات بازار باز اثرگذار نبود، اما باید توجه کنیم تنها یکی از اهداف 
عملیات بازار باز هدایت نقدینگی است، هدف دیگرش کشف کردن قیمت واقعی پول 
است. بنابراین در کشورهایی که تورم بالا است این عملیات برای تعیین قیمت واقعی 

پول لازم است.
وی گفت: یکی از دستاوردهای این عملیات، روشن شدن نرخ بهره بین بانکی است که 
می تواند در کاهش نرخ تورم مؤثر باشد. همچنین می تواند برای بازارهای سرمایه گذاری 

علامت دهی کند.

مهار مرکب تورم با عملیات بازار باز؛

مصاف بانک مرکزی با بیماری اقتصاد ایران در بازار اوراق

 وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: قانون ساخت داخل حاکم بر همه سیاست های 
کشور در بخش تولید است و در مواردی که تصمیمی مغایر با این رویکرد باشد، حتماً آن 
تصمیم باید اصلاح شود و نباید فراموش کرد که حمایت از تولید محور و راهبرد توسعه 

اقتصادی کشور است.
رضا رحمانی در نشست پایانی روسای سازمانهای صنعت، معدن وتجارت افزود: روند 
داخلی سازی کالاها و تجهیزات وارداتی بیش از آمار موجود که رقم 1.۲ میلیارد یورویی 
است و رشد مثبت عموم تولیدات کالایی کشور در 9 ماهه امسال هم ضرورت تلاش 

جدی برای پیگیری مشکلات واحدهای صنعتی است.  
وی خاطرنشان کرد: مهمترین ماموریت وزارت صنعت، معدن و تجارت برای امسال و 

سال های آینده توجه به تعمیق ساخت داخل است. 
 رحمانی افزود: شرایط حاضر کشور فرصت خوبی است برای توسعه ساخت داخل و 
این رویکرد مورد استقبال مردم و بخش خصوصی نیز واقع شده و گام های خوبی نیز در 

این ارتباط برداشته شده است.
وی اضافه کرد: هر یک از مسوولان وزارتخانه صنعت و مدیران استانی در این زمینه 
و بر اساس قانون حداکثری ساخت داخل مسوولیت دارند و مکلف اند هر جایی که 
مشاهده کردند تولیدات با کیفیتی در داخل وجود دارد، آن را به وزارتخانه منعکس  تا با 

سیاست های حمایتی مانع واردات کالاهای مشابه خارجی شویم.
رحمانی اضافه کرد: ساخت داخل از جمله اقدامات ماندگار این وزارتخانه در چند سال 

اخیر است که آثار خود را در آینده نشان خواهد داد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت خواستار شناسایی دقیق ظرفیت ها و معرفی نیازمندیها از 

سوی استان ها شد تا در این زمینه راهگشا باشد.
وی یادآور شد: توسعه فناوری به عنوان یکی از ارکان محورهای هفتگانه فعالیت وزارت 
صنعت برای امسال است و چنانچه امروز به حوزه توسعه فناوری توجه جدی نشود، 
صنایع عقب خواهند ماند و  با لحاظ زمینه هایی که در کشور وجود دارد، باید الزامات 
توسعه ای با توجه به فناوری را در دستور کار خود قرار دهیم و  مصداق ظهور و بروز 

فناوری، بخش صنعت است.
رحمانی در ارتباط با عملکرد سازمان توسعه ای ایمیدرو نیز گفت: این سازمان در 

دوره جدید علاوه بر سرمایه گذاری در پیگیری برخی سیاست های وزارتخانه عملکردی 
کاملًا ماندگار و استثنایی داشته که در عمل نقش پررنگی در ایجاد شرایط فعالیت برای 

بسیاری از واحدهای صنعتی پایین دستی را فراهم آورده است.
وی اعلام کرد: وزارت صنعت جذب 500 نفر نخبه و نفرات برتر دانشگاهی را در شرکت 
های بزرگ صنعتی زیرمجموعه این وزارتخانه در دستور کار خود قرار داده که این امر 
شامل نفرات برتر دانشگاه های محل استقرار واحدها و نفرات برتر المپیاد ها و کنکور 

می شود.
به گفته رحمانی، این شیوه جذب نیرو شامل شرکت های خودروسازی نیز بوده و 
می تواند زمینه ای برای ایجاد انگیزه برای دانشجویان برتر باشد، زیرا جذب نیروهای 
نخبه یک سرمایه گذاری برای آینده کشور است و این امر مشمول جذب نیروهای امریه 
سربازی نیز می شود و سربازان نخبه و برتر دانشگاهی مورد تایید برای جذب محسوب 

می شوند.
وی اضافه کرد: پیگیری نتایج مصوبه های ستاد تسهیل و رفع موانع تولید جزو 
اولویت های وزارت صنعت، معدن و تجارت است و در این ستادها همکاری ها و همراهی 
های بسیار خوبی از طرف وزارت کشور و استانداران مشاهده می شود که قابل تقدیر 
است و  انتظار می رود همچنین از ظرفیت فرمانداران نیز در این ارتباط بیش از این 

استفاده شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: انتظار دارم هر یک از مدیران استانی، برای 

شناسایی مسائل و مشکلات هر یک از واحدها در سطح استان ها پیشگام باشند.
کالاهای اساسی به وفور در کشور ذخیره شده است

وی تاکید کرد: امروز در حوزه تامین مالی برخی ایرادهای ساختاری وجود دارد که در 
این ارتباط برنامه جدیدی در وزارتخانه آغاز شده که با به کارگیری شیوه های نوین، می 
توان گام های موثری در این حوزه برداشت و از مدیران استانی انتظار می رود از تمامی 

ظرفیت های منطقه خود برای تامین مالی واحدها بهره برداری کنند.
وی یادآور شد: روند موجود در تأمین نقدینگی مورد نیاز واحدها در مجموع  واحدهای 
صنعتی توسط بخش بانکی، در سطح کلان آن، متناسب با شرایط حال حاضر کشور 

نیست.

وزیر صنعت خطاب به روسای سازمان های استانی گفت: ملاک و شاخص های 
ارزیابی عملکرد مجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت با سایر دستگاه ها متفاوت است 
و باید در ارتباط صحیح با رسانه ها ضمن تشریح عملکرد آنها را در جریان روند امور قرار 

دهید.
رحمانی تاکید کرد:اکنون با وجود شرایط خاص کشور روندهای تولید پابرجاست و 

بازار آرامش لازم را دارد و کالاهای اساسی به وفور در کشور ذخیره شده است.

وزیر صنعت، معدن وتجارت:

 قانون ساخت داخل حاکم بر سیاست های بخش تولید است

یک اقتصاددان بر این باور است که موفقیت عملیات بازار باز در 
این است که دولت توانسته باشد تعادل را در سیاست های مالی، 
بودجه ای، تعرفه ای و بازرگانی و همچنین مالیاتی ایجاد کند تا بتواند 
به سیاست های پولی که بانک مرکزی اعمال می کند، پاسخ دهد و 
برای رشد اقتصاد، رفاه اقتصاد، کنترل تورم و نقدینگی نتیجه بخش 

باشد.
حیدر مستخدمین حسینی در گفت وگویی ، با بیان این که عملیات 
بازار باز یکی از ابزارهای سیاست پولی است، توضیح داد: سیاست 
پولی آخرین مرحله ای است که می تواند تعادل را در اقتصاد شکل 
دهد. سیاست بودجه ای، سیاست های مالی دولت، سیاست های 
تعرفه ای و بازرگانی دولت، بحث مالیات ها و غیره که توسط دولت 
پولی  متولی سیاست  عنوان  به  مرکزی  بانک  و  صورت می گیرد 
آنها  از  یکی  که  است  سیاست  این  برگیرنده  در  که  ابزارهایی  از 
عملیات بازار باز تلقی می شود می تواند عدم تعادلی که توسط سایر 
سیاست های شکل گرفته است را با اعمال ابزارهای سیاست های 

پولی متعادل کند.
معاون وزیر اسبق اقتصاد با تاکید بر این که عملیات بازار باز در 

چهار دهه اخیر در اقتصاد ایران وجود نداشته است، ادامه داد: 
این عملیات برای نخستین بار در سال 13۴9 با تکلیفی که بانک 
مرکزی به سایر بانک ها داد، اجرا شد و تا سال 135۲ ادامه داشت. 
در آن زمان قرار شد بانک ها اوراق قرضه ای که دولت منتشر کرده 

خریداری کنند.
مستخدمین حسینی با تاکید بر این که عملیات بازار باز یکی از 
ابزارهای سیاست پولی در کنار سپرده های قانونی، نرخ تنظیم 
مجدد و تعیین نرخ بهره است که می تواند تعادل را ایجاد کند، اظهار 
کرد: نقطه ابهامی که در اجرای عملیات بازار باز وجود دارد این است 
که در شرایطی که اقتصاد کشور از ناتعادلی رنج می برد و ساختار 
اقتصادی ما بدون برنامه است این عملیات می تواند موفقیت آمیز 

باشد یا خیر.
معاون وزیر اسبق اقتصاد ادامه داد: بودجه در مجلس شورای 
اسلامی در حال بررسی است و با پیچیدگی های خاصی مواجه 
است. آزمون و تست صورت می گیرد از سوی دیگر در مورد کسری 
بودجه که روی نقدینگی و تورم تاثیرگذار است این نگرانی وجود دارد 
که از آنجاکه اقتصاد کشور در بخش های مختلف از ناتعادلی رنج 

می برد عملیات بازار باز سطح سود و میزان تقاضا را در شرایطی که 
بخش های مختلف اقتصاد تعادل ندارد افزایش می دهد.

وی ادامه داد: اگر این بخش هم نتواند وظیفه خود را ایفا کند با 
توجه به این که هنوز مشخص نیست مجلس شورای اسلامی در 
مورد مالیات و معافیت ها چه تصمیمی خواهد گرفت به ناتعادلی در 

اقتصاد دامن می زند.
معاون وزیر اسبق اقتصاد تاکید کرد: این بعید به نظر می رسد 
عملیات بازار باز همه ناتعادلی هایی را توسط دولت و مجلس شورای 

اسلامی در بودجه پیش می رود از بین ببرد.
مستخدمین حسینی با تاکید بر این که اجرای عملیات بازار باز 
تصمیم خوبی است، اظهار کرد: البته به شرطی که این عملیات 
در شرایط متعادلی شکل می گرفت. دولت با کسری بودجه مواجه 
است و قصد دارد میزان انتشار اوراق های مختلف در سال آینده را 
افزایش دهد و می خواهد این وظیفه را به نظام بانکی محول کند. 
این در شرایطی است که واحدهای صنفی و تولیدی به نقدینگی نیاز 
دارند و به جای این که بانک ها به این مهم برسند باید اجبار داشته 

باشند که اوراق را از دولت خریداری کنند.

این  باز  بازار  عملیات  دیگر  وظیفه  این که  بیان  با  ادامه  در  وی 
برای  را  بانکی  نرخ سود  و  بانکی  بین  نرخ سود  بتواند  که  است 
سپرده گذاران تعیین کند، گفت: نتیجه نهایی این فرآیند می تواند در 
رشد اقتصادی، رفاه اقتصادی مردم، کنترل نرخ تورم و سیاست های 

انقباضی یا انبساطی تاثیرگذار باشد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: بنابراین نمی توان حل همه 
مسائل را از یک ابزار انتظار داشت، اما در نهایت می توان گفت 
یکی از ابزارهایی که سالیان سال است در دنیا مورد استفاده قرار 

می گرفت، بالاخره در اقتصاد ما جاری شد.

مستخدمین حسینی اقتصاددان:

بازار باز برای متعادل کردن اقتصاد کافی نیست

 رییس کل بانک مرکزی گفت: این بانک از این پس، تمرکز خود را بر کنترل تورم خواهد داشت؛ استفاده از ابزارهای عملیات بازار باز 
و تغییر سیاست گذاری پولی بر کنترل تورم، سرلوحه برنامه های بانک مرکزی خواهد بود.

»عبدالناصر همتی« روز یکشنبه با انتشار یادداشتی در صفحه اینستاگرام خود با اشاره به برنامه های تقویت اقتصاد، افزود: تلاش های 
بی وقفه بانک مرکزی به همراه سایر بخش های کشور، نظام ارزی کشور را در شرایط بسیار سخت اقتصادی به سامان رسانده است.

رییس کل بانک مرکزی گفت: همانگونه که پیش تر اشاره کردم بازار ارز محل تخلیه شوک های خارجی به اقتصاد بوده و نقش بانک 
مرکزی نیز جلوگیری از نوسانات بازار و حذف نقش مخرب سفته بازان در این بازار است.

همتی اضافه کرد: بانک مرکزی از این پس، تمرکز خود را بر کنترل تورم خواهد داشت، استفاده از ابزارهای عملیات بازار باز و تغییر 
سیاستگذاری پولی بر کنترل تورم، سرلوحه برنامه های بانک مرکزی خواهد بود.

رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: بدیهی است در این مسیر، کلید موفقیت، افزایش تولید غیر نفتی داخلی است که بایستی با 
سیاست های مالی مناسب دولت همراهی شود.

همتی ادامه داد: همانگونه که رهبر معظم انقلاب تاکید کردند راه برون رفت از شرایط موجود و تقویت اقتصاد، کمک به رشد غیر 
نفتی اقتصاد و کاهش وابستگی بودجه دولت به نفت است. در این مسیر، بانک مرکزی، علاوه بر پیش بینی پذیرکردن مسیر متغیرهای 
کلان اقتصادی، سیاست هایش در جهت ایجاد فضایی مناسب برای کسب و کارهای مولد اشتغال به کمک بهبود ترازنامه بانک ها و 

ایجاد جریان اعتباری سالم برای بانک ها خواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه پیش از این نیز به بانک ها متذکر شدم، آنها بایستی خود را آماده تطابق با شرایط جدید سیاستگذاری پولی کنند، 
گفت: بانک مرکزی عزم جدی برای کمک به افزایش قدرت نقدشوندگی ترازنامه بانک های کشور در بازار ثانویه دارد و با شروع اجرای 

عملیات بازار باز، این مهم را عملیاتی کرده است.
رییس کل بانک مرکزی تصریح کرد: نظارت شدید بر عملکرد بانک ها و تلاش برای سالم سازی ترازنامه آنها با قوت ادامه پیدا خواهد 
کرد. همتی افزود: مردم و فعالان اقتصادی به خوبی می دانند ادامه افزایش رشد اقتصاد مهمترین اقدام کشور برای شکست توطئه ها 

و تحریم های ظالمانه است.

 مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی گفت: 9۴.۶ درصد صادرات کشور مرهون تلاش 100 شرکت برتر است که ارزش افزوده ای 
به میزان 11 درصد تولید ناخالص داخلی را ایجاد می کنند.

»ابوالفضل کیانی بختیاری«  دیروزبیست و دومین دوره همایش شرکت های برتر ایران در محل مرکز همایش های بین المللی صدا 
و سیما افزود: میزان فروش 100 شرکت نخست کشور 3۷ درصد تولید ناخالص داخلی است.

وی بیان داشت: هلدینگ صنایع پتروشیمی خلیج فارس، شرکت پالایش نفت اصفهان، شرکت پالایش نفت بندرعباس، 
هلدینگ بانک ملت و هلدینگ فولاد مبارکه اصفهان به ترتیب پنج شرکت برتر کشور را تشکیل می دهند.

کیانی بختیاری خاطرنشان کرد: بنگاه های بزرگ نقش بسیار شاخصی در اقتصاد کشور دارند و پیشران و لوکوموتیو ایجاد رشد 
اقتصادی هستند. وی گفت: این شرکت ها با کمک به اشتغال، مسوولیت پذیری در جامعه، ارتقا سطح رفاه و نیروی ضدتورمی، 

تاثیرگذار بر تولید داخلی هستند.
این مقام مسوول ادامه داد: یکی از موضوعاتی که پایداری بنگاه های بزرگ را تضمین می کند، آینده پژوهی و برنامه ریزی برای 
آغاز چرخه دوم شرکت ها است. وی اضافه کرد: مطابق ماده ۲ اساسنامه سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران ۲5 درصد 

عایدات ناشی از سود شرکت ها باید صرف تحقیق و پژوهش شود.
 مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی یادآور شد: رتبه بندی شرکت های برتر کشور با هدف تولید و شفاف سازی اطلاعات و 
مشخص کردن میزان اثرگذاری بنگاه ها در اقتصاد انجام می شود که 33 شاخص از جمله میزان فروش شرکت ها برای این رتبه 
بندی در نظر گرفته شده است. کیانی بختیاری یادآور شد: از بین 10 شرکت برتر کشور، چهار شرکت در حوزه فرآورده های نفتی 
و دو شرکت در حوزه بانک ها و موسسات اعتباری بوده و سهم پتروشیمی ها، فلزات اساسی، سرمایه گذاری مالی و شرکت های 

چند رشته ای صنعتی هر کدام یک جایگاه است.
لازم به ذکر است ، سازمان مدیریت صنعتی همه ساله اقدام به رتبه بندی شرکت های برتر ایران می کند. این رتبه بندی که 500 
شرکت بزرگ و تاثیرگذار در اقتصاد کشور را معرفی می کند با هدف شناسایی جایگاه بنگاه های اقتصادی و گروه های صنعتی 
)رشته های مختلف کسب و کار(، گسترش رقابت بین بنگاه اقتصادی و کمک به سیاست گذاران اقتصادی کشور انجام می شود.

همتی تاکید کرد

تمرکز بانک مرکزی بر کنترل تورم
مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی:

بیش از ۹۴ درصد صادرات کشور در اختیار ۱۰۰ شرکت است
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دادکان: تصمیم AFC سیاسی بود

 هدف اصلی آنها انتخابی جام جهانی است

ورزشی6

 نایب رئیس اسبق فدراسیون کشتی:

رونق جام تختی نیاز به دیپلماسی ورزشی دارد
 نایب رئیس اسبق فدراسیون کشتی معتقد است رونق دادن به جام تختی نیازمند 

عوامل مختلف از جمله دیپلماسی مطلوب ورزشی و برنامه ریزی است.
علیرضا رضایی با توجه به استقبال ضعیف تیم های خارجی از رقابتهای بین المللی 
جام تختی و افت سطح کمی و کیفی این مسابقات گفت: رقابتهای بین المللی جام 
تختی در دهه ۶0 در اوج خود بود و ما در آن سالها شاهد حضور کشتی گیران مطرح 
جهان و ایران در این جام بین المللی بودیم. البته این مسابقات در دهه ۷0 و ۸0 دچار 
فراز و فرود شد تا چند سال قبل هم مسیر اصلی خود را پیدا کرده بود، اما مدتی است 

دوباره با رکود مواجه شده است.
وی در خصوص دلایل این افت کمی و کیفی گفت: دلایل زیادی در این شرایط مطرح 
است. یکی از مهمترین مسایل که باید در میزبانی این رقابتهای بین المللی در نظر گرفته 
شود، حضور در تورنمنت های بین المللی در کشورهای دیگر است. زمانی که ایران در 
آن مسابقات حضور فعال و همیشگی دارد، کشورهای میزبان هم به حضور در رقابتهای 
ما ترغیب شده و آنها هم به ایران خواهند آمد. این مساله نوعی دیپلماسی ورزشی است 

که متاسفانه مدتهاست بطور دقیق و مطلوب به آن عمل نشده است.
نایب قهرمان المپیک ۲00۴ آتن ادامه داد: مراودات مطلوب با کشورهای همسایه و 
صاحب نام در کشتی مثل ترکیه، آذربایجان، ارمنستان، گرجستان و ... تاثیر بسزایی 
در رونق پیدا کردن مسابقات بین المللی در ایران دارد و مطمئنا می تواند بسیاری از 

قهرمانان نامدار این کشورها را به حضور در کشورمان سوق دهد.
رضایی ادامه داد: یکی دیگر از عواملی که باعث افت محسوس کمی و کیفی جام 
تختی شد، خروج این مسابقات از سیستم رنکینگ اتحادیه جهانی بود. طبیعتا بسیاری 
از کشورهای مدعی کشتی جهان ترجیح می دهند در همین ایام که جام تختی برگزار 
می شود در تورنمنت های کشورهای دیگر حضور یابند که هم در طرح رنکینگ است 
و هم جوایز دلاری چشمگیری دارد. باید این حقیقت را قبول کرد که تیمهای مطرح 
کشتی دنیا ترجیح می دهند در مسابقاتی حضور یابند که توجیه فنی و حتی مالی 
داشته باشد. به ویژه آنکه این ایام مصادف است با تعطیلات سال نو میلادی که طبیعتا 

بسیاری از برنامه ها رو تحت تاثیر قرار می دهد.
 سرمربی اسبق تیم کشتی آزاد جوانان ایران در پایان گفت:به هر حال باید کاری کرد 
که رقابتهای بین المللی جام تختی در حد و اندازه جایگاه و شان جهان پهلوان برگزار 
شود. ما نیاز برنامه و ایده های ترغیب کننده حرکت کنیم تا تعداد و کیفیت تیم های 
خارجی نیز ارتقا یابد. نام تختی به تاریخ کشتی و ورزش ایران گره خورده و باید سطح 

مسابقات جام تختی هم در حد نام و اعتبار این قهرمان و پهلوان باشد.

 داریوشمصطفوی: 

مسوولان فدراسیون نباید بگذارند حق 
کشورمان را پایمال کنند

 رییس اسبق فدراسیون فوتبال گفت: در شرایط فعلی بهترین تصمیم کناره گیری 
تیم های ایرانی از لیگ قهرمانان آسیاست اما مسوولان فدراسیون با پیگیری نباید 

بگذارند حق کشورمان را به راحتی پایمال کنند.
»داریوش مصطفوی« در واکنش به تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا در سلب امتیاز 
تیم های فوتبال کشورمان در میزبانی از بازی های خانگی خود در لیگ قهرمانان آسیا 
با  زمان ممکن  در سریع ترین  باید  ایران  فوتبال  فدراسیون  اظهار داشت: مسوولان 
کنفدراسیون فوتبال آسیا رایزنی های لازم را انجام دهند تا حق ایران به راحتی پایمال 
نشود. وی افزود: پس از این تصمیم ناعادلانه ای که از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
گرفته شد مقامات فدراسیون فوتبال باید به مالزی سفر می کردند تا پیگیر این موضوع 
مهم باشند. رییس اسبق فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: کشور ایران یکی از امن ترین 
کشورهای جهان است و تاکنون مسابقات ورزشی زیادی به بهترین شکل ممکن برگزار 
شده است. مصطفوی تصریح کرد: متاسفانه برخی از کشورهای عربی حاشیه خلیج 
فارس که از قدرت فوتبال ایران هراس دارند به این شکل می کوشند حاشیه سازی کنند 
و باید مقابل آنها ایستاد. وی تاکید کرد: اگر کنفدراسیون فوتبال از تصمیم خود عقب 

نشینی نکند بهترین تصمیم کناره گیری تیم های ایرانی از لیگ قهرمانان آسیاست.
رییس اسبق فدراسیون فوتبال در پایان گفت: باید تحت هر شرایطی عزت ایران حفظ 

شود و ثابت کنیم هیچ نهاد و فردی نمی تواند از خط قرمزهای ما عبور کند.
 

گزینه هدایت تیم ملی در همسایگی ایران؛

برانکو ایوانکوویچ با تیم ملی فوتبال عمان به 
توافق رسید

سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران و تیم پرسپولیس با تیم ملی عمان به توافق 
رسید.

به گزارش مهر و به نقل از »عمان لایف«، برانکو ایوانکوویچ سرمربی سابق تیم ملی 
فوتبال ایران که با پرسپولیس موفق شد سه عنوان قهرمانی لیگ برتر ایران را کسب کند، 

به عنوان سرمربی جدید تیم ملی فوتبال عمان انتخاب شده است.
برانکو تا پایان مرحله انتخابی جام جهانی ۲0۲۲ با عمان قرارداد بسته است.

پیش از این برانکو در تیم الاهلی عربستان هم مربیگری می کرد که از این تیم کنار 
گذاشته شد. برانکو یکی از گزینه های هدایت تیم ملی فوتبال ایران هم محسوب می شد 

اما مطالباتش از پرسپولیس و مبلغ پیشنهادی فدراسیون مانع بازگشتش به ایران شد.

سرمربی تیم ملی فوتسال ایران: 

حیف است عروجی چهار سال محروم باشد
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران از تلاش برای کاهش محرومیت بازیکن دوپینگی 

فوتسال خبر داد.
سید محمد ناظم الشریعه در واکنش به محرومیت چهار ساله ابوالقاسم عروجی، 
بازیکن تیم ملی و تیم مس سونگون گفت: این بازیکن دارویی را سهوی به دلیل مشکل 
شخصی مصرف کرده که ربطی به فوتسال نداشته اما متاسفانه جزو داروهای ممنوعه 
بوده است. خودش در جریان هست که من چقدر برای احقاق حق او تلاش کردم اما 
دوپینگ مساله ای است که به این راحتی درباره آن کوتاه نمی آیند و سختگیری زیادی 
هست. او افزود: حیف است بازیکنی با قابلیت های عروجی چهار سال از فوتسال محروم 
باشد اما هم من هم کمیته فوتسال تلاش می کنیم تا محرومیت او کاهش یابد. قطعا 
نامه نگاری هایی شده و باز هم اینکار را انجام می دهیم و باید به این رای اعتراض کرد تا 

این بازیکن به فوتسال برگردد.

وزیر ورزش و جوانان تصمیم اخیرکنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( را تصمیمی کاملا 
سیاسی، غیرورزشی و غیرفوتبالی دانست.

  مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان پس از نشست اضطراری فراکسیون ورزش 
و جوانان درباره محرومیت تیم های باشگاهی ایران از حق میزبانی خود در رقابت 
های لیگ قهرمانان آسیا در جمع خبرنگاران تصمیم اخیر AFC را یک تصمیم کاملا 
سیاسی، غیرورزشی و غیرفوتبالی براساس بهانه های واهی مبنی بر نبود امنیت در 

ایران و نبود امنیت در مسیرهای پروازی منتهی به ایران دانست.
وی  تصمیم اخیر AFC را براساس اطلاعات و داده های رسانه های معاند با جمهوری 
اسلامی ایران خواند و آن را غیرواقعی و ناعادلانه برشمرد و اضافه کرد: این تصمیم بدون 
توجه به واقعیت های ایران اتخاذ شده در حالی که همه دنیا می دانند امروز ایران از نظم 

و ثبات کاملی برخوردار است.
وزیر ورزش و جوانان با یادآوری اینکه 99 درصد تجمعات دو هفته گذشته در کشور در 
جهت حمایت از ارزش های نظام جمهوری اسلامی ایران، دستاوردهای آن و حمایت 
از حاکمیت جمهوری اسلامی ایران بوده است، افزود: شاه بیت این تجمعات نیز در 

مراسم تشییع پیکر سردار شهید اسلام سپهبد حاج قاسم سلیمانی نمود پیدا کرد.
سلطانی فر یادآور شد: همه باید بدانند که ما امنیت کامل در سراسر کشور را تامین 
می کنیم و از سوی دیگر نیز خطوط هوایی جمهوری اسلامی ایران نیز امنیت کامل 

دارد.
وی با اشاره به خطای انسانی صورت گرفته در سقوط هواپیمای اوکراینی گفت: این 

اشتباه که توسط اپراتور نیروی پدافند صورت گرفت، نیز اتفاق تلخی بود که ممکن است 
در هر کشوری رخ دهد که این مسئله دلیل بر نبود امنیت در آسمان ایران نمی شود.

این عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه حتی در همان روز سقوط هواپیمای 
اوکراینی ده ها پرواز دیگر در آسمان ایران توسط شرکت های بین المللی به اقصی نقاط 
دنیا صورت گرفت، افزود: امروز صدها پرواز داخلی نیز با امنیت کامل در آسمان ایران 
در حال انجام است و اخبار و اطلاعات نادرست نباید مبنای تصمیم گیری برای نهاد 
معتبری مانند AFC باشد. سلطانی فر افزود: ۴ روز پیش از اعلام این تصمیم از سوی 
AFC ، آنها نامه ای را به فدراسیون فوتبال درباره تامین امنیت مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا ارسال کردند که این نامه از طریق وزارت ورزش به عنوان نماینده دولت ظرف مدت 

یک ساعت پاسخ داده شد.
 عضو کابینه دولت دوازدهم اضافه کرد: حتی روز جمعه ۲۷ دی ماه نیز که نامه 
به  ریاست سازمان هواپیمایی کشور  نامه  بلافاصله  ما رسید،  به دست  محرومیت 
AFC ارسال شد که در این نامه نیز قید شده بود، خطوط هوایی ایران از امنیت کامل 

برخوردار است.
وی تصریح کرد: کمیته اجرایی AFC که ۲۴ عضو دارد و یکی از آنها مهدی تاج 
نماینده ایران در آن است، صورتجلسه ای را در این رابطه بدون تشکیل جلسه به صورت 
دست به دست در حال  تدوین است که در این زمینه نماینده ایران مراتب اعتراض خود 
را به رئیس کمیته اجرایی و رئیس کمیته مسابقات AFC اعلام کرده است که هنوز این 

تصمیم جمع بندی نشده است.

وزیر ورش و جوانان تاکید کرد: کمیته مسابقات AFC نظر ۲۴ عضو کمیته اجرایی 
این نهاد را خواسته که نهایتاً تا امروز بعدازظهر یا فردا مجموعه نظرات جمع آوری و 

جمع بندی آن به عنوان تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام خواهد شد.
وی افزود: نظر ابتدایی کنفدراسیون فوتبال آسیا این است که بازی تیم استقلال و 
الکویت و شهر خودرو با نماینده بحرین با تاخیر برگزار شود ولی طی چند روز این نظر 
تغییر پیدا کرد و به دلیل واهی نبود امنیت، عنوان شد که کشور میزبان یعنی ایران، 
زمین ثالثی را برای برگزاری مسابقات تعیین کند و اگر این اتفاق از جانب ایران رخ 

ندهد، خود AFC در این زمینه اقدام خواهد کرد.
این عضو کابینه دولت دوازدهم یادآور شد: در همان تاریخ ۲۷ دی ماه فدراسیون 
فوتبال با تنظیم دو نامه به کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا مراتب اعتراض خود را اعلام 
کرد و تاج نیز به عنوان یکی از اعضای کمیته اجرایی AFC نظر منفی خود را به مراتب 

بالاتر خود اعلام کرد.
سلطانی فر افزود: در همان روز نیز مکاتبه ای با شیخ سلمان رئیس کنفدراسیون آسیا 
صورت دادم و خواستار تجدیدنظر این تصمیم AFC شدم و به تبع آن نیز رئیس کمیته 
ملی المپیک با ارسال نامه ای به رئیس کمیته المپیک آسیا مراتب اعتراض خود را اعلام 
کردم. همین امروز نیز نامه ای از طرف وزیر ورزش به شیخ سلمان ارسال شد و مراتب 

اعتراض ایران به AFC عنوان شد.
وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه شب گذشته نیز مذاکره ای تلفنی با شیخ سلمان 
برقرار کردم، گفت: در این مذاکره به اشتباهاتی که کنفدراسیون فوتبال آسیا در اخذ 
تصمیم اخیر خود مرتکب شده تشریح کردم و واقعیت های موجود در ایران برای رئیس 

کنفدراسیون آسیا تشریح شد.
 AFC وی اضافه کرد: منتظر هستم تا ساعاتی دیگر یا نهایتا تا فردا از تصمیم نهایی
درخصوص محرومیت ایران از حق میزبانی خود باخبر شویم و با توجه به اینکه شیخ 
سلمان قول تجدید نظر در این تصمیم AFC را بیان کرد، فکر می کنیم مجموع 

اقداماتی که باید صورت می گرفته در این رابطه تاکنون صورت گرفته است.
در  ورزشی حاضر  باشگاه  مدیران ۴  کرد:  تاکید  روحانی  دولت  کابینه  این عضو 
مسابقات لیگ قهرمانان آسیا صبح شنبه نشستی مشترک در فدراسیون فوتبال برگزار 
کردند و متفق القول تاکید داشتند که از حق میزبانی خود باید استفاده کنند و هرگز 
اجازه نمی دهند که عزت و غرور مردم ایران در قبال این تصمیم ناعادلانه لکه دار شود.
سلطانی فر ادامه داد: نماینده های مردم در مجلس شورای اسلامی و رسانه های 
کشور نیز با گرایش های مختلف طی ۴۸ ساعت گذشته همگی یکصدا، یک رویکرد 
و یک سمت گیری در قبال این تصمیم ناعادلانه AFC اتخاذ کردند و خواستار حفظ 

حیثیت، غرور و عزت مردم و نظامی جمهوری اسلامی بودند.
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به نشست امروز در فراکسیون ورزش و هم صدایی همه 
نمایندگان در راستای تصمیم اتخاذ شده، گفت: قطعا از حق طبیعی هواداران فوتبال 
ایران همگی همراهی و دفاع خواهیم کرد و اگر به این حق نرسیم راه های دیگری وجود 
دارد که از طریق مراجع بین المللی مرتبط با ورزش پیگیری خواهد شد تا انتظار مردم 

کشور برآورده شود.
وی افزود: حمایت نمایندگان بسیار اهمیت دارد و این حرکت باعث تقویت مواضع 

ایران در موقعیت خواهد شد و به موفقیت در این مسیر کمک می کند.
وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: با توجه به اینکه در ابتدا این تصمیم را باشگاهی از 
کشور کویت مطرح کرد که در ایران امنیت نیست از وزیر امور خارجه درخواست شد تا 
از طریق سفارت ایران در کویت و سفارت کویت در ایران این موضوع پیگیری و مراتب 

اعتراض اعلام شود.

وزیر ورزش و جوانان:

 تصمیم AFC کاملا سیاسی، غیرورزشی و با بهانه های واهی است

 رئیس پیشین فدراسیون فوتبال با بیان اینکه باشگاه های ما نباید به سادگی از حضور 
در لیگ قهرمانان آسیا انصراف بدهند، گفت: باید با کشورهایی مثل ژاپن، قطر و کره 

جنوبی لابی کنیم.
علی کفاشیان به ارزیابی اش از تصمیم یکباره کنفدراسیون فوتبال آسیا برای سلب 
میزبانی از باشگاه های ایران در لیگ قهرمانان آسیا پرداخت و تاکید کرد که AFC در 
سالهای گذشته و در موارد مشابه، از چند ماه قبل این پروسه را طی می کرد ولی در 

مورد ایران اتفاقات مشکوکی رخ داده است.
رئیس پیشین فدراسیون فوتبال همچنین انصراف نمایندگان ایران از لیگ قهرمانان 
آسیا و عقب نشینی در مقابل این تصمیم را هم نادرست دانست و اعلام کرد که باید با 

لابی و مذاکره با کشورهای صاحب فوتبال آسیا، حکم AFC را عوض کرد.
مشروح گفتگوی  با کفاشیان در ادامه می آید:

حتماً در جریان سلب میزبانی ایران از لیگ قهرمانان آسیا هستید. فکر 
می کنید علت این تصمیم کنفدراسیون آسیا چه بوده است؟

-من دقیقاً در جریان عقبه و پیشینه این تصمیم نیستم و نمی دانم الان در چه 
مرحله ای است. بدون شک تصویب این رای به فوتبال آسیا صدمه زیادی می زند. ایران 

یکی از قطب های اصلی فوتبال آسیا است و غیبت تیم هایش در آسیا، ضربه سنگینی 
به فوتبال این قاره می زند.

 راهکار شما برای حل این مشکل چیست؟
- باید سفت و محکم رفت و این قضیه را حل کرد. اگر کنار بکشیم و عکس العمل 
نشان ندهیم به ضررمان تمام می شود. نمی دانم دلیل این تصمیم چه بوده است. 
متاسفانه بعضی از کشورهایی که فوتبال ندارند، در هیات رئیسه کنفدراسیون آسیا 
عضو هستند و به این موارد رای می دهند. ما باید با کشورهای اصلی مثل کره جنوبی، 
ژاپن و قطر صحبت کنیم و ببینیم چه می شود. نمی دانم عواقب این تصمیم چیست 
ولی نباید به سادگی از آن گذشت. نباید ناراحت شویم و به همین راحتی بگوییم که در 
مسابقات شرکت نمی کنیم. باید از طریق فیفا و حتی شکایت به دادگاه عالی ورزش 
پیگیر شویم. ایران کشور امن و امانی است و رویدادهای مختلف در آن برگزار می شود.
 آیا کنفدراسیون آسیا پیش از این سابقه صدور چنین آرایی را داشته است؟
- قبلًا اگر می خواستند رایی را بدهند حداقل دو، سه ماه طول می کشید ولی در این 
مورد حتی تا سه روز پیش بلیت داوران بازی نمایندگان ایران )استقلال و شهر خودرو( 
را رزرو کرده بودند و یکباره چنین تصمیمی گرفتند. اصلًا سابقه نداشته است. باید 
ببینیم آن طرف قضیه چیست. شاید برای یک مسابقه این تصمیم را گرفته بودند. 
همانطور که گفتم عقب نشینی درست نیست. AFC حق ندارد میزبانی را از ما بگیرد. 

باید سفت و محکم در این قضیه بایستیم.
 آیا با بازی نمایندگان ایران در کشور بی طرف موافق هستید؟

- خیر. دلیل ندارد موافق باشیم. کشور ما صد درصد امنیت دارد.
 در واقع راهکار شما این است که هم از مسابقات انصراف ندهیم و هم 

دنبال مذاکره برای شکستن رای باشیم؟
- بله همینطور است. ایران امنیت دارد. خیلی از کشورها امنیت ندارد ولی مسابقات 

در آن برگزار می شود.
 فکر می کنید فدراسیون فوتبال ایران می تواند حریف لابی کشورهای 

دیگر از جمله کشورهای عربی شود؟
- در هر صورت باید تلاشمان را بکنیم. اینکه آنها بگویند شما حق میزبانی ندارید و ما 
بگوییم نمی آییم درست نیست. باید به تمام کشورها بگوییم که این تصمیم به فوتبال 
آسیا لطمه می زند و تبعاتش فقط برای ایران نیست. این تصمیم در جهت تخریب 
فوتبال ایران است. باید سریع رایزنی کنیم. کشور کویت یک ساعته توسط عراق فتح 

شد ولی می گویند ایران امنیت ندارد! به نظرم با تمام کشورها به جز عربستان لابی و 
رایزنی کنیم.

 شما بر تلاش برای شکستن این رای اشاره می کنید اما در زمان حضورتان 
در فدراسیون عربستانی ها موفق شدند AFC را به برگزاری بازی در کشور بی 

طرف راضی کنند.
- شرایط آن موقع خیلی خاص شد. ایران و عربستان سفارت های خود را بستند 
و دشمنی پیش آمد. آن قضیه با این فرق دارد. در شرایط فعلی کشورهای آسیایی 
در ایران سفارت دارند و مسافران هم می آیند و می روند. آن موقع ایران و عربستان 

همدیگر را قبول نداشتند و نمی شود این دو وضعیت را با هم مقایسه کرد.
 بعضی از رسانه ها از شما هم به عنوان یکی از مقصران این سلب میزبانی 

یاد کردند. واقعاً برای خودتان در این رای چقدر سهم قائل هستید؟
- وقتی این موضوع را دیدم تعجب کردم. الان یک سال است که در کنفدراسیون 
آسیا و فدراسیون فوتبال کشورمان نیستم. من هم جمعه شب در خبرها خواندم و 
شوکه شدم و در جریان سلب میزبانی نبودم. آقای تاج در هیات رئیسه کنفدراسیون 
آسیا است و قطعاً از حق ایران دفاع می کند ولی باید بدانیم فقط دفاع او کافی نیست. 
سریع باید رایزنی های سیاسی صورت بگیرد. این توطئه جدید AFC است. بیخود 

کرده اند میزبانی را از ایران گرفته اند.
 آیا شما هم باتوجه به تجربیات و ارتباطتان تلاشی برای حل این مشکل 

داشته اید؟
- صحبتی که با آقای تاج نداشتم ولی با نایب رئیس کمیته مسابقات که قطری است 
صحبت می کنم. تصمیم AFC ناجوانمردانه و نادرست است و به فوتبال آسیا لطمه 
می زند. نمی دانم این ماجرا از کجا آب می خورد؛ از عربستان است یا از قاره های دیگر 

ولی به نفع فوتبال آسیا نیست.
 فرصت زیادی تا صدور رای نهایی AFC و سلب میزبانی باقی نمانده است. 

چقدر امیدوار به تغییر رای هستید؟
- باید لابی هایمان را شروع کنیم و به یک جایی برسانیم. باید تضمین امنیتی لازم را 
بدهیم. اگر با آمریکا تنش وجود دارد، این بحثی است که به کشورهای دیگر آسیایی 
مرتبط نیست! وقتی کمیته مسابقات AFC به سرعت تصمیمی را می گیرد، به احتمال 
99 درصد این تصمیم نهایی می شود. فوتبال ما در آسیا جزو قدرت های برتر است. چرا 

باید ما را حذف کنند.

کفاشیان:  AFC توطئه کرد

نباید به سادگی از لیگ قهرمانان آسیا انصراف بدهیم 

از  میزبانی  گرفتن  ترفند  با   AFC مسوولان  می گوید  فوتبال  فدراسیون  سابق  رئیس 
نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا به دنبال این هستند بازی ایران و بحرین در مقدماتی 

جام جهانی در کشور ثالث برگزار شود.
محمد دادگان در گفت وگو با ایسنا، درباره بحث محرومیت نمایندگان ایران از میزبانی برابر 
رقبا در لیگ قهرمانان آسیا اظهار کرد: یک ماه و نیم قبل درباره این موضوع صحبت کرده 
بودم و گفته بودم وقتی پنج هفته لیگ تعطیل می شود و  مسئولان فوتبال کشور می گویند 
به خاطر امنیت بازی ها را لغو کرده اند این مسائل دلیلی می شود که مسئولان AFC از آن به 
عنوان بهانه استفاده کنند تا مشکلاتی را برای فوتبال ما ایجاد کنند. ما در درجه اول خودمان 
چنین مشکلی را درست کردیم و  گفتیم در ورزشگاه های ما امنیت وجود ندارد و بازی ها را 
به همین خاطر لغو کردیم. در آن زمان مدیران باشگاه ها کجا بودند که بگویند بازی ها را لغو 
نکنید و بگذارید با تعداد تماشاگر کم بازی کنیم؟ نباید با این گونه حرف ها و تصمیم ها گزک 

به دست کمیته مسابقات AFC می دادیم.
وی افزود: آنها که تصمیم گرفتند نمایندگان ایران برابر رقبا در لیگ قهرمانان آسیا میزبانی 
نکنند هدفشان تنها این نیست، آنها به دنبال این هستند که در دیدار ایران برابر بحرین 
مشکل ایجاد کنند چون بحرین با ایران هم گروه است و می خواهند کاری کنند که تیم ملی 
بحرین برای بازی به تهران نیاید. الان نباید به فکر موضوع باشگاه ها باشیم بلکه از الان باید 
به فکر چاره باشیم که در دو دیدار حساس مقدماتی جام جهانی تیم ملی بتواند از رقبای 
خود میزبانی کند. آنهایی که تصمیم گرفتند باشگاه های ما میزبان نباشند هدفشان همان 
بازی های مقدماتی جام جهانی است چون می خواهند از گروه ما بحرین و عراق به دور بعد 
صعود کنند. باشگاه های ما هیچ کدام نمی تواند در آسیا به قهرمانی برسند چون واقعا کار 

سختی است اما تیم ملی ما شانس دارد به جام جهانی برود و مردم ایران را خوشحال کند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا تصمیم کمیته مسابقات کنفدراسیون فوتبال آسیا را 

سیاسی قلمداد می کند یا خیر گفت: بله! این تصمیم سیاسی است چون کشور ما امنیت 
دارد و بازی های خیلی مهمی را هم می تواند برگزار کند اما ما خودمان با کج اندیشی ها به 
رقبا گزگ دادیم. الان هر تیمی به ایران بیاید به نحو احسن بازی اش برگزار می شود و مشکلی 

وجود ندارد. آنها که چنین تصمیمی گرفتند از نابخردی های خودمان استفاده می کنند. ما 
لیگمان را پنج هفته تعطیل کردیم و الان همین مساله باعث شد رقبا سوء استفاده کنند 
و میزبانی را از باشگاه های ایرانی بگیرند. باز هم تاکید می کنم فدراسیون فوتبال و وزارت 
ورزش باید بدانند هر کاری الان در کنفدراسیون فوتبال آسیا انجام می شود برای این است 
که میزبانی ایران برابر بحرین و عراق را بگیرند. آنها به فکر لیگ قهرمانان آسیا نیستند و 
هدفشان مقدماتی جام جهانی است. الان نکته ای که فوتبال ایران را با خطر مواجهه کرده، 

مقدماتی جام جهانی است.
دادگان در پاسخ به این سوال که آیا تهدید کناره گیری نمایندگان ایران از لیگ قهرمانان 
آسیا تصمیم درستی است یا خیر اظهار کرد: وقتی اعتراض می کنیم تاثیر دارد. این که آنها 
اعتراض ما را بپذیرند یا خیر مساله دیگری است. در دوره مدیریت من می خواستند یک داور 
عرب را برای بازی تیم ملی انتخاب کنند که من گفتم اگر این داور انتخاب شود ما تیم را به 

زمین نمی فرستیم، همین موضوع  هم سبب شد داور مسابقه را تغییر دادند.
وی در پاسخ به این سوال که شرکت نکردن  در لیگ قهرمانان آسیا چه تبعاتی برای فوتبال 
ایران به همراه خواهد داشت گفت: شما وقتی تصمیم می گیرید باید تبعات آن را بپذیرید. 
احتمال دارد ما را جریمه کنند یا حتی یک یا دو باشگاه ما را محروم کنند اما شما وقتی 
داخل یک استخر می پرید قاعدتا خیس می شوید اما به نظر من خیلی دیر در این زمینه 
اقدام کردیم. همان زمانی که لیگ را تعطیل کردیم باید متوجه می شدیم تصمیم ما تبعاتی 

در پی خواهد داشت.
وی در پایان درباره این که آیا مهدی تاج به عنوان عضو کمیته اجرایی کنفدراسیون فوتبال 
آسیا می تواند کمکی به فوتبال ایران بکند یا خیر گفت: آقای تاج باید تلاشش را انجام دهد 
و فدراسیون هم باید تلاش کند که این رای برگردد. اگر این رای برنگردد، ترفندی که آنها به 

دنبالش هستند تا بازی ایران و بحرین را به خارج از ایران منتقل کنند اجرا می شود.

نشریه کیکر آلمان به ارزیابی تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی بر محرومیت میزبانی تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان 
پرداخت.

به گزارش ایسنا و به نقل از نشریه کیکر، کنفدراسیون فوتبال آسیا در نامه ای که به فدراسیون فوتبال ایران نوشت تاکید کرد که ایران 
شرایط میزبانی در لیگ قهرمانان آسیا را ندارد و به همین خاطر بازی های نماینده های این کشور باید در زمین بی طرف برگزار شود.
نشریه معتبر کیکر آلمان با ارزیابی از این شرایط نوشت: تیم های ایرانی از این تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا شگفت زده هستند 
و تهدید به کناره گیری از این رقابت ها کرده اند. برای تیم های ایرانی عزت و افتخار ایرانی ها بیش تر از حضور در این مسابقات اهمیت 

دارد و به همین خاطر آن ها تهدید به کناره گیری از این رقابت ها کردند. 
معلوم نیست دلیل تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا چه بوده است و تاکنون نیز دلیل این تصمیم اعلام نشده است. 

کنفدراسیون فوتبال آسیا فعلا بازی های نماینده های ایران در لیگ قهرمانان آسیا را به تعویق انداخته است تا درباره آن تصمیم گیری 
کند و باید دید سرنوشت جلسه کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره میزبانی تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان به کجا کشیده می شود. 

 معاون اسبق سازمان تربیت بدنی گفت: ایران یکی از قدرت های برتر فوتبال آسیا است، مگر می شود چنین تصمیمی برای 
فوتبال ایران گرفته شود؛ ایران اعتبار فوتبال آسیا است.

»سعید فائقی« با اشاره به تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا در سلب امتیاز تیم های فوتبال ایران به منظور میزبانی از بازی های 
خانگی خود در لیگ قهرمانان آسیا افزود: برای ما عقب نشینی، بدترین اتفاق و انتخاب است و باید این موضوع را تا رسیدن به 
هدف نهایی پیگیری کرد. وی اظهار داشت: برای کنفدراسیون فوتبال آسیا حضور تماشاگران در مسابقات از اهمیت زیادی 
برخوردار است و در صورتی که میزبانی از تیم های ایران در لیگ قهرمانان آسیا گرفته شود، آنها با ضرر معنوی و مادی هنگفتی 
مواجه می شوند. معاون اسبق سازمان تربیت بدنی خاطرنشان کرد: متاسف هستم که چنین تصمیمی از سوی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا گرفته شده و این یک بی عدالتی است. فائقی تصریح کرد: ایران یکی از امن ترین کشورهای دنیا است و تمام 
خارجی هایی که به کشورمان سفر کرده اند به این مساله اعتقاد و اذعان کامل دارند. معاون اسبق سازمان تربیت بدنی در پایان 

گفت: باید به این تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا اعتراضی مدنی و گسترده داشت تا حق ایران پایمال نشود.

کیکر آلمان: 

دلیل تصمیم AFC درباره تیم های ایرانی مشخص نیست
سعیدفائقی: 

فوتبال ایران به آسیا اعتبار می دهد
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مستند  کرده  ادعا  نگهبان  شورای  سخنگوی  درحالی که   
ردصلاحیت اکثر نمایندگان فعلی مجلس در انتخابات پیش 
رو، مسائل مالی بوده است، دو تن از نمایندگان رد صلاحیت 
شده می گویند »علت رد صلاحیت به آنها اعلام نشده و شورای 
نگهبان نیز پاسخگو نیست.« رئیس قوه مقننه هم امروز ادعای 

کدخدایی درباره نمایندگان را غیرصادقانه خواند.
چالش ها بر سر احراز صلاحیت نامزدهای انتخابات یازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی به اوج خود رسیده است و شاهد 
بی سابقه ترین میزان رد صلاحیت چهره های سیاسی و حتی 

نمایندگان حاضر در مجلس هستیم.
ردصلاحیت به دلیل مسائل مالی؟

 محمدکاظمی نماینده ملایر در مجلس شورای اسلامی در 
اینکه شورای نگهبان علت رد صلاحیت وی را چه  به  پاسخ 
چیزی عنوان کرده است، به خبرنگار ایرناپلاس می گوید: علت 
را به ما اعلام نکردند. وی در ادامه تأکید می کند به این تصمیم 
شورای نگهبان اعتراض دارد و به همین دلیل شکایت کرده 

است.
نادر قاضی پور، نماینده ارومیه در مجلس نیز درباره  علت رد 
صلاحیت خود به ایرناپلاس می گوید: شورای نگهبان علت را به 
ما اعلام نکرده است. او نیز اعلام می کند نسبت به این تصمیم 

شورا شکایت کرده است.
طیبه سیاوشی، نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی به 
خبرنگار ایرناپلاس می گوید: شورای نگهبان به او اعلام کرده 
است، علت رد صلاحیتش، بند۲ ماده ۲۸ قانون انتخابات یعنی 

عدم التزام عملی به جمهوری اسلامی است.
این در حالی است که عباسعلی کدخدایی پیش تر با حضور در 
برنامه تلویزیونی گفت وگوی ویژه خبری، ادعا کرده بود »سوء 
استفاده از اموال عمومی، تحصیل مال نامشروع، اختلاس، 
جنایی،  محکومیت  اخلاقی،  مفاسد  مخدر،  مواد  استعمال 
سابقه شرارت، چاقوکشی، سابقه فروش مواد مخدر ازجمله 
مصادیق رد صلاحیت هاست. از حدود ۲۴۷ نفر نماینده فعلی 
مجلس، 90 نفر صلاحیت شان عمدتاً به خاطر مسائل مالی 
تایید نشده است، البته به برخی از آنها مستندات پرونده شان 
این  کردند،  درخواست  اگر  نیز  بقیه  به  و  شد  داده  توضیح 
مستندات ارائه می شود.« وی در بخش دیگری از این مصاحبه 
تأکید کرده بود »به جناح و گروه افراد نگاه نمی کنیم، اصلًا نگاه 
نمی کنیم اصلاح طلب یا اصولگراست بلکه مستندات پرونده را 
می بینیم.« اما از گفت وگویی که با نمایندگان ردصلاحیت انجام 

شد، اینگونه برمی آید که مستندات ردصلاحیت آنها اعلام نشده 
است و تنها به بیان کلیات پرداخت شده است. 

اتهام افکنی؛ واکنش سخنگوی شورای نگهبان به انتقادات
کاندیداهای  و  مجلس  نمایندگان  گسترده  صلاحیت  رد 
یازدهمین دوره انتخابات مجلس با واکنش های بسیاری همراه 
بود. حجت الاسلام روحانی در جلسه اخیر هیئت دولت دراین باره 
گفته بود »مردم تنوع می خواهند؛ بگذارید در میدان انتخابات، 
همه احزاب و گروه ها شرکت کنند. شما ضرر نمی کنید. با یک 
جناح نمی توان کشور را اداره کرد. کشور برای همه است. اگر 
همه ۸3 میلیون نفر متحد باشیم و یک نفر مخالف، آن  یک نفر 
را باید جذب کنیم. یک نفر مخالف برای ما زیاد است.« وی در 
بخش دیگری از سخنانش از دست اندرکاران در جریان برگزاری 
انتخابات خواست »آنجایی که روشن است صلاحیت یک فردی 
رد شود، حتماً رد کنید. در جاهایی که نامشخص یا احتمالات 
ضعیف است، مردم را ناراحت نکنیم. به مردم نگوییم که در برابر 
یک صندلی مجلس 1۷ نفر، 1۷0 نفر، هزار و ۷00 نفر، نامزد 
هستند از چند جناح هزار و ۷00 نفر، و 1۷ نفر از چند جناح 
هستند آیا از یک جناح هستند؟ این گونه که انتخابات نیست. 
مانند این است که در یک مغازه ای از یک جنسی، دو هزار تا 

بگذارید و بگویید که تنوع است. این  یک جنس است. آن طرف 
چی؟« البته این درخواست رئیس جمهوری با واکنش تند و 
خارج از عرف سخنگوی شورای نگهبان همراه شد و کدخدایی، 
منتقدان به ردصلاحیت ها را »جنجال« خواند و رئیس جمهوری 
را »پیشگام این پروژه ضد ملی« معرفی کرد. هرچند سخنگوی 
دولت و وزیر کشور نسبت به موضع گیری سخنگوی شورای 
نگهبان واکنش نشان دادند اما پرسشی همچنان بی پاسخ مانده 
است؛ چرا علت رد صلاحیت برخی از چهره های حاضر دوره 
اخیر مجلس به آنها اعلام نشده است؟ از سوی دیگر، چرا برخی 
افراد عادی با سوابق نه چندان روشن  در این دوره از انتخابات 
تأیید صلاحیت شده اند؟ این استانداردهای دوگانه ریشه در 

کدام عرف و قانون دارد؟
هشدار لاریجانی: 

چرا بهانه می دهید تا نظام را به فساد متهم کنند؟
اظهارات سخنگوی شورای  به  اشاره  با  دیروز لاریجانی هم 
نگهبان درباره دلایل عدم احراز صلاحیت برخی نمایندگان 
و  فعلی  نمایندگان  برخی  صلاحیت  رد  در  گفت:  مجلس 
نمایندگان ادوار از جانب سخنگوی شورای نگهبان مطلبی در 
رسانه ها منعکس شد که این رد صلاحیت ها عمدتا مربوط به 

این مطلب درست  سوء استفاده های اقتصادی بوده است؛ 
نیست، زیرا در نامه هایی که هیات نظارت به نمایندگان داده اند، 
به بندهایی اشاره شده که مربوط به این امر نیست، البته برخی 
این گونه بوده است. چرا مطلب باید درست منعکس نشود که 
بیگانگان از آن سوءاستفاده نمایند و نظام را متهم به فساد کنند.

دلایل تان را بگویید!
شد،  اعلام  نگهبان  شورای  ردصلاحیت های  که  زمانی  از 
نمایندگانی که صلاحیت شان رد شد و سایر نامزدها اعتراض 
خود به شورای نگهبان را علنی کردند. در یکی از این موارد 
الیاس حضرتی نامه ای به آیت الله جنتی نوشت و به انتقاد از 
تصمیمات شورای نگهبان پرداخت. محور صحبت  آنها این بود 
که نمی توان با این روند صحبت از وحدت ملی کرد و حرف از 
مشارکت گسترده مردم زد. فارغ از این صحبت ها آنچه در اینجا 
اهمیت دارد خواست مستندات و دلایل شورای نگهبان برای 
این ردصلاحیت های گسترده است. مجید انصاری عضو مجمع 
تشخیص مصلحت که صلاحیت خودش برای انتخابات مجلس 
تأیید شده است در مصاحبه ای با ایلنا گفت:  اصلاح طلبان 
خواسته ای فراتر از قانون ندارند، آنها می گویند جمع زیادی 
مثل  می بایست  و  شده اند  صلاحیت  رد  کاندیداهایشان  از 
سایر افرادی که ردصلاحیت شده اند طبق قانون و شفاف به 
درخواست شان پاسخ داده شود و مستندات رد صلاحیت به 

افراد ارائه شود تا بتوانند از خودشان دفاع کنند.
به  ابلاغی  نامه های  در  که  گونه  آن  است،  گفتنی 
ردصلاحیت شدگان آمده است، تنها بندی از قانون به عنوان 
نگهبان  آن شورای  و در  اعلام شده است  دلیل ردصلاحیت 
عنوان کرده است که اگر داوطلبی درخواست دلایل دارد، باید 
به صورت کتبی به شورای نگهبان اعلام کند تا به او ابلاغ شود. 
افرادی این مسیر را پیش رفته اند و درخواست ارائه مستندات 
کرده اند، اما هنوز مستندات به آنها داده نشده است. از سوی 
دیگر، مهلت اعتراض و دفاع ردصلاحیت شدگان روز پنجشنبه 
به پایان رسید و به نظر می رسد با این روند، در عمل امکان ارائه 
مستندات از سوی شورای نگهبان و ارائه دفاعیات داوطلبان 
ردصلاحیت شده وجود ندارد. از طرف دیگر از صحبت های 
رئیس جمهور، سخنگوی دولت، وزیر کشور و حتی سخنان امروز 
صبح رئیس مجلس، اینگونه برمی آید که مسئله صرفا رویکردی 
حقوقی نیست و شورای نگهبان باید اراده سیاسی خود را تغییر 
هم  نهاد  این  از  اصلاح طلبان  و  دولتی ها  درخواست  و  بدهد 

همین است. 

رد ادعای کدخدایی ازسوی لاریجانی؛

نمایندگان اصلاح طلب و اصولگرا: مستند رد صلاحیت ما را اعلام نکردند

زمینه مشارکت حداکثری مردم درانتخابات  فراهم شود

جدالی بر سر »مشارکت«
حضور نامزدها از طیف های مختلف سیاسی  خواسته مردم

افکار عمومی، رسانه ها، نخبگان سیاسی و مسئولین انتظار دارند تا در فرصت 
باقی مانده تا انتخابات شرایط برای نقش آفرینی آنان مهیا شود. قطعا مفهوم 
رقابت انتخاباتی می طلبد تا هر دو جناح سیاسی کشور به اضافه جمعیت 

مستقلین با توازن و تعادل در صحنه رقابت ها حضور داشته باشند.
از چندماه قبل از زمان ثبت نام داوطلبین کاندیداتوری یازدهمین دوره مجلس 
یا بیانیه های  اسلامی، گروه های سیاسی مختلفی در مصاحبه های رسمی 

حزبی نگرانی خود را از نحوه بررسی صلاحیت کاندیدها اعلام کرده بودند.
همزمان با ابراز این نگرانی ها، گروه های متفاوتی از درون جریان اصولگرایی 
نیز اعلام کردند در صحنه انتخابات پیش رو حضور حداکثری پیدا خواهند کرد. 
بر این اساس پیش بینی می شد اگر شاهد رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان 
باشیم، صحنه رقابت  انتخاباتی آتی تبدیل به رقابت درون جناحی اصولگرایان 
می شود. اما چهره های شناخته شده سیاسی اعلام کردند که بدون توجه به 
چنین پیش فرضی، در دوران ثبت نام ها از حوزه های تهران و شهرستان ها در 
انتخابات حضور پیدا می کنند و انتظار تایید صلاحیت خود و هم گروه هایشان 

را دارند.
اما ماجرای جدل بر سر مشارکت انتخاباتی از جمعه شب به تاریخ ۲1 دی ماه 
آغاز شد؛ سخنگوی شورای نگهبان با انتشار توییتی از پایان بررسی صلاحیت 
داوطلبین خبر داد. از فردا صبح بعد از انتشار این خبر رسانه ها به دنبال تهیه 
اصلاح طلب،  چهره های  با  شدگان  صلاحیت  رد  یا  صلاحیت  احراز  لیست 
اصولگرا و مستقلین عرصه سیاسی تماس گرفتند؛ اما تقریبا در روز اول تعداد 
زیادی از این داوطلبین اعلام می کردند که هنوز از وضعیت صلاحیت خود 

باخبر نشدند.
یک شنبه تا دوشنبه همان هفته لیست مذکور کامل شده بود. چهره های 
سیاسی از طیف اصولگرا تایید صلاحیت خود را دریافت کردند. البته بودند 
نمایندگان اصولگرایی که از رقابت برای دور بعدی مجلس بازماندند. اما رد 
صلاحیت در میان جریان اصلاح طلب آنقدر گسترده بود که آذر منصوری یکی 
از اعضای شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با انتشار توییتی اعلام کرد که 

بیش از 90 درصد از داوطلبین این جناح سیاسی رد صلاحیت شده اند.
رد  این  به  اصلاح طلبان  اعتراض  ای  بیانیه  انتشار  با  سیاسی،  جبهه  این 
صلاحیت ها را اعلام کرد و احزاب و چهره های مستقل و جناحی دیگر نیز به 

این اعتراض پیوستند.
، در جلسه هیات دولت در  روز چهارشنبه همان هفته، رئیس جمهور  در 
سخنانی بر ضرورت تقویت وحدت و انسجام ملی در برابر توطئه های دشمنان، و 
تبلور این وحدت و انسجام ملی در انتخابات مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد.
روحانی در پی آمار رد صلاحیت شدگان خواستار بالابردن تحمل و مدارای 
برگزارکنندگان انتخابات و به تبع آن، فراهم کردن حضور نمایندگان همه سلیقه ها 
و افکار تعریف شده در چارچوب نظام و قانون اساسی جمهوری اسلامی باهدف 

تقویت وحدت و انسجام ملی شد.
رئیس جمهور در همین زمینه تاکید کرد: همه آنهایی که در این انتخابات نقش 
دارید از شما خواهش می کنم، آن جایی که روشن است تا صلاحیت فردی رد 
شود، آنرا رد کنید اما آن جاهایی که نامشخص است یا احتمالات ضعیف است، 
مردم را ناراحت نکنید، به مردم نگوییم که در برابر یک صندلی مجلس 1۷ نفر، 
1۷0 و یا1۷00 نفر کاندیدا هستند ، ببینیم از چند جناح 1۷00 نفرکاندیدا 
هستند؟ 1۷ نفر از چند جناح، از یک جناح؟ اینکه انتخابات نمی شود. مثل 

اینکه در مغازه ای از یک جنس، ۲ هزار عدد وجود داشته باشد.
پس از این سخنان بود که کدخدایی  در توییتر با متهم کردن رئیس جمهور 
به دست داشتن در یک پروژه ضد ملی  نوشت: جنجال برای تایید افراد فاقد 
صلاحیت تازگی ندارد، اما پیشگامی رییس جمهور در این پروژه ضدملی تاسف 
بار است. البته نمی دانستیم عدم تایید بستگان به معنی حذف جناح های دیگر 

است.
بلافاصله بعد از این اظهار نظر روابط عمومی دفتر رئیس جمهور با انتقاد از 
کدخدایی پاسخ داد: متأسفانه سخنگوی شورای نگهبان در واکنشی کاملا 
شتاب زده و نسنجیده که حکایت از سیاست و رویکرد وی نسبت به انتخابات 
که  را  رئیس جمهور  این دعوت  ملی،  با شخصی کردن یک موضوع  و  دارد 
زمینه سازی در راستای وحدت و انسجام ملی برای برگزاری انتخاباتی با شکوه 
بوده، ضد ملی خوانده و با بکار بردن ادبیات و کلماتی سخیف، نسبت به سخنان 
رئیس جمهور اعلام موضع کرده است.امیدواریم اظهارات این سخنگو صرفا 
بازگو کننده نظرات شخصی وی و نه نظر و دیدگاه رسمی نهاد مقدس شورای 

نگهبان باشد.
رحمانی فضلی وزیر کشور نیز در نامه ای به سخنگوی شورای نگهبان ضمن 
تاکید بر ضرورت توجه به خواست و سلیقه مردم در انتخابات یادآور شد: انتظار 
می رود شورای محترم نگهبان و شخص جنابعالی به عنوان فرد موثر و فعال در 
خصوص انتخابات، صحبت های دلسوزانه و مشفقانه و قانونی رئیس جمهور را با 
نظر حسن و وسع در چارچوب قانون و تحقق ارکان چهارگانه )مشارکت، سلامت، 

امنیت و رقابت( در انتخابات پیش رو تلقی کنید.
به گزارش ایسنا ،به جز روابط عمومی دفتر رئیس جمهور و  وزیر کشور و علی 
ربیعی که یادداشتی در این باب در روزنامه ای به چاپ رساند، افراد دیگری هم 
بودند که به اظهارات سخنگوی شورای نگهبان واکنش نشان دهند. با دنبال 
کردن دو هشتگ "رد صلاحیت" و " کدخدایی" علاوه برر نظر کاربران عادی 

می توان نظرات چهره های سیاسی و نمایندگان فعلی مجلس را نیز جویا شد.
جهانبخش خانجانی سخنگوی اسبق وزارت کشور نوشت:جناب کدخدایی 
می فهمیم چه کرده اید و چه می خواهید بکنید. مردم هم بیشتر می فهمند. اما 
به عنوان سخنگوی اسبق ستادانتخابات کشور به شما عرض می کنم سخنگویی 
آدابی دارد. آداب آن  را رعایت کنید .شما سخنگو شورای نگهبان هستید؛ رفتار 

ضد ملی کاهش مشارکت مردم است. می دانید شما درآن سهیم هستید؟
فرید مدرسی فعال رسانه ای نیز در توییتی با انتقاد از بیانیه شورای نگهبان 
توئیت عجولانه سخنگو،  از  به جای عذرخواهی  نهاد شورای نگهبان  گفت: 
علیه رئیس جمهور بیانیه صادر کرد؛ درحالی که بیشتر توئیت آقای کدخدایی 
مورد استقبال مخالفان قرار گرفت وخلاف وحدت بود؛ تا سخن رئیس جمهور. 
اکنون رئیس جمهور شورای نگهبان را دعوت به گفتگو کند تا سوتفاهم ها رفع و 

معضلات حل شود.
محمود صادقی نیز در جواب کدخدایی نوشت: یعنی آن 10 هزار نفری که رد 

صلاحیت شده اند از خویشاوندان آقای روحانی بوده اند؟!
فیض الله عرب سرخی از حزب اتحاد ملت که جز یک عضو بقیه اعضا آن رد 
صلاحیت شده اند مطرح کرد: دعوت به مشارکت گسترده مردم در انتخابات 
با رد صلاحیت گسترده نامزدهای گرایشهای مختلف)جز یک جناح( سازگار 

نیست.
محمد جواد حق شناس عضو شورای شهر تهران جواب کد خدایی را با شعر 
داد و نوشت: چون نیک نگه کرد و پر خویش بر او دید گفتا: »ز که نالیم که از 

ماست که بر ماست.«
رهبر معظم انقلاب بارها در مقاطع مختلف بر ضرورت مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات که پیش شرطش، حضور همه جناح ها و گروه های قانونی 
است تاکید کردند. ایشان در سخنان خطبه نماز جمعه به تاریخ ۲۷ دی ماه نیز 

بر این مهم تاکید کردند.
افکار عمومی، رسانه ها، نخبگان سیاسی و مسئولین انتظار دارند تا در فرصت 
باقی مانده تا انتخابات شرایط برای نقش آفرینی آنان مهیا شود. قطعا مفهوم 
رقابت انتخاباتی می طلبد تا هر دو جناح سیاسی کشور به اضافه جمعیت 

مستقلین با توازن و تعادل در صحنه رقابت ها حضور داشته باشند.
انتخاب میان افرادی همفکر و همسو از یک طیف سیاسی خواسته مردم 
نخواهد بود و چنین فضایی توانایی برانگیختن مشارکت حداکثری مردم را 

نخواهد داشت.
انتظار می رود تا در فرصت باقی مانده از زمان اعتراضات به نتایج بررسی 
صلاحیت ها، به جای ادامه حاشیه ها، شورای نگهبان قدم موثری در مهیا 

ساختن مشارکت حداکثری برای انتخابات آتی بردارد.

شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی قرار بود در این دوره از انتخابات با در نظر 
گرفتن تجربه های جمنا، سازوکاری جامع تر و کامل تر برای انتخابات مجلس یازدهم 
باشد، اما به نظر می رسد برخی رویه های بحث برانگیز جمنا درحال تکرار شدن در 

شورای ائتلاف است.
دهه 90، اوج گرفتن چنددستگی و اختلاف در جریان راست سیاسی کشور بود، طیف 
جدیدی که در دهه ۸0 از درون این جریان سر برآورده بودند در دهه 90 قدرت بیشتری 
گرفته و قدیمی ترها و سابقون اصولگرا را یکی بعد از دیگری کنار می زدند تا میدان داری 
اصلی هم به دست آنها بیفتد. از همین رو بود که رنگ و بوی وحدت روز به روز در اردوگاه 
اصولگرا کمرنگ و کمرنگ تر شد و در مقابل رقیب اصلاح طلب روز به روز بیشتر جان 
گرفت و از انزوا خارج شد.این موضوع در انتخابات ریاست جمهوری سال 9۲ و با کم 
توجهی به تصمیمات و نظرات جامعتین بیشتر نمود پیدا کرد و بعد از آن در انتخابات 

مجلس 9۴  آشکارتر شد.
انتخابات ریاست جمهوری سال 9۶ اما اصولگرایان را به تکاپوی دیگری انداخت تا 
کرسی های از دست رفته قدرت را بازپس گیرند. آنها اینبار پرچم »جمنا« را برافراشتند 
و مدعی سازوکاری جدید در این جریان شدند. هرچند جمنا از سران جامعه روحانیت 
مبارز و جبهه پیروان خط امام و رهبری برای حضور در جلسات دعوت کرد و چهره هایی 
همچون ابوترابی فرد، باهنر، موحدی کرمانی، مصباحی مقدم و ... هم در جلسات آنها 
حضور پیدا کردند اما نهایتا مشخص شد در سازوکار جدید قرار نیست شاقول و محور 
وحدت به مثابه سازوکارهای پیشین باشد و اگر جامعه روحانیت حضور دارد نقش و 

جایگاهی مشورتی دارد نه محوری.
آن سازوکار گرچه در نهایت با اجماع اکثریتی بر روی ابراهیم رئیسی به عنوان کاندیدای 
انتقاداتی را به دنبال داشت.  اما بازهم  نهایی اصولگرایان به 1۶ میلیون رای رسید 
انتقاداتی که سبب شد جمنا کنار زده شود و موسسان آن سازوکار اینبار پرچم شورای 

ائتلاف را بالا ببرند تا شاید از این طریق مهر پایان بر انتقادات بزنند. اما به نظر می رسد 
همان تله هایی که پیش پای جمنایی ها بود اینبار پیش روی شورای ائتلافی ها هم قرار 
گرفته است. از نادیده گرفتن نقش روحانیت اصولگرا تا سازوکار نظرسنجی که محل ابهام 

و تردید است و شائبه مهندسی شدن لیست را ایجاد می کند.
بی توجهی به جایگاه محوری جامعه روحانیت

از ابتدای شکل گیری شورای ائتلاف، جامعه روحانیت حضوری پررنگ در این شورا 
نداشت و بیشتر به عنوان مدعو در جلسات حضور می یافت، از یک سو ائتلاف شکل 
گرفته نمی خواست محوریت را به جامعه روحانیت بدهد و از سوی دیگر روحانیت 
اصولگرا اینبار سفت و سخت ایستاده بود که به نقش پیشین خود بازگردد نه آنکه 
در قالب نقش مشورتی فرو رود. این پالس را چندین بار هم در اظهارنظرهای خود به 
ائتلافی فرستادند، آنچنان که صریحا اعلام کردند: »نقش جامعه روحانیت در سازوکار 
تصمیم گیری اصولگرایان جایگاهی محوری است نه جایگاهی سمبلیک و مشورتی.« 
شرط گذاری برخی طیف های اصولگرا چون جبهه پیروان و جبهه پیشرفت و عدالت 
برای پیوستن به ائتلاف در صورت محور بودن جامعه روحانیت در نهایت شورای ائتلاف 
را مجبور کرد تن به این مهم بدهد و سه چهره روحانی این تشکل به عنوان ناظر و داور بر 

روند انتخاب لیست نظارت کنند. 
با این حال ظاهرا نوع فعالیت و دامنه اختیارات آنها مشخص نبوده است. چرا که در 
هفته های اخیر انتقاداتی از سوی دبیرکل و دبیرعالی جامعه روحانیت مبارز مطرح شد 
که نشان از آن داشت که شورای ائتلاف برخلاف قرارهایی که گذاشته، می خواهد در 
مرحله آخر کار، همچون »جمنا« مسیر دور زدن روحانیت اصولگرا را در پیش بگیرد و 
تصمیمات نهایی را بدون محوریت جامعه روحانیت دنبال کند. شاید به همین دلیل بود 
که موحدی کرمانی و پورمحمدی به عنوان رئیس و دبیرعالی جامعه روحانیت صریح و 

بی پرده خواستار شفاف شدن مکانیزم داوری شدند و از شرایط موجود انتقاد کردند.

با این تفاسیر بسیاری معتقدند باز هم شرایط برای دور زدن جامعه روحانیت مبارز فراهم 
شده و شورای ائتلاف که قرار بود مجموعه کامل تری از جمنا باشد و نقص هایش را 

برطرف کند، در حالِ تکرارِ راه و منشِ جمنا است.
مهندسی آرای جمنا در شورای ائتلاف تکرار می شود؟

اما تنها اشکالی که این روزها به شورای ائتلاف وارد می شود و خاطرات جمنا را زنده 
می کند، بها ندادن به جایگاه روحانیت اصولگرا نیست، بلکه سازوکار تعریف شده برای 
رسیدن به کاندیداهای نهایی هم محل ابهام و شائبه هایی شده است. محسن پیرهادی، 
سخنگوی شورای ائتلاف رسما اعلام کرده که باز هم قرار است گزینه های نهاییِ لیست 
ها با »نظرسنجی« و با سازوکار پایین به بالا  یعنی توسط اعضای احزاب حاضر در شورای 

ائتلاف در سراسر کشور انتخاب شوند.
همان سازوکاری که جمنا هم با برگزاری همایش های چند هزار نفری اجرا کرد و اما 
و اگرهای فراوانی از هزینه کردهای میلیاردی و حتی مهندسی آرا به وجود آورد. حالا 
پرسشی که مطرح می شود این است که آیا قرار است نهایی کردنِ لیست های انتخاباتی 

همچون سال 9۶ بحث برانگیز باشد؟
براساس اخبار منتشر شده نشست های توجیهی نمایندگان احزاب شورای ائتلاف 
برای اجرای این سازوکار آغاز شده و برگزار می شود. براساس این گزارش، »احزاب در این 
دوره این امتیاز را داشته اند که کاندیداهای مورد نظر خود را به شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب معرفی کنند و شورای ائتلاف نیز با برگزاری سلسله مصاحبه های فنی، به ارزیابی 

کاندیداهای معرفی شده پرداخته است.«
سازوکاری مشابه همان سازوکاری که در جمنا هم پیاده شد و با حاشیه های فراوان روبه 
رو بود. تا جایی که مصطفی میرسلیم در گفتگویی از مهندسی آرا و سهم خواهی در جمنا 
خبر داد و انگشت اتهام خود را به سوی برخی چهره های شاخص جمنا برد که آن زمان 

مسئول استانی جمنا بودند. 
همان زمانی بعضی اصولگرایان نیز از رفت و آمد برخی کاندیداهای جمنا به شهرستان 
ها و جلب نظر نمایندگان استانی روایت می کردند و نهایتا هیچکس توضیح مشخصی از 
روند رای گیری پایین به بالا ارائه نکرد. همان زمان هم در همایش سه هزار نفری جمنا، 
لیست 1۴ نفره به جای لیست 10 نفره بیرون آمد که گفته می شد به دلیل پول پاشی و به 

قول پورمختار، رفت و آمدهایی که به استان های انجام می گرفت بوده است.
آیا اینبار هم قرار است همان سیستم بر انتخاب کاندیداهای انتخابات مجلس از سوی 
اصولگرایان حاکم باشد آنهم درحالی که سازو کار روشن و شفافی برای چگونگی رسیدن 

به لیست نهایی از سوی شورای ائتلاف مطرح نشده است؟
منبع هزینه کردهای شورای ائتلاف کجاست؟

در این بین ابهام درخصوص چند و چون هزینه کردهای جمنا، برگزاری همایش های 
چندهزارنفری و چاپِ فراوان بنرهای تبلیغاتی اینبار گویی در شورای ائتلاف هم درحال 

تکرار شدن است.
دو سال پیش چهره های مختلفی ریخت و پاش های جمنا را مورد پرسش قرار دادند. 
در آن زمان محمد غرضی گفت: »من دلم می خواهد ببینم این مجموعه را چه کس و 
کسانی رهبری و نامگذاری کردند. چه کسانی هزینه های مراسمی که 3 هزار نفر جمع 

شوند را پرداخت کردند؟«
از سویی مصطفی میرسلیم که خود از کاندیداهای جریان اصولگرایی به شمار می 
رفت، پای حمایت مالی نهادهای خاص از این جبهه را به میان کشید. شرایط کنونی 
در شورای ائتلاف هم مورد همین بحث ها قرار گرفته است. در حالی که همایش های 
متعددی توسط شورای ائتلاف در سطح کشور و برای نهایی کردن لیست های شهرهای 
مختلف برگزار می شود اما تاکنون هیچکس توضیحی درخصوص منابع این شورا ارائه 

نکرده است.
با این تفاسیر، در حالی که جایگاه جامعه روحانیت مبارز در منصب داوری و نظارت 
مورد ابهام قرار گرفته و سازوکار رسیدن به لیست نهایی همچنان محل ابهام است، آیا نمی 
توان گفت شورای ائتلاف نتوانسته کامل تر از جمنا باشد بلکه فقط با تغییر نام، همان راه 

و روش را طی می کند؟

آیا اشتباهات جمنا تکرار می شود؟

چند تله تکراری پیش پای شورای ائتلاف 

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت : شورای نگهبان باید صد در صد شخصیت 
شناسی و رفیق بازی را کنار بگذارد. واقعا پیش خودشان و خدای خودشان فکر کنند که اگر 
ما بخواهیم افکار شخصی خودمان را در جریان های عمومی دخالت دهیم، خدای متعال از 

ما نمی پذیرد؛ لذا نباید این کار را کر
آیت الله علی اکبر مسعودی خمینی در واکنش به پیشنهاد رئیس جمهور در خصوص 
آشتی ملی اظهار داشت: آقای رئیس جمهور نباید تصدیق کنند که در کشور اختلاف 
هست. آمدن مردم به تشییع پیکر سردار سلیمانی معلوم کرد که اگر هم مسائلی باشد، 

مسائل ظاهری است؛ در درون هم با هم یکی هستند و همه مسلمان و موحد هستند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تأکید کرد: رئیس جمهور باید بگوید اگر ناراحتی هم 
هست باید آن را دور بریزیم؛ برای اینکه هدف مشترک همه ما اسلام، قرآن و عمل به قرآن 
است. ممکن است نظرات ما با هم متفاوت باشد. اما همه ما دنبال اسلام، قرآن و رهبری در 

همه مسائل هستیم.
دعوای ملی نداشته ایم تا آشتی ملی داشته باشیم

وی با تأکید بر اینکه آشتی ملی وقتی است که ما دعوای ملی داشته باشیم، افزود: ما تا 
کنون دعوای ملی نداشته ایم تا آشتی ملی داشته باشیم. ممکن است آراء ما مختلف باشد 
ولی همه ما یک هدف داریم. به نظر من »آشتی ملی« نباید از دهان آقای رئیس جمهور 

بیرون بیاید. آشتی ملی پس از این است که انسان تثبیت کند ما با هم غیر آشتی هستیم.
آیت الله مسعودی خمینی گفت: همیشه در این ۴0 سال دیده ایم که مردم ما اگر هم در 
ظاهر حرفی می زنند، ولی در مواقع لازم همه پای عمل آمده اند. یعنی ممکن است عده 
کمی هم مخالف باشند ولی اکثریت مردم پای اسلام و انقلاب ایستاده اند. ان شاء الله آقای 
رئیس جمهور کمی بیشتر در این مورد صحبت می کنند و از مردم هم تشکر می کنند که در 

تمام مسائل انقلاب همه با هم بوده اند.
وی ادامه داد: اگر هم عده ای موافق نبودند، نباید آقای رئیس جمهور تصدیق کند که 
عده ای مخالف هستند. کسی اعلام نکرده که ما با این آقایان مخالف هستیم. ممکن است 

با حرف یا سیاستی مخالف باشند؛ این یک چیز عادی است. اما در پای عمل ما تا به حال 
مخالفتی ندیده ایم. به خصوص تشییع پیکر سردار سلیمانی را کم نگیریم. همه اینها برای 
این بود که بگویند اسلام، قرآن و انقلاب را قبول داریم؛ مخالفت آراء هم در همه جا بوده و 

هست. اینها دخالتی در امور عملی ما نداشته و ندارد.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در گفت و گو با جماران درادامه گفت: ما اسلام را سه 

تکه کرده ایم و گفته ایم که اسلام، توحید، نبوت و معاد است؛ و همه ما، از مخالف و موافق، 
این سه مسأله را قبول داریم. یعنی هم موحد هستیم و هم به نبوت و معاد اعتقاد داریم. اگر 
این سه چیز را قبول داشته باشیم، که بقیه هم دنبال همین است، باید همه با هم همفکر 
و همگرا باشیم. امیدوارم آقای رئیس جمهور هم در همین زمینه صحبت کند و بفرمایند که 
ما از مردم هیچ گلایه نداریم. امیدواریم بتوانیم آن طور که باید و شاید است گره های آنها را 

برطرف کنیم.
انتخابات یک وجهه ملی، انسانی برای ایران است 

وی با اشاره به تأکید رئیس جمهور در خصوص اینکه همه جناح های سیاسی کشور باید 
فرصت حضور در انتخابات را داشته باشند، اظهار داشت: انتخابات یکی از نشانه های 
تثبیت قدم انسان است. یعنی اگر بخواهیم بگوییم فلان جامعه در امور خود ثابت قدم 
هستند، یکی از جهات آن انتخابات است. من فکر می کنم همه مردم ما جمهوری  اسلامی 
را می خواهند و اسلام را قبول دارند و در هیچ جای دنیا جایی مثل ایران دنبال اسلام نیست. 
فکر نمی کنم مردم به این فکر باشند که چون من نظرم با فلانی موافق نیست در انتخابات 
رأی نمی دهم. انتخابات یک وجهه ملی، انسانی برای ایران است و گمان نمی کنم کسی 

بخواهد این وجهه ملی را خدشه دار کند.
با این خرف فلانی انقلابی است و فلانی انقلابی نیست، سخت مخالفم

آیت الله مسعودی خمینی افزود: حدس من این است که شورای نگهبان هم باید صد در 
صد شخصیت شناسی و رفیق بازی را کنار بگذارد. واقعا پیش خودشان و خدای خودشان 
فکر کنند که اگر ما بخواهیم افکار شخصی خودمان را در جریان های عمومی دخالت دهیم، 
خدای متعال از ما نمی پذیرد؛ لذا نباید این کار را کرد. باید ببینند نفع اسلام، انقلاب و 
مردم در چیست. من با این حرف ها که فلانی انقلابی است و فلانی انقلابی نیست، سخت 
مخالف هستم. هرکس که به نظرشان آدم صحیح و سالمی آدم را تأیید کنند. باید کسی را 
به مجلس بفرستیم که هم از نظر علمی و هم از نظر فکری و سیاسی نسبت به دیگران بهتر 

باشد. من نمی گویم حتما باید ملاصدرا به مجلس برود.

آیت الله مسعودی خمینی :

شورای نگهبان باید رفیق بازی را کنار بگذارد



طرح:مازیار بیژنی

مخفیگاه ترامپ در زمان جنگ .

فراوان ترین نام انتخابی خانواده های ایرانی 
سخنگوی سازمان ثبت احوال گفت: »امیرعلی« و »فاطمه« فراوان ترین نام انتخابی خانواده های 
ایرانی است که برای نوزادان خود از ابتدای فروردین تا پایان آذر سال جاری انتخاب کرده اند. سیف 
الله ابوترابی افزود: در 9 ماه گذشته فراوانی اسامی پسران که خانوداه ها برای نوزادان خود انتخاب 
کرده اند به ترتیب امیرعلی، محمد، علی، امیرحسین، حسین، ابوالفضل، امیرعباس، سامیار، 
محمدطاها و آریا بوده است.وی ادامه داد: همچنین در این مدت 10 نامی که جزء فراوان ترین 
نام های دختران است شامل فاطمه، زهرا،  حلما، زینب، یسنا، آوا، مرسانا، نازنین زهرا، باران و فاطمه 
زهرا بوده است.سخنگوی سازمان ثبت احوال اعلام کرد: در 9 ماه گذشته 913 هزار و 3۴5 نفر در 
کشور متولد شدند و ولادت آنها به ثبت رسیده که ۴۷0 هزار و 90۶ نفر از آنها پسر و ۴۴۲ هزارو ۴39 
نفر هم دختر بودند، یعنی در برابر هر 100 رویداد ولادت با جنسیت دختر حدود 10۶ رویداد ولادت 

با جنسیت پسر ثبت شده است.

کنایه احمد توکلی به روحانی 
 احمد توکلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه "تاکنون فردی نگفته است که 
برای داشتن اقتصاد قوی باید روابطمان را با دنیای بیرون قطع کنیم"، گفت: اعتقاد ما این است که 
در حال حاضر ظرفیتهای مختلفی در کشور وجود دارد که می توان به اتکای آنها اسیر خارج نبود، 
به قول امام امروز کشورهای مختلف مثل محله های مختلف یک شهر هستند و نمی توانند مستقل 
از هم زندگی کنند.به گفته توکلی، آقای روحانی کارهایی خوب انجام می دهند اما کارهایی بدی هم 
انجام می دهند که یکی از آنها فرافکنی است، یعنی یک موجود موهوم و بدشکل را می سازد و آن را 
به منتقدین و مخالفان خود می چسباند.وی با اشاره به اظهارات اخیر رئیس جمهور افزود: به اعتقاد 
بنده ایشان فرافکنی می کنند که "اگر )در آینده( کاری انجام ندادم به این دلیل است که دیگران 
نگذاشتند."توکلی گفت: این درحالی است که یک سیاستمدار مقتدر بایستی موانع را از جلوی پای 
خود بردارد. اگر قرار بود فردی رئیس جمهور شود و هیچ مشکلی و مخالفی مقابلش وجود نداشته 

باشد چه نیازی به رئیس جمهور داشتیم. 

اخطار نمایندگان مجلس به سه کشور اروپایی
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با امضای بیانیه ای به سه کشور اروپایی اخطار داده اند که در 
صورت عدم اجرای تعهداتشان، سطح روابط با این سه کشور کاهش می یابد.به گزارش مهر، محسن 
کوهکن نماینده مردم لنجان در حال جمع آوری امضا برای صدور بیانیه ای، علیه بیانیه روزهای اخیر 
سه کشور اروپایی است.در این بیانیه که به امضا اکثر نمایندگان مجلس رسیده است به دولت های 
اروپایی اختیار داده شده که اگر ضدیت خود را با جمهوری اسلامی افزایش دهند، جمهوری 
اسلامی از حیثیت خود دفاع کرده و سطح روابط خود را با این سه کشور اروپایی کاهش خواهد داد.

برانکو رسما سرمربی عمان شد 
 برانکو ایوانکوویچ که بعد از جدایی از الاهلی عربستان با تیم دیگری به توافق نرسیده بود، پس 
از مذاکراتی که با مسئولان فدراسیون فوتبال عمان داشت به توافق رسید و سرمربی این تیم 
شد.برانکو که گزینه جدی هدایت تیم ملی ایران هم بود در دو مرحله مذاکره با مسئولان فدراسیون 
به توافق نرسید و پس از آن اعلام شد سرمربی ایرانی روی نیمکت تیم ما می نشیند و بعد از آن بود 
که مذاکراتش را با عمانی ها آغاز کرد و به توافق رسید.صفحه رسمی فدراسیون فوتبال عمان رسماً 
این خبر را اعلام کرد و قرار است سرمربی کروات طی 1-۲ روز آینده به این کشور سفر کرده و کارش 

را شروع کند.

کاخ مرمر موزه می شود 
سیدپرویز فتاح رئیس بنیاد مستضعفان از تبدیل کاخ مرمر به موزه خبر داد.اوشنبه شب  در برنامه 
تلویزیونی پایش اعلام کرد: بعد از تخلیه کاخ مرمر قرار بود این کاخ برای پذیرش مهمانان خارجی و 
تشریفات استفاده شود. امروز ما می خواهیم کاخ مرمر را به موزه ای در شأن مردم تبدیل کنیم تا همه 
بتوانند از آن بازدید و استفاده کنند. فتاح ادامه داد: امیدواریم در دهه فجر بتوانیم اعلام کنیم که 
کاخ مرمر آماده بهره برداری و حضور مردم است. مردم بتوانند از فضای حیاط کاخ و ساختمان آن و 

اشیائی که به نمایش درمی آیند بهره مند شوند.

لغو ۸۰ درصد سفر های ورودی گردشگری به ایران 
رئیس جامعه هتلداران ایران گفت: بررسی های اولیه در هتل ها نشان می دهد بیش از ۸0 درصد 
رزرو گردشگران اروپایی و آمریکایی در یکی دو ماه آینده لغو شده است. این لغو ها تا پایان فروردین ماه 
سال 99 ادامه دارد.جعفر حمزه ای با تایید لغو ۸0 درصد سفر های ورودی گردشگری از کشور های 
اروپایی و آمریکایی پس از وقوع حوادث اخیر به ایران گفت: این شرایط موقتی است و ما با اعمال 
سیاست ها و تصمیم ها می توانیم از این بحران عبور کنیم.وی با بیان اینکه عبور از شرایط فعلی تنها با 
کمک وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری میسر نمی شود، افزود: برای از عبور از این 

دوران باید تمام ارکان دولت وارد شوند و از بخش خصوصی کمک بگیریم.

 دستگیری یک مسئول امنیتی داعش در عراق 
نیروهای امنیتی عراق توانستند مسئول امنیتی تروریست های داعش در شهر فلوجه در استان 
الانبار را بازداشت کنند. به گزارش تابناک به نقل از فارس، یگان مبارزه با تروریسم عراق روز یکشنبه 
طی عملیات امنیتی و اطلاعاتی توانست مسئول امنیتی گروهک تروریستی داعش را در شهر 
فلوجه بازداشت کند.به نوشته وبگاه السومریه نیوز، نیروهای امنیتی عراق همچنین در طی چندین 

عملیات در مناطق مختلف الانبار، چند عنصر داعش و افراد تحت تعقیب را نیز بازداشت کردند.

علی جنتی :داوران انتخابات همگی ازتیم رقیب هستند 
علی جنتی در حساب توییتری خود نوشت:صدها نفر از نامزدهای انتخابات مجلس به دلیل عدم 
التزام عملی به اسلام یاعدم اعتقادبه نظام ردصلاحیت شده اند در بین آنان بسیاری از شخصیتهای 
متدین، کارآمد و معتقد به نظام دیده می شوندکه از حضور در این رقابت بازمانده اند وقتی داوران 

مسابقه همگی از طرفداران تیم رقیب باشند پیشاپیش نتیجه مسابقه روشن است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خوشا به حال كسی كه علم و عملش را ، و دوستی و ت

نفرتش را ، و گرفتن و وا نهادنش را ، و سخن گفتن و 
سكوتش را برای خداوند ، خالص گرداند!

دوشنبه - سی ام دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4966

غرر الحكم : ج 4 ص 243 ح 5۹64

  رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

۱۴۳۰ طرح صنعتی در قم در حال اجراست
 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت:  یکهزار و ۴30 طرح صنعتی و صنایع معدنی با حجم 

سرمایه گذاری 110هزار و ۴۶۷ میلیارد ریال درحال اجرا در این استان است.
محمود سیجانی ، بیان کرد: با بهره برداری از این طرح های صنعتی و معدنی برای ۲۸هزار و ۴۸۶ تن از 

افراد جویای کار استان، فرصت شغلی ایجاد می شود.
وی افزود:  این طرح ها درچهار طبقه بندی زیر ۲0 درصد،  بالای ۲0 درصد،  بالای ۴0 درصد و همچنین 
بالای ۶0 درصد تقسیم بندی شده اند که به ترتیب در هر کدام از آن ها،  یکهزار، ۴30، 3۷۲ و 30۴ مورد 

طرح قرار می گیرد.
وی ادامه داد:طرح ها فوق عمدتا درحوزه تولید محصولاتی همچون فولادی و آهنی، انواع لوله و پوشش 
لوله، کاغذ از کربنات کلسیم، پنل خورشیدی چند کریستالی، تولید الیاف مصنوعی، انواع شمش 

فولادی،  فراورده های لبنی و لوازم بهداشتی خواهد بود.
سیجانی با اشاره به ظرفیت های صنعتی قم گفت: هم اکنون دراین استان خوشه های صنعتی فرش،  
کفش ماشینی،  سنگ،  مبلمان و چوب و سوهان فعال است و خوشه های صنعتی پسته، انگشتر سازی،  

پوشاک،  سیمان، فناوری اطلاعات و محصولات پلاستیکی برای فعالیت شناسایی شده اند.
وی همچنین بیان کرد:  صادرات استان از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه بر اساس میزان مبدا تولید به 
ارزش 1۷0 میلیون دلار و وزن ۲10 هزار تن و میزان صادرات کالاهای غیرنفتی از گمرکات استان طی این 

مدت به ارزش 10۸ میلیون دلار و وزن 93 هزار تن بوده است.
حجم سرمایه گذاری انجام  شده برای واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان ۴۸ هزار و ۸51 میلیارد 
ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در۲هزار و ۲۲5 واحد صنعتی و صنایع معدنی 
استان برای 5۶ هزار و 153 تن فرصت اشتغال ایجاد شده است. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات 

)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
وجود سم آفلاتوکسین در مواد لبنی کذب محض است

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به مطرح شدن وجود سم آفلاتوکسین در مواد لبنی و شیر، 
گفت: این موضوع کذب محض بوده و مردم قم فریب برخی تبلیغات را نخورند.

محمدرضا قدیر در جلسه گروه کاری سلامت و امنیت غذایی استان قم که با حضور معاون استاندار در 
استانداری قم برگزار شد، گفت: متأسفانه موضوعی در برخی رسانه ها مطرح شده که سم آفلاتوکسین در 

مواد لبنی و شیرهای خوراکی وجود دارد، که این حرف کاملًا غیر منطقی و غیرواقعی است.
وی تصریح کرد: تأیید ادعای وجود سم در شیر، نیازمند مستندات مهم از سوی آزمایشگاه های معتبر 

است و نمی توان بدون در نظر گرفتن این موارد، موضوعی را بیان کرد.
مصرف لبنیات در ایران یک پنجم دنیا است

متخصص تغذیه و معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: مصرف لبنیات 
در ایران یک پنجم مصرف لبنیات در دنیا است که با برخی اظهار نظرهای غیرکارشناسی نباید این میزان 
مصرف را هم کمتر کرد. محمد حضوری تصریح کرد: عدم استفاده از مواد لبنی منجر به بروز مشکلات 

بسیاری برای انسان شده که ادعاهای وجود سم آفلاتوکسین در شیرها و مواد لبنی به کلی رد می شود.
همچنین معاون دامپزشکی استان قم نیز در این جلسه گفت: از سال ها پیش پایش خوراک دامی در 
استان انجام می شود که با صراحت بیان می کنیم تا این لحظه هیچ گونه مشکلی در مواد خوراکی دام و 

مواد لبنی وجود ندارد.

مدیر روابط عمومی محیط زیست قم خبر داد:

تخفیف 2۰ درصدی مراکز معاینه فنی خودرو در قم
مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: مراکز معاینه فنی سبک قم همچون 

سال های گذشته در هفته هوای پاک خدمات معاینه فنی خود را با ۲0 درصد تخفیف ارائه می دهند.
سید محمدرضا بهشتی پور با اشاره به فرارسیدن ۲9 دی ماه روز ملی هوای پاک گفت: خودروها و 

موتورسیکلت ها به ویژه در صورت داشتن نقص فنی از مهمترین منابع آلاینده هوا بشمار می آیند.
وی با بیان اینکه متأسفانه کمتر از 30 درصد از خودروها در قم گواهی معاینه فنی دریافت کرده اند، 
اظهار داشت: امیدواریم شهروندان ضمن استفاده کمتر از وسایل نقلیه شخصی، نسبت به دریافت معاینه 

فنی برای خودروهای خود اقدام کنند.
مدیر روابط عمومی محیط زیست قم از تخفیف ۲0 درصدی مراکز معاینه فنی خودرو به مناسبت هفته 
هوای پاک خبر داد و گفت: مراکز معاینه فنی سبک قم همچون سال های گذشته از روز ۲9 دی ماه لغایت 

۶ بهمن ماه خدمات معاینه فنی خود را با ۲0 درصد تخفیف ارائه می دهند.

و  سیستان  استان  سیل زدگان  به  کمک  گلریزان  آیین 
بلوچستان، شنبه شب به همت مجمع خیرین جمعیت 

هلال احمر قم در این استان برگزار شد. 
استاندار قم در این آیین با اشاره به روحیه نوع دوستی در 
بین مردم ایران، اظهار کرد: پس از صدور پیام رهبر معظم 
انقلاب و تاکیدات رییس جمهوری، دستورات لازم مبنی بر 
ارسال کمک های فوری و تأمین تجهیزات و نیروی انسانی از 

سوی دستگاه های استان و بخش های مردمی صادر شد.
بهرام سرمست، مشارکت و ارشادات خیرخواهانه مراجع 
معظم و علمای گران قدر استان درزمینهٔ کمک به مردم 
سیل زده استان سیستان و بلوچستان را مورد تأکید قرار 
داد و افزود: مردم نوع دوست قم و مسئولان دوشادوش هم 
برای جمع آوری و ارسال کمک به مردم سیل زده اهتمام ویژه 

دارند.
وی بروز حوادث طبیعی در کشور را موردتوجه قرار داد و 
گفت: باید از تجارب این بحران ها و حوادث برای پیشگیری 

و مقابله با آثار مخرب این حوادث استفاده شود.
وی به مدیریت هوشمندانه سیلاب های ابتدای سال قم 
اشاره و تصریح کرد: با مدیریت به موقع و تعامل در استان 
توفیقات بسیار خوبی درزمینهٔ مهار این سیلاب ها انجام 
گرفت ضمن این که کمک های مردمی خوبی هم به مناطق 

سیل زده استان لرستان ارسال کردیم.
همان  از  قم  مردم  و  مسئولان  این که  بابیان  سرمست 
اعلام  سیل زده  استان های  در  سیل  بروز  اولیه  ساعات 
داشت:  ابراز  داشتند  اعلام  کمک  برای  را  خود  آمادگی 
برنامه ریزی های صورت گرفته در جهتی است که با احصای 
اساس  بر  مردمی  کمک های  سیل زده،  مناطق  نیازهای 

اولویت ها و به صورت هدفمند ارسال شود.
وی با قدردانی از نقش خیرین و دستگاه های دست اندرکار 
قم خاطرنشان کرد: خیرین  در  گلریزان  مراسم  برگزاری 
همواره نقش مهم در عرصه های اجتماعی ایفا نموده اند 
و در برنامه های کمک به مردم حادثه دیده نیز این نقش 

دوچندان است.

لزوم تلاش برای تقویت نقش الگویی معلمین در مدارس
یاری  طرح  اجرای  از  دربازدید  همچنین  قم   استاندار 
گران زندگی که در یکی از مدارس استان در حال اجرا می 
باشد،با اشاره به ضرورت تلاش در جهت الگودهی رفتاری 
به دانش آموزان، خواستار تقویت نقش الگویی معلمین در 

مدارس شد.
دکتر بهرام سرمست استاندار قم ، با اشاره به اهمیت و 
نقش آموزش در پیشگیری از آسیب های اجتماعی داشت: 
طرح یاری کران زندگی که با محوریت آموزش معلمان در 
و  بخشی  آگاهی  رسانی،  اطلاع  از حیث  اجراست  حال 

پیشگیری از مصرف مواد مخدر بسیار مفید می باشد.
استاندار قم آموزش را امری مهم در پیشگیری و درمان در 
حوزه ابتلاء به آسیب های مواد مخدر دانست و ادامه داد: 
در کنار آموزش های تخصصی در این حوزه، آموزش مهارت 

های زندگی از موارد ضروری آموزش به نسل جوان است.
وی با تاکید بر نقش مکمل معلمان و والدین در انتقال 
مطالب و محتواهای آموزشی به دانش آموزان و فرزندان، 
تصریح کرد: این آموزش ها باید در امتداد هم و در مسیری 

صحیح هدایت شوند.
استاندار قم با اشاره به مشکلات ناشی از گسست بین 
نسلی گفت: این خلاء موجود بین معلم و دانش آموز باید 
با ارتباط قوی، آموزش های صحیح و آگاهی لازم برطرف 
شود. وی ویژگی های شخصیتی و الگویی معلمان و مربیان 
آموز  و گفت: دانش  نمود  و حیاتی عنوان  آموزشی مهم 
باید معلم و مربی خود را بعنوان یک دوست و الگو سرلوحه 

زندگی خود قرار دهد.
سرمست با اشاره به تأثیرات مثبت الگو بودن معلمین 
افزود: در این صورت آموزش های معلمین به ویژه در حوزه 
آسیب های اجتماعی و شخصیت سازی دانش آموزان اثر 

گذار خواهد بود.
استاندار قم نقش بارز و اثرگذار فرهنگیان در توسعه و 
بالندگی فردی و اجتماعی را بسیار مهم و تعیین کننده 
دانست و خاطر نشان کرد: یک معلم زمانی موفق خواهد 
آموزان  بود که سهمی در شکل گیری شخصیت دانش 
داشته باشد و به معلمی عشق ورزد و آنرا تنها یک شغل 

نداند.

شهردار منطقه چهار قم خبرداد

پیشرفت ۶۱ درصدی پروژه های حوزه 
خدمات شهری

شهردار منطقه چهار قم از پیشرفت ۶1 درصدی پروژه های حوزه خدمات شهری 
در این منطقه خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم با بیان اینکه در 9 ماه گذشته بالغ بر 10۷ پیمان و 
قرارداد در حوزه خدمات شهری منعقد شده است؛ اظهار کرد: مبلغ این قراردادها 
بالغ بر 50 میلیارد تومان بوده که در بین مناطق هشتگانه از لحاظ ریالی و حجمی 
را جزو  پسماند و…  و منظر شهری، مدیریت  بهبود سیما  کم نظیر است. وی 
موضوعات این قراردادها عنوان کرد و گفت: از لحاظ پیشرفت فیزیکی این پیمان ها 
بالای ۶5 درصد و برنامه ای حدود ۶0 درصد تحقق داشته ایم. شهردار منطقه چهار 
قم با بیان اینکه این منطقه در حال حاضر 10۶ پروژه فعال دارد تصریح کرد: 59 
پروژه مربوط به معاونت امور زیربنایی، 3۴ پروژه مربوط به معاونت خدمات شهری و 
13 پروژه مربوط به معاونت اجرایی بوده است. وی با تاکید بر اینکه مجموع بودجه 
عمرانی منطقه چهار 130 میلیارد تومان بوده است افزود: ۴5.۷ درصد بودجه 
در حوزه زیربنایی و خدمات شهری تقسیم شده است. اصفهانیان مقدم وضعیت 
پروژه های منطقه چهار را از نظر پیشرفت فیزیکی مورد توجه قرار داد و گفت: ۶1 
درصد پیشرفت برنامه ای داشتیم و پیشرفت حوزه معاونت زیربنایی ۷1 درصد، 
خدمات شهری ۶1 درصد، مالی هم 53 درصد بوده است. وی مجموع هزینه ها 
را ۴۶ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: براساس عملکرد کنترل پروژه هشت ماهه 
بین مناطق این منطقه رتبه سوم را کسب کرده و از نظر ارزیابی عملکرد هم با امتیاز 
۷۸ رتبه سوم را به دست آورده است. شهردار منطقه چهار قم درآمد این منطقه را از 
نظر پیش بینی و عملکردی مطلوب خواند و افزود: ۲10 میلیارد درآمد پیش بینی 

شده منطقه بوده که ۲0۷ میلیارد آن محقق شده است.
 

شهردار منطقه دو قم  خبرداد

صدور بیش از ۳ هزار اخطار
 فاضلاب خانگی 

شهردار منطقه دو قم از صدور بیش از 3 هزار اخطار فاضلاب خانگی در منطقه 
دو خبر داد.  رضا رحیمی با بیان اینکه جمعیت کل خانوارهای ساکن در منطقه دو 
قم بیش از 5۴ هزار خانوار است، اظهار کرد: مساحت خالص معابر و شوارع این 
منطقه بیش از یک میلیون و 9۴0 هزار مترمربع و مساحت معابر اصلی منطقه هم 
حدود یک میلیون و ۴1۲ مترمربع است. شهردار منطقه دو قم با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در حوزه خدمات شهری در این منطقه اظهار کرد: با توجه به وسعت 
منطقه و جمعیت بالای آن پیمانی در راستای تامین نظافت و امور خدمات شهری 
منطقه منعقد شده است. وی با تاکید بر اینکه هزینه نظافت شهری در منطقه به 
ازای هر مترمربع هرساله افزایش می یابد، افزود: روزانه بیش از 1۲0 تن پسماند از 
سطح این منطقه جمع آوری می شود. رحیمی یکی از مشکلات این منطقه را بحث 
فاضلاب دانست و گفت: تاکنون 3 هزار و 3۲0 اخطاریه مرحله اول و دوم فاضلاب 
برای ساکنین منطقه صادر شده و به بیش از 5 هزار نفر نیز آموزش های مرتبط با 
فاضلاب خانگی داده شده است. وی با بیان اینکه 11۸ هزار متر نهر در منطقه دو 
وجود دارد، گفت: 1۲۴ نیروی پاکبان در شب، 10 نیرو پاکبان در روز، ۲۸ پیک 
بهداشت در شب، ۷ پیک بهداشت در روز، ۶ سرکارگر، ۲ نیروی اداری و 3 نیروی 

شستشوی امور مرتبط با نظافت منطقه را انجام می دهند.
 

شهردار منطقه ۵ قم اطرح کرد

خاکبرداری، زیرسازی و آسفالت 
فرعی های خیابان شهید شمس 

 شهردار منطقه 5 قم از خاکبرداری، زیرسازی و آسفالت فرعی های خیابان 
شهید شمس به مساحت بیش از ۶00 متر مربع خبر داد. 

علیرضا اقبالیان شهردار منطقه پنج از عملیات خاکبرداری، زیرسازی و آسفالت 
فرعی های خیابان شهید شمس از خیابان های صنعتی این منطقه، به مساحت 
بیش از ۶00 متر مربع خبر داد. وی با اعلام این خبر گفت: پس از انجام عملیات 
عمرانی شامل جدول گذاری، بهسازی و اصلاح هندسی معابر فرعی واقع در 

کوچه 19، عملیات اجرای بیش از ۶00 مترمربع زیرسازی و آسفالت اجرا گردید.
شهردار منطقه5 ادامه داد: با توجه به اینکه معبر مذکور یکی از خیابان های 
صنعتی و کارگاهی در منطقه است، لذا بهسازی و ساماندهی آن بسیار حائز 
اهمیت بوده و خیابان ها و کوچه های دیگر این محدوده نیز در حال آماده سازی 
جهت اجرای عملیات بهسازی هستند که در اسرع وقت نسبت به روکش آسفالت 
آن ها نیز اقدام خواهد شد. اقبالیان در پایان گفت: با توجه به اینکه در این خیابان 
کارخانه و کارگاه های صنعتی بسیاری فعال می باشند، امیدواریم که با همکاری و 
مشارکت صنوف و کسبه محترم بتوانیم در توسعه و آبادانی این منطقه پیشرو باشیم 

و رضایت اهالی و شهروندان را فراهم نماییم.
 

در ۹ ماهه سال جاری صورت گرفت 

وقوع قریب به 2۸۰۰ حریق در شهر قم
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از وقوع قریب 
به ۲۸00 حریق در شهر در 9 ماهه سال جاری خبر داد.  عباس جعفری با بیان 
اینکه چهار ایستگاه آتش نشانی در منطقه چهار داریم اظهار کرد: ایستگاه شماره 
۶ در میدان ارتش، ایستگاه شماره 10 در خیابان پاسداران، ایستگاه شماره ۲3 
در بوستان علوی و ایستگاه ۲۴ در میدان مفید قرار گرفته است. وی با تاکید بر 
اینکه منطقه چهار یکی از پرایستگاه ترین مناطق شهری است گفت: 30۷ شیر 
هیدرانت در سطح شهر داریم که ۴۴ مورد آن در منطقه چهار واقع شده و ۲0 شیر 
هیدرانت هم امسال برای منطقه پیش بینی شده که 10 مورد آن واگذار و نصب 
شده و مابقی هم تحویل خواهد شد. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدماتی 
ایمنی شهرداری قم گفت: تعداد حریق و حوادث 9 ماهه سال 9۸ در سطح شهر 
بالغ بر ۲ هزار و ۷9۸ حریق و 5 هزار و ۲۴1 حادثه بوده که ۴۴۴ مورد حریق در 
منطقه چهار و هزار و ۲1۴ مورد حادثه در این منطقه رخ داده است. وی گفت: 
9۴۸ مورد حریق و حوادث مسکونی، 309 مورد وسایل نقلیه، 5۸ مورد تجاری 
کسبی و 11 مورد هم اداری حرفه ای بوده است. جعفری با اشاره به عدم تعیین 
ردیف بودجه برای خرید تجهیزات و نگهداری ایستگاه های منطقه چهار افزود: 

امیدواریم در سال آینده ردیف بودجه ها در این زمینه پیش بینی شود.
 

شهردار منطقه هشت قم اعلام کرد

کسب رتبه نخست در پاسخگویی به 
درخواست های مردمی

شهردار منطقه هشت قم از کسب رتبه نخست این منطقه بین شهرداری های 
مناطق هشتگانه شهر در پاسخگویی به درخواست های مردمی سامانه ارتباطات 

مردمی 13۷ و کسب رضایتمندی عمومی در چهار ماهه اخیر خبر داد.
 ابوالفضل مستقیمی با اشاره به کسب رتبه نخست بین شهرداری های مناطق 
هشتگانه شهر در پاسخگویی به درخواست های مردمی سامانه ارتباطات مردمی 
میزان  از  آمده  عمل  به  ارزیابی  در  افزود:  عمومی  رضایتمندی  کسب  و   13۷
پاسخگویی و رضایتمندی مردمی از شهرداری های مناطق هشتگانه شهر قم، 
شهرداری این منطقه رتبه نخست در پاسخگویی به درخواست های مردمی سامانه 
13۷ و کسب رضایتمندی عمومی را به دست آورد. وی گفت: این منطقه یکی 
از مناطق ویژه شهر قم بوده که بسیاری از طلاب، دانشجویان و اساتید دانشگاه 
در این منطقه سکونت دارند.  مستقیمی به اهتمام ویژه کارکنان شهرداری منطقه 
هشت به پاسخگویی نیازمندی های مردم اشاره کرد و افزود: در همین راستا به 
طور مستمر پیام های دریافت شده از سامانه ارتباطات مردمی 13۷ با سرعت 
پیگیری شده و اطلاعات لازم در خصوص اقدامات صورت گرفته در اختیار مردم 
قرار می گیرد. وی در ادامه بیان داشت: ماهانه به طور میانیگین بیش از 1۲00 پیام 
از سامانه ارتباطات مردمی در خصوص منطقه هشت گزارش می شود که به طور 
مستمر و در سریع ترین زمان ممکن رسیدگی و به شهروندان اطلاع داده می شود. 
شهردار منطقه هشت قم تصریح کرد: تعامل با شهروندان و ارائه خدمات مطلوب 
به ساکنین پردیسان در اولویت کاری منطقه است و در این راستا تمام تلاش خود 

را به کار خواهیم گرفت. 
 

معاون شهردار قم :

سرانه استاندارد فضای سبز در منطقه ۴ 
محقق شده است

 معاون شهردار قم گفت: استاندارد فضای سبز شهری 5 مترمربع و فضای سبز 
جنگلی ۲0 مترمربع است که در منطقه چهار تقریبا این عدد محقق شده است. 

سیدامیر سامع با تاکید بر اینکه یکی از مسائلی که در حوزه خدمات شهری 
اهمیت ویژه دارد بحث بهره وری است اظهار کرد: با توجه به محدودیت بودجه و 
نیاز جامعه و پروژه های متعددی که وجود دارد نیاز به توجه به بهره وری اهمیت 
ویژه می یابد. وی یکی از جلوه های افزایش بهره وری را افزایش مشارکت عمومی 
دانست و افزود: تلاش ما بر این است که در پروژه ها مشارکت مردم را داشته باشیم 
و در حوزه های مختلف مشارکت مردم اثر ویژه ای دارد. معاون شهردار قم با اشاره 
به استانداردهای فضای سبز در شهر قم گفت: استاندارد فضای سبز شهری 5 
مترمربع و فضای سبز جنگلی ۲0 مترمربع است که در منطقه چهار تقریبا این عدد 

محقق شده است. منطقه چهار از نظر فضای سبز نمونه است.

استاندار قم درآیین گلریزان کمک به سیل زدگان:
خیرین همواره نقش مهمی در عرصه های اجتماعی ایفا نموده اند 


